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سرمقاله

خوره تحریم 
بر اقتصاد ایران

ســود خالص به قول ما ایرانی ها کاسبی و 
به قول کفار بیزینس در دنیا به طور معمول 
زیر ۵٪ اســت و ســود بالای ۵٪ عالی و 

بالای ۱۰٪ فوق العاده است.
به دلیــل تحریم هــا در دنیائــی که نرخ 
سوددهی کســب وکار معمولًا در بهترین 
شــرایط حداکثر ۱۰٪ است، ما هر کالائی 
که به دنیا می فروشیم باید بین ۲۵ تا ٪۳۰ 
ارزان تر بدهیم و اگــر بخواهیم کالائی را 
بخریم باید بین ۱۵ تا ۲۰٪ بیشتر پرداخت 
کنیــم. کالائی را که می توانیم با کشــتی 
ایرانــی ارزان تر حمل کنیــم، اجباراً باید از 
کشتی و بیمه گرانتر خارجی استفاده کنیم. 
ماشــین آلات و تجهیزاتی که تولید کننده 
خارجی دم قســط یا با شرایط نقد و اقساط 
می خرد، رقیب ایرانی او باید علاوه بر خرید 
گرانتر ۱۰۰٪ وجه آن را پیشــاپیش نقدی 
بدهــد، به علاوه از گارانتی و خدمات بعد از 
همین صفحه فروش هم محروم است....   

غلامرضا مصدق *

ویکرد دولت سیزدهم در اداره کشور چگونه خواهد بود  ر

اقتصاد آزاد یا دولتی
گروه اقتصادی: »انتخــاب تیم اقتصادی دولت 
رییسی، اقتصاد آزاد خواهد بود یا دولتی یا سمت 
و ســوی دیگری غیر از این خواهد داشــت؟« 
این ســوالی اســت که این روزها ذهن محافل 

اقتصادی را درگیر کرده است.
کارشناســان معتقدنــد در میان سیســتم های 
اقتصادی تعریف شده در دنیا، یکی از بهترین و 
ایده آل ترین سیســتم ها را می توان نظام اقتصاد 
بازار یا اقتصاد آزاد دانست. نظامی که در آن تمامی 
بازارهای  فعالان  توســط  اقتصادی  تصمیمات 

مختلف اتخاذ می شــود و از تعامل بین افراد و 
بنگاه های اقتصــادی در جامعه نحوه تخصیص 
کالاها و منابع در اقتصاد تعیین می شود. در این 
نظام افراد در مورد نحوه سرمایه گذاری و مصرف 
کالاهای مختلف تصمیم گیری می کنند و در واقع 
این مردم هســتند که کلید تمامی فعالیت های 
اقتصــادی و موفقیت های اقتصادی هســتند.

برخی از کارشناسان معتقدند سمت و سوی تیم 
اقتصادی دولت سیزدهم، اقتصاد دولتی خواهد 
بــود و برخی نیز، عنــوان می کنند نام هایی که 

شنیده می شوند، اقتصاد بازار آزاد را قبول دارند. 
این در حالی اســت کــه صاحب نظرانی نیز به 
قدرت گرفتن شــبه دولتی ها هشدار می دهند.در 
این خصوص، ابوالفضل روغنی گلپایگانی، رییس 
کمیســیون صنایع اتاق بازرگانی ایران در پاسخ 
به این پرسش که فکر می کنید تفکر اقتصادی 
دولت آقای رییسی به کدام سمت است؟ اقتصاد 
دولتــی یا آزاد؟ به خبرآنلاین می گوید: آنچه که 
من می شنوم، بیشتر تفکر اقتصاد غیرآزاد مطرح 

می شود، یعنی شبه دولتی...

خوره تحریم بر اقتصاد ایران

ســود خالص به قول ما ایرانی ها کاسبی و به 
قول کفار بیزینس در دنیا به طور معمول زیر 
۵٪ اســت و ســود بالای ۵٪ عالی و بالای 

۱۰٪ فوق العاده است.
به دلیل تحریم ها در دنیائی که نرخ سوددهی 
کســب وکار معمــولًا در بهترین شــرایط 
حداکثر ۱۰٪ اســت، ما هر کالائی که به دنیا 
می فروشیم باید بین ۲۵ تا ۳۰٪ ارزان تر بدهیم 
و اگر بخواهیم کالائی را بخریم باید بین ۱۵ 
تا ۲۰٪ بیشــتر پرداخت کنیم. کالائی را که 
می توانیم با کشتی ایرانی ارزان تر حمل کنیم، 
اجباراً باید از کشــتی و بیمــه گرانتر خارجی 
اســتفاده کنیم. ماشین آلات و تجهیزاتی که 
تولید کننده خارجی دم قسط یا با شرایط نقد 
و اقســاط می خرد، رقیب ایرانی او باید علاوه 
بر خرید گرانتر ۱۰۰٪ وجه آن را پیشــاپیش 
نقدی بدهد، به علاوه از گارانتی و خدمات بعد 
از فروش هم محروم اســت. برای جابه جایی 
ارز به جای اســتفاده از نظام بانکی و پرداخت 
کارمــزد چند دهم درصــدی باید به صرافان 
و دلالان بین ۵ تــا ۱۰٪ حق دلالی بدهیم. 
دلار دبی، دلار اســتانبول، دلار هرات و غیره 
هر کدام نرخ خــود را دارند، مثلًا دلار هرات 
بین ۱۰۰۰ تــا ۱۵۰۰ تومن برای صادرکننده 
ایرانی گرانتر تمام می شــود تــازه اگر در این 
مبادلات بخت یار باشــد و پول وسط راه در 
این مسیرهای غیر رسمی به اصطلاح هاپولی 

نشود.
ســیاهه پرداخت هزینه های نجومی جزء به 
جزء تحریم چنان بلند بالا و متنوع اســت که 
امکان محاسبه تقریبی تمامی آن وجود ندارد. 
سؤال: این هزینه های سرسام آور از چه منبعی 
پرداخت می شــود؟ چطور یــک تولید کننده 
ایرانی در شــرایطی که ســود معمول کسب 
و کار در دنیــا حدوداً ۵٪ اســت در قیاس با 
رقبای خارجی این همه هزینه اضافی پرداخت 
می کند و همچنان سرپاست؟ جواب: پرداخت 
زیان از مایه چطور؟ در زیر به چند مورد مهم 

از مایه خوری اشاره می شود.
- دولت سالانه ده ها میلیارد دلار یارانه پنهان 
انرژی به بخش تولیــد پرداخت می کند. این 
یارانه اگرچه هزینه تولید را کاهش می دهد اما 

یک نوع از مایه خوری پنهان است.
- تولید کننده باید هر ساله به اندازه استهلاک 
ماشین آلات و تاسیســات مبلغی بابت ذخیره 
اســتهلاک کنار بگذارد تا بعد از مســتهلک 
شدن آنها، ماشــین آلات نو را جایگزین کند، 
که در شــرایط فعلی نگه داشتن چنین مبلغی 
امکان پذیر نیست در نتیجه با مستهلک شدن 

خطوط تولید، کارخانه هم تعطیل می شود.
- تنگنای مالی موجب می شــود همه منابع 
مالــی تولیدکننــدگان صرف امــور جاری و 
سرپا نگه داشتن تولید شــود در نتیجه ایجاد 
طرح های توســعه عملًا منتفی می شود و به 

تبع دیگر خبری از رشد نیست.
- صــادرات و مصرف داخلــی محصولات 
کشاورزی که عمدتاً حاصل آبیاری غیرکارآمد 
از ذخیره صدها ســاله منابــع آبی که متعلق 
به نســل های آتی است، یکی از بدترین مایه 

خوری هاست.
- یکی از تبعــات تنگنای مالی بخش تولید، 
شــل شــدن رعایت ضوابط زیست محیط 
زیستی است، که یکی از غیرقابل جبران ترین 

انواع مایه خوری است.
- اتخاذ اســتراتژی خودکفائی )بخوانید خود 
ویرانگری( بــرای مقابله با تحریم های پایان 
ناپذیر، مثل چاه ویــل در حال بلعیدن منابع 

کمیاب و پایان پذیر کشور است.
- دور زدن تحریم ها یکی از سرچشــمه های 
اصلی فساد اســت، این فساد علاوه بر ایجاد 
هزینه های نجومی، پایه های اخلاق و سرمایه 
اجتماعــی ملت را مثــل موریانــه خورده و 

می خورد.
آشــکارترین جلوه مایه خوری لاغر شــدن و 
پســرفت بی وقفه اقتصاد ایران اســت، روند 
کوچک شــدن مســتمر اقتصاد تا بی نهایت 
نمی تواند ادامه یابد، با ادامه وضع موجود دیر 
یا زود کمر اقتصاد ایران در نقطه ای شکسته 
خواهد شــد. هر سیســتمی کــه در دوره ای 
طولانی خرجش بر دخلش غلبه کند حتی اگر 
انقلابی ترین انسان های کره زمین متولی آن 
اقتصاد باشند، فروپاشی سرنوشت محتوم آن 
خواهد بود. فروپاشی شوروی سابق عینی ترین 
مصداق ســبقت خرج بر دخــل در دوره ای 
طولانی بود، اقتصــادی که چند دهه قبل از 
فروپاشی به مراتب از اقتصاد امریکا بزرگ تر 
بود، به علت عدم توازن در دخل و خرج مثل 
شمع آب شد، همان طور که اقتصاد ما در حال 

آب شدن است.

غلامرضا مصدق
اقتصاددان

نشانه های آشکار از نابسمانی اقتصادی کشور

در درستی این گزاره که اقتصاد کشور ما در وضعیتی سخت نابسامان 
قرار دارد، کمتر کســی تردید دارد. تولید ناخالص داخلی سرانه، بر 
اساس برابری قدرت خرید )PPP( در کشور ما طی ۱۰ سال گذشته 
از ۱۷ هزار و ۳۸۹ دلار به ۱۳ هزار و ۱۱۶ دلار کاهش یافته اســت. 
البته این کاهش ۶/ ۲۴ درصدی در تولید ناخالص داخلی سرانه، صرفاً 
میانگین سقوط سهم شهروندان از »کیک اقتصادی« طی ده سال 
اخیر را نشان می دهد. کاهش این سهم برای اقشار فرودست جامعه 
در همین دوره قطعاً بیش از این رقم ها بوده اســت. در هر حال و از 
دیدگاه کارشناسان اقتصادی این روند نزولی چشم گیر نشانه آشکاری 
از نابسامانی یادشده است. مردم کوچه و بازار نیز بی آنکه لزوماً از علل 
و موجبات این سقوط اقتصادی آگاه باشند، از کوچک تر شدن سفره 
خود و تنگی شدید دست و بالشان، وخامت وضعیت اقتصادی کشور 
را درمی یابند.اما دلیل این ســقوط کم سابقه در تولید داخلی و درآمد 
واقعی مردم چه می تواند باشد؟ در پاسخ به این سؤال اکثر کارشناسان 
اقتصادی به عواملی نظیر سیاست های اقتصادی نسنجیده و مخرب، 
فقدان اهلیت حرفه ای سیاستگذاران و مجریان، بودجه به شدت ناتراز، 
افزایش بی رویه نقدینگی و تورم لجام گســیخته، فضای کسب وکار 
نامساعد و ضدتولید و در نتیجه کاهش سرمایه گذاری های مولد، و 
فساد سیســتمیک و رانت خواری صاحبان قدرت اشاره می کنند که 
البته تحریم های شدید بر تأثیر مخرب آنها افزوده است.از این دیدگاه، 
مشــکلات در حوزه های مختلف اقتصاد چنان در هم تنیده اند که 
هیچ اقدام مشــخص و محدودی در هریــک از این حوزه ها راه به 
جایی نخواهد برد و اقتصاد کشــور جــز با نوعی جراحی عمیق که 
اصلاح ساختارها را هدف گیرد، از این تنگنا رهایی نخواهد یافت.در 
مقابل، اغلب سیاســتمداران به ویژه آنهایی که در این سال ها مصدر 
کار بوده اند و البته معدودی از کارشناســان اقتصادی، ریشه اصلی 
مشــکلات اقتصاد کشور در ســال های اخیر را تشدید تحریم های 
ظالمانــه قدرت های بزرگ، به ویژه تأثیــر این تحریم ها در کاهش 
درآمدهای نفتی و فشار بر طرف های معامله با ایران می دانند و البته 
تردیدی نیســت که تحریم ها بر وخامت اوضاع اقتصادی تأثیر غیر 
قابل انکاری داشته اند.مشکل این تحلیل اما اینجاست که وضعیت 
نابسامان اقتصاد کشور ما صرفاً به ۱۰ سال گذشته و دوران تشدید 
تحریم ها محدود نمی شود. در حقیقت در یک دوره ۳۲ ساله قبل از 
دهه گذشــته نرخ رشد اقتصادی کشور ما تنها ۶/ ۱ درصد در سال 
بوده که با در نظر گرفتن افزایش جمعیت کشور این عدد به صفر یا 

حتی به عددی منفی خواهد رسید.
این در حالی اســت که در همین دوره ۳۲ ساله نرخ رشد اقتصادی 
در ترکیه ۹/ ۳ درصد در سال، در کره جنوبی ۷ درصد در سال و در 

مالزی ۱/ ۶ درصد در سال بوده است.*
بنابراین دشوار می توان وخامت وضعیت اقتصاد کشور در دهه اخیر را 
صرفاً به تشدید تحریم ها منتسب کرد. همه آن عوامل پیش گفته ای 

که کارشناسان اقتصادی باعث و بانی عملکرد ناامیدکننده اقتصاد 
ما در دهه اخیر می دانند، در تمام چهار دهه گذشــته دست به کار 
بوده اند و هیچ یک از بخش ها و شــاخه های اقتصاد کشور ما را در 

امان نگذاشته اند.
با این همه، در ســخنان سیاســتمدارانی کــه تحریم ها را عامل 
اصلی مشــکلات اقتصادی دهه اخیر می دانند، واقعیتی نیز نهفته 
اســت. نمی توان انکار کرد که اگر تحریم ها تشدید نمی شدند، اگر 
می توانســتیم با تمــام توان نفت و گاز صادر کنیــم و )با اغماض 
»FATF«( پولش را هم به کشــور برگردانیم، آن گاه می توانستیم 
با تزریق دلار به بازار از جهش کم ســابقه نرخ ارز جلوگیری کنیم، 
با واردات ارزان قیمت از فشــار تورم بکاهیم، از پیامدهای سرکوب 
قیمت ها نهراسیم، پول پاشی را گسترش دهیم و با تمهیداتی از این 
دست برخی از »چاله چوله« هایی را که اینجا و آنجا پدید آمده اند، 
پر کنیم یا از عمق و گســتره آنها بکاهیم و نارضایتی ها را اندکی 
تسکین دهیم.به یاد داشته باشیم که این درست همان کاری است 

که سال های سال به آن مشغول بوده ایم.
 اینکه این راهکارها دردی از عوامل اصلی زمین گیر شدن اقتصاد 
کشــور ما دوا نمی کنند و اینکه حتی در آن صورت نیز گرفتار رشد 
اقتصادی لاک پشت وار و پرنوسان )ناشی از نوسانات قیمت نفت( 
دهه های گذشــته خواهیم بود و صنعت و کشــاورزی آسیب دیده 
مــا ضربه کاری خواهند خورد و خلاصه اینکه ســال به ســال از 
کشــورهایی که نیمی از منابع و امکانات مــا را نیز ندارند عقب تر 
خواهیــم افتاد، دغدغه امــروز اغلب سیاســتمداران و قدرتمندان 
بهره بردار از آشفته بازار کنونی نیســت. رفع تحریم ها می توانست 
»علی الحساب« مشــکلات را تخفیف دهد و البته ما سال هاست 
که با این نگرش »علی الحســابی« با مشکلات اقتصادی برخورد 

کرده ایم.
اینکه آیا دولت جدید که انصافاً وارث کوهی از مشکلات بی سابقه 
است، همان جاده کوبیده و آشنای گذشته را خواهد پیمود یا خطر 
خواهد کرد و دست به جراحی دردناکی که برای سالم سازی اقتصاد 
کشور گریزی از آن نیست خواهد زد، سوالی است که در آینده پاسخ 

آن را خواهیم دانست.
پی نوشت:

 GDP per capita, PPP )current international-۱  
$(.https: / / data.worldbank.org/ indicator/ NY.GDP.

PCAP.PP.CD?locations=IR
US$(.https: / / data.  ۲۰۱۰  GDP )constant  -۲

worldbank.org/ indicator/ NY.GDP.MKTP.KD
* و البته این تفاوت در نرخ رشــد اقتصادی، در طول زمان نتایج 
عجیبی به همراه داشــته اســت. برای مثال تولید ناخالص داخلی 
)انــدازه کیک اقتصادی( کره جنوبی که در ســال ۱۹۷۸ تنها ۴۶ 
درصد تولید ناخالص داخلی کشور ما بود، امروز به نزدیک به ۳ برابر 
کیک اقتصادی ما رســیده است. به بیان دیگر طی چهار دهه اخیر 
آنها بیش از ۶ برابر سریع تر از ما به پیش رفته اند. پیشرفت اقتصادی 
مالزی، ترکیه، تایوان و بســیاری از کشورهای دیگر نیز طی چهار 

دهه اخیر به نحو چشم گیری سریع تر از ما بوده است.

فرخ قبادی
اقتصاددان

سایه سنگین دلالان بر سر شالیزارهای 
شمال سنگینی می کند

چرخه معیوب عرضه برنج
3

کابینه پیشنهادی ابراهیم رئیسی 
اعلام شد

دست خالی رقبا از کابینه 
سیزدهم

2

سعید اشتیاقی

شیوه غلط  

در حکمرانی اقتصادی
8

فرخ قبادی

نشانه های آشکار از نابسمانی 

اقتصادی کشور
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دو گام بلندی که دولت جدید باید بردارد

این روزها شــاهد آغاز به کار دولت جدید هستیم. دولتی که چالش های متعدد داخلی و بین 
المللی پیش رو دارد که بایستی با همه آنها دست و پنجه نرم کند.

از میان همه این چالش ها به دو مورد از مهمترین آنها یکی در بعد داخلی و دیگری در سطح 
بین المللی اشاره می کنیم که دارای اهمیت پایه ای و اساسی هستند و در واقع بسترو پیش 

زمینه ای جهت رفع چالش های متعدد دیگر می باشند.
چالش داخلی: موضوع نفت و وابستگی ریشه دار مقدرات کشور به دلارهای نفتی

چالش بین المللی : موضوع برجام و ضرورت رفع هر چه زودتر تحریمها
ابتدا به مهم ترین و اساســی ترین چالش داخلی کشــور می پردازیم که بخش عمده ای از 
مشکلات چند دهه گذشته کشور به طور مستقیم و غیر مستقیم با آن مرتبط بوده و هنوز هم 
این اثر گذاری منفی کماکان ادامه دارد؛ چالش » وابستگی شدید کشور به دلارهای حاصل از 
فروش نفت خام » وهزینه کرد این دلارها به بدترین نحو ممکن در تمام چند دهه گذشته از 

آغاز پیدایش نفت در ایران تا کنون.
این دلارهای نفتی در درجه اول باعث ایجاد دولت های فربه ، فشل و تنبل در کشور شده که 
خروجی آنها توسط مدیران دولتی چیزی جز ناکارآمدی ، حیف و میل اموال عمومی ، فساد ، 
رانت ، تبعیض و ... نبوده و در تمام این سالها فقط تزریق بی حساب این دلارها توسط دولتهای 
مختلف از فروپاشی عینی و عملی اقتصاد کشورآن هم به طور موقت جلو گیری کرده است.

این شرایط باعث از بین رفتن تولید ، افزایش نقدینگی ، رونق دلال بازی ، تنبلی و بی انگیزگی 
مدیــران دولتی ،عدم توجه دولت به درآمدهای جایگزین ، صادرات تک محصولی ، افزایش 
بیکاری و صدها مفسده دیگر در اقتصاد و به تبع آن درمسایل اجتماعی و سیاسی کشور شده 

که شرایط بدخیم و ناهنجار کنونی کشور از نتایج عینی آن می باشد.
با این توصیف بایستی ببینیم راه حل چیست و بایستی چه راهکار بزرگ و انقلابی اتخاذ شود 
که بتوان با یک جراحی عمیق و دردناک و البته موثر جلو این ضرر هولناک به کشور گرفته 
شود.سال گذشته در مقاله ای تحت عنوان #  » دندان طمع دولتها به در آمد نفت کنده می 
شود ؟ » به این موضوع پرداخته و پیشنهاد شد که با تصویب قانونی در مجلس فقط یک سوم 
یعنی حدود۳۰ درصد از درآمدهای نفتی به دولتها جهت اداره امور جاری اختصاص داده شود 
و مابقی مبلغ با ذخیره در صندوقی مســتقل فقط جهت سرمایه گذاری های کلان و حیاتی 
کشور مورد استفاده قرار گیرد. تصویب و اجرای این قانون می تواند اهمیتی حتی بیشتر از ملی 
شدن صنعت نفت داشته باشد.  با این قانون برای همیشه درآمدهای نفتی در جای درست و 
صحیح خود هزینه خواهد شد و تقریبا به صورت خودکار بسیاری از روندهای مخرب و ناکارآمد 
قبلی اصلاح خواهند شد.چالش دوم که در بحث خارجی و بین المللی پیش روی دولت قرار 
دارد بحث مهم و سرنوشت ساز رفع تحریم هاست. هم اکنون علیرغم تمام ایرادهایی که به 
برجام وارد می شود اما تنها ساختاری است که ذیل آن می توان نسبت به رفع تحریمها اقدام 
نمود.دولت جدید بایستی با اقتدار همراه با واقع بینی و دور اندیشی و به دور از هرگونه افراط و 
تفریطی وارد گفتگوهای سازنده با طرفهای مذاکره شده و هرچه زودتر در راستای رفع تحریم 
های ظالمانه اقدام نماید.رفع تحریمها فضای کار گسترده و  چالش های کمتری را در مراودات 
تجاری و سیاسی با کشــورهای عمده جهان ، همسایگان ، قدرتهای نوظهور و اقتصادهای 
پویای دنیا برای ما فراهم می آورد که البته بایستی به بهترین نحو ممکن ازکمترین روزنه های 
ایجاد شــده نیز استفاده شود.در صورتی که دولت با همکاری دیگر قوا و بویژه مجلس بتواند 
این دو اقدام اساســی و سرنوشت ســاز را به مرحله اجرایی در آورد، به همراه تلاش و برنامه 
ریزی درست و اصولی، یقینا بخش عمده ای از مشکلات کشور حل خواهد شد و انشاالله مردم 

شرایط بسیار بهتری را در ماهها و سالهای آینده پیش رو خواهند داشت.

محمد سعادتمند   
روزنامه نگار

5

۳ سناریوی سازمان ملل از آینده جمعیتی ایران

سیر  نزولی
جمعیت ایران

3

افزایش تعداد خودروهای ناقص در خطوط تولید

نبود نقدینگی بلای جان 
خودروسازان

6

دلالان بازار سیمان را تحت سلطه خود  گرفتند

گَردِ تاریکی 
بر صنایع

7

افت قیمت نفت به دنبال محدودیت های کرونایی چین 

قدرت گرفتن دلار از عوامل 
سقوط بازار

3

ونا خ کر ایران در برز
مدیریت ناکارآمد، وضعیت کرونا را در کشور بحرانی کرده است

4
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سیاست

نگاه روز

برنامه هسته ای عربستان سعودی و مسیرهای 
اشاعه هسته ای

عربستان و رویای بمب اتم

در اوت ۲۰۰۹، عربســتان از آغــاز کار در زمینه 
توسعه انرژی هسته ای خبر داد. در آوریل ۲۰۱۰، 
یک فرمان ســلطنتی برای تأسیس مرکز پادشاه 
عبدالله برای توسعه انرژی هسته ای و تجدیدپذیر 
)KACARE( صــادر شــد. این مرکــز بر همه 
فعالیت های هســته ای در کشور نظارت دارد و به 
عنــوان نماینده عربســتان در آژانس بین المللی 

انرژی هسته ای اقدام می کند.
پژوهشکده انرژی اتمی در این مرکز کار می کند. 
ایــن واحد مشــغول تحقیــق در زمینــه انرژی 
هســته ای، آموزش متخصصان هســته ای، تهیه 
پیش نویس پروژه هایی برای اســتفاده از انرژی 
اتمی و همچنین تحقیق در زمینه اســتفاده از اتم 

برای اهداف پزشکی و رادیوگرافی صنعتی است.
محمــد بن ســلمان، ولیعهد جدید یــک برنامه 
بلندپروازانه ویژن -۲۰۳۰ را راه انداخت که هدف 
آن کاهش وابســتگی به هیدروکربن ها و توسعه 
انرژی هــای تجدیدپذیر اعلام شــد و همچنین 
باید تنوع اقتصادی را فراهم کند. پیشرفت برنامه 
هسته ای ریاض که در ابتدای سال دهم آغاز شد، 

با ویژن -۲۰۳۰ مطابقت دارد.
بر اساس اســناد، قرار است در ۲۵ سال آینده ۱۶ 
راکتور برای نیروگاه های هسته ای با ظرفیت کل 
۱۷,۶ گیگاوات ایجاد شود و ۸۰ میلیارد دلار برای 

اجرای این برنامه تخصیص شده است.
ریاض تأکیــد می کند کــه همــه فعالیت های 
 هســته ای فقط در چارچوبی که بــا توافق های

 بین المللی مطابق اســت انجام می شــود و فقط 
اهداف صلــح آمیز را دنبال کنــد. علاوه بر این، 
عربستان سعودی به طور کامل به اصل شفافیت 

در سازماندهی صنعت هسته ای پایبند است.
چگونــه ریــاض می تواند صاحب ســلاح های 

هسته ای شود؟
اولین و ساده ترین راه، خرید آن از پاکستان است. 
در دهه های ۱۹۹۰-۱۹۷۰، عربستان سعودی در 
تأمین مالی برنامه هسته ای پاکستان شرکت کرد. 
این امر اجازه می دهد تــا ریاض مدعی تفاهم از 
طرف اسلام آباد باشد. شورای امنیت ملی اسرائیل 
تخمین می زند که پاکســتان موافقت کرده است 
که به برنامه هسته ای عربستان سعودی مساعدت 
کنــد. این کار شــامل انتقال فنــاوری، آموزش 
متخصصان ســعودی در پاکســتان، همکاری در 
زمینه غنی ســازی اورانیــوم و همچنین انتقال 
ســلاح های هسته ای پاکستان به پادشاهی تحت 

کنترل اسلام آباد است.
دوم، ایجاد زیرســاخت های خــودی برای تولید 
سلاح های هسته ای اســت. نکته اصلی در اینجا 
نیروگاه هســته ای نیســت بلکه چرخه هسته ای 

کامل است.
در اکتبر سال ۲۰۱۸، آقای هاشم بن عبدالله یمنی 
رئیس KACARE، اســتخراج اورانیوم در داخل 
کشور به عنوان بخشی از برنامه هسته ای خود را 
پیشنهاد کرد که گامی به سوی خودکفایی در تولید 
سوخت هسته ای اســت. KACARE با شرکت 
ملی هسته ای چین )CNNC( برای انجام اکتشاف 
منابــع اورانیــوم و توریم در اســتان غربی هیل 
عربستان ســعودی به توافق رسیده است. زمین 
شناســان چینی ثابت کرده اند کــه منابع اورانیوم 
اردن تا جنوب استان هیل گسترش یافته و دارای 
ذخایر قابل توجهی اســت و این اولین مرحله از 

چرخه هسته ای کامل است.
در عین حال، با کمک چینی ها، احداث تاسیساتی 
بــرای تولید کیک زرد در ۳۰ کیلومتری شــمال 
غربی ریاض انجام شد. این مرحله بعدی در ایجاد 
چرخه کامل است. همچنین در KACARE اخیراً 
یک رآکتور تحقیقاتی کوچک ۳۰ کیلوواتی ساخته 

شده است.
اســرائیل نخســتین بار خطر تبدیل شــدن اتم 
مسالمت آمیز سعودی به اتم غیر صلح آمیز را دید.

برخــورد ایالات متحده نســبت بــه متحد خود، 
عربســتان، بســتگی به این امــر دارد که رئیس 
کاخ سفید کیست. رئیس جمهور دموکرات باراک 
اوباما، همکاری هسته ای با عربستان را بر اساس 
توافق نامه ۱۲۳ یعنی قانونی درباره انرژی اتمی، 
مصوبه ۱۹۵۴ محدود کرد. براســاس این قانون، 
ایالات متحده فناوری های هسته ای خود را فقط 
در صورت موافقت با تعــدادی از محدودیت ها از 
جمله امتناع از غنی سازی اورانیوم به کشورهای 
دیگر منتقل می کند. دونالد ترامپ چراغ ســبز به 
همکاری با ریاض را روشــن کرد و جو بایدن، نیز 
این مســیر را ادامه می دهد. اما با تمام این موارد، 
ریاض چین را به عنوان شــریک همکاری های 

هسته ای انتخاب کرده است.

نگاه روز

سیاستی که متفاوت از روحانی است

رئیسی و سیاست منطقه ای میدانی!

بالاخره دوران ریاست جمهوری حسن روحانی به اتمام رسید و 
ابراهیم رئیسی کار خود را آغاز کرد. هم اکنون ناظران خارجی 
منتظــر رویکرد رئیس جمهوری جدید در پیگیری سیاســت 
خارجی ثابت جمهوری اسلامی ایران هستند. خود رئیسی سه 
روز پــس از اعلام نتایج انتخابات و در اولین کنفرانس خبری 
چارچوب کلی سیاســت خارجی دولت خود را اعلام کرد و در 
مراســم تحلیف نیز با تفصیلی بیشتر به تشریح آن پرداخت.  
رئیسی در سخنان خود بر حل بحران های منطقه و مشکلات 
منطقــه از طریق گفت وگو تاکید و اعــلام کرده که اولویت 
سیاست خارجی دولتش بهبود روابط با همسایگان است. اینجا 
ذکر این نکته مهم اســت که ایران در روابط خارجی خود با 
دو ســطح بحران مواجه اســت که به اشکال مختلفی با هم 
گره خورده و از یکدیگر تاثیر می پذیرند؛ نخســت تنش ها و 
بحران های منطقــه و دیگری بحران های بین المللی با غرب 
و علی الخصوص آمریکا. دولــت روحانی معتقد بود که حل 
بحران های خارجی از سطوح بین المللی آن امکانپذیر است که 
در آن صورت حل بحران در روابط منطقه ای تحصیل حاصل 
اســت؛ اما این گزاره به مرور وقت ناصوابی خود را نشان داد 
و دیدیم که همین تــداوم تنش و بحران در روابط منطقه ای 
چه تاثیری بر خروج آمریکا از برجام و تشــدید سیاست فشار 
حداکثری گذاشــت. اما در مقابل گویا دولت جدید در صرافت 
"حل و فصل" بحران های خارجی از خاســتگاهی منطقه ای 
است؛ به این معنا که این امر از سطوح منطقه ای بحران های 
خارجی شــروع شود تا ســطوح بین المللی آنها را در برابر امر 
واقــع اجتناب ناپذیری قرار دهد. البته گویــا این باور از آنجا 
ناشی می شود که حل و فصل بحران های بین المللی )با غرب( 
امکانپذیر نیســت و همین موجب تقویــت نگاه منطقه ای و 

شروع از سطح منطقه ای بحران های خارجی شده است.
البته نگارنده بر این باور است که روابط تاثیر و تاثری دو سطح 
بحران ها می طلبد که به صورت همزمان و به موازات هم حل 
بحران  در روابط منطقه ای و بین المللی پیگیری شــود. به هر 
حال، خود مکانیســم "حل و فصل" منطقه ای هم ملزومات 
خاص خــود را دارد؛ این که دو طرف و یا طرف های مختلف 
اراده ای کافی برای این کار داشــته داشتند و به درک و فهم 
مشــترکی رسیده باشــند که تداوم این بحران ها به نفع هیچ 
طرفی نیســت و همه متضرر خواهند بود؛ اما تا زمانی که این 
درک وجود نداشــته باشــد و همه به نوعی کورسوی امیدی 
به ضربه فنــی حریف چه از طریق فشــار حداکثری آمریکا 
و اجمــاع بین المللی چه از طریق نیروهــای میدانی و نیابتی 
داشــته باشند، زیاد نمی توان امیدوار به حل تنش و بحران در 
منطقه بود. اما چشم انداز سیاست منطقه ای و در قابی بزرگ تر 
سیاســت خارجی جمهوری اسلامی در دوره رئیسی از دریچه 
تصاویری که از مراســم تحلیف به جهان مخابره شد، قابل 
رویت اســت. در این مراسم شــاهد حضور بی سابقه رهبران 
گروه های همســو با ایران در میادین و حوزه های نزاع و نبرد 
در منطقه بودیم؛ از رهبران حزب الله و حماس گرفته تا انصار 
الله یمن و حشد شــعبی عراق. در مراسمات تحلیف پیشین 
شاهد چنین حضوری هماهنگ و متعدد از گروه های متحد با 
ایران نبودیم. جالب اینجاست که این رهبران در صف نخست 
و نماینده اتحادیه اروپا در صف دوم قرار داشت. همین تصویر 
خود گویای دو نکته کلیدی اســت؛ نخست این که سیاست 
خارجــی دولت جدید به جای مســائل بین المللی و مذاکره با 
آمریکا و اروپا بر سیاســت منطقه ای متمرکــز خواهد بود و 
اولــی در درجه دوم اهمیت قرار دارد و دوم این که سیاســت 
منطقــه ای دولت جدید کاملا میدانی خواهــد بود. از این رو، 
طرح گزاره گفتوگو از طرف رئیسی برای کاهش تنش و حل 
مشکلات منطقه ای و همزمان با آن مخابره تصویر مشارکت 
بی سابقه رهبران متحدین منطقه ای جمهوری اسلامی بر این 
نکته تاکید دارد که اولا تهران از موضع میدان و واقعیت های 
میدانی گفت وگو خواهد کرد و ثانیا در گفت وگوهای احتمالی 
قرار نیســت از این گروه های متحد خود دست بکشد و ثالثا 
می خواهد این مذاکرات منتج به رســمیت یافتن و شناسایی 
دوژوره منافع جمهوری اسلامی در سطح منطقه و حوزه های 
محل فعالیت این گروه ها شود.این هم چیزی نیست که مورد 
پسند طرف های منطقه ای و متحدان بین المللی آنها باشد 
که خواسته اصلی آنها دست کشــیدن ایران از حمایت از 
این گروه ها و ســازمان ها در هر گفت وگویی احتمالی چه 
در ســطح منطقه ای و چه در سطح بین المللی است. از این 
رو، واقعیت تلخ این است که دورنمای چندانی برای حل و 
فصل مشکلات منطقه از طریق گفت وگو حداقل در کوتاه 

مدت قابل تصور نیست.

ابراهیم  پیشــنهادی  کابینه  گروه سیاسی: 
رئیســی برخلاف آنچه پیش بینی شده بود 
جایی برای دولتمردان روحانی نداشــت اما 
حضور مردانی از دولت احمدی نژاد پررنگ 

و مشهود بود.
ابراهیم رئیسی سرانجام پس از یک هفته از 
مراسم تحلیف، لیست کابینه پیشنهادی اش 
را به مجلس ارائه کرد و رسانه ای شد. لیستی 
کــه میانگین تجربه وزرایــش آنچنان بالا 
نیست و برخی از آنها کمترین سابقه اجرایی 
دارند. اما این لیست چند نکته در خود داشت.

نخســت اینکــه از بین رقبای رئیســی در 
پیشنهادی  لیســت  در  انتخابات هیچکدام 
حضور ندارند. پیــش از این گمانه زنی هایی 
درباره حضور قاضی زاده هاشمی برای وزارت 
بهداشت می شــد و از گزینه های قوی این 
وزارتخانه بود؛ اما با انتشــار فهرست وزرای 
پیشنهادی معلوم شد که قاضی زاده هاشمی 
جایــی در این لیســت نــدارد و در عوض 
گزینــه ای آمده که از مخالفان سرســخت 
واکسن های انگلیســی و آمریکایی است و 
حتی نســبت به واکسن های موجود در سبد 
کوواکس هم شــک و تردید دارد. دی ماه 
سال گذشته، بهرام عین اللهی گزینه وزارت 
بهداشت رئیســی و جمعی دیگر متشکل از 
زاکانی، مرندی، زهره الهیان و ... در نامه ای 
به روحانی خواستند که از ورود واکسن های 

انگلیسی و آمریکایی جلوگیری کند.
به غیر از قاضی زاده هاشــمی، سعید جلیلی 
رقیب دیگر رئیسی در انتخابات بود که البته 
در نقش پوششی ظاهر شد و در روز آخر به 
نفع رئیسی کنار کشید. وزارتخانه ای که برای 
جلیلی حدس زده می شد، وزارت خارجه بود 
که اینگونه نشد؛ گرچه این احتمال کم بود. 
اما حضور علی باقری معاون جلیلی در زمان 
شورای عالی امنیت ملی در برخی دیدارهای 
دیپلماتیک ظریف پس از انتخابات شایعات 
پیرامون وزیر شدن این نایب بر حق جلیلی را 
پررنگ تر کرد؛ تا اینکه سرانجام در روزهای 
منتهــی به معرفــی وزرا، حضور حســین 
امیرعبداللهیــان در دیدارهــای دیپلماتیک 
رئیسی و ظریف، معلوم کرد که گزینه وزارت 

خارجه چه کسی است.
محســن رضایی دیگر رقیب رئیسی بود که 
او هم جایی در لیست رئیس دولت سیزدهم 
نداشــت. گرچه برخی شــایعات حکایت از 
این دارند که شــاید رضایی برای استانداری 
خوزستان با اختیارات ویژه انتخاب شود که 
اگر هم درســت باشــد، لااقل تا چند هفته 
آینده چنین اتفاقی رخ نخواهد داد؛ لااقل تا 
زمان در دست گرفتن وزارت کشور از سوی 
گزینه پیشنهادی رئیسی. اما زاکانی هم از به 
ظاهر رقبای رئیسی و در واقع نامزد پوششی 
رئیسی بود که او دستمزد و سهمش از کیک 

قدرت اصولگرایان را از طریق رســیدن به 
شهرداری تهران برداشت.

ردپای ۲ کاندیدای ۱۴۰۰ در کابینه سیزدهم ��
نکته دیگر اما معرفی عزت الله ضرغامی برای 
وزارت میراث فرهنگی است؛ گرچه بسیاری 
احتمال می دادند که رئیس اسبق صدا و سیما 
به وزارت ارشاد برود، ولی اینگونه نشد. او که 
سابقه تاریک و پر انتقادی در زمان مدیریتش 
بر سازمان صدا و سیما داشت، برای انتخابات 
ثبت نام کرد ولی شورای نگهبان تشخیص 
داد کــه ضرغامی آنقدر هم که خودش فکر 
باشــد و  می کند نمی تواند رئیس جمهوری 
صلاحیتش را تایید نکرد؛ البته او بعد از این 
اتفاق دندان بر جگر گذاشت تا اجر صبرش 
را با یک وزارتخانه بگیرد.رستم قاسمی دیگر 
وزیر پیشــنهادی است که در لیست رئیسی 
حاضر اســت. او هم برای انتخابات ثبت نام 
کرده بود ولی یک روز پیش از انتشار اسامی 
تایید شــده ها، اعلام کرد که به نفع رئیسی 
کنار می کشــد. ناظران پیش بینی می کردند 
که اجر ایــن حمایت بــا وزارت نفت داده 
شــود؛ ولی اینگونه نشــد؛ بالاخره برای او 
هم مثل ضرغامی یک وزارتخانه پیدا شــد 
و برای وزارت راه و شهرســازی پیشــنهاد 
شــد. پیشنهادی شــگفت انگیز که قاسمی 
سابقه اش درباره راه و شهرسازی را به زمان 
فرماندهی اش در قرارگاه خاتم و ســر و کار 

داشتن با پروژه های راه سازی ارجاع داد.
کوچ از بهارستان به پاستور ��

نکته دیگــر کابینه پیشــنهادی حضور دو 
نماینده مجلس است؛ البته نه آن نمایندگانی 
که حدس زده می شــد؛ مثــل امیرآبادی و 
قاضی زاده؛ بلکه احســان خانــدوزی برای 
وزارت اقتصاد و جواد ساداتی نژاد برای وزارت 
کشاورزی. خاندوزی احتمالا یکی از عوامل 
تاخیر در معرفی لیست کابینه بوده؛ چرا که 
شنیده شده بود که محمد مخبر معاون اول 
رئیسی، محمدرضا فرزین مدیرعامل بانک 
کارآفرین را برای وزارت اقتصاد در نظر دارد؛ 
ولی از آن   سو، فرهاد رهبر که گفته می شود 
او هم نقش اساسی در چیدمان کابینه داشته 

گویا مخالف فرزین بــوده که نهایتا پس از 
چندین روز کشمکش، رئیسی برخلاف میل 

معاون اولش، فرزین را انتخاب نکرد.
حضور یک ارتشی در کابینه سیزدهم ��

اما گزینه وزارت کشــور و وزارت دفاع هم 
در جالب بودند. برای وزارت کشــور سردار 
احمد وحیدی در نظر گرفته شــده؛ از او به 
عنوان نخستین فرمانده نیروی قدس سپاه 
پاسداران یاد می شــود که همراه دهقان و 
ســایر سپاهیان نقش عمده ای در تشکیل و 
فعال کردن حزب الله لبنان داشته است. این 
سردار سپاه سابقه وزارت دفاع در دولت دوم 

محمود احمدی نژاد را هم دارد.
اما از آن ســو، بــرای وزارت دفاع برخلاف 
پیش بینی ها فردی غیر از امیر حاتمی پیشنهاد 
شــده اســت؛ امیر محمدرضا آشتیانی؛ یک 
نظامی از بدنه ارتش. اگر او رای اعتماد مجلس 
را جلب کند، از جمله وزیران دفاعی خواهد بود 

که سپاهی نیست و از بدنه ارتش است.
چهره ای کمتر رسانه ای در وزارت اطلاعات ��

وزارت اطلاعات دولت رئیسی هم به احتمال 
زیاد به ســید اسماعیل خطیب خواهد رسید 
و رأی اعتماد را خواهد گرفت. چهره ای که 
کمتر در رسانه ها دیده شده. او فعالیت های 
اطلاعاتــی و امنیتی خود را از ســال ۵۹ با 
حضور در اطلاعــات عملیات ســپاه آغاز 
کرد. خطیب در کارنامه اش ســوابقی چون 
حضور در وزارت اطلاعات، فعالیت در دفتر 
مقام معظم رهبری، رئیس مرکز حفاظت و 
اطلاعات قوه قضاییه در زمان ریاست آملی 
لاریجانی و ریاســت حراست آستان قدس 

رضوی را دارد.
در  �� نژاد  احمدی  مدیران  پررنگ  حضور 

کابینه سیزدهم
نکته قابل توجه دیگر در کابینه پیشنهادی 
ایــن بود کــه ۹ نفر از وزرای پیشــنهادی 
ابراهیم رئیســی پیــش از ایــن در دولت 
محمود احمدی نژاد حضور داشته اند. عیسی 
زارع پور )وزیر پیشنهادی ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات(، حســین امیرعبداللهیان )وزیر 
پیشنهادی امور خارجه(، رستم قاسمی )وزیر 

و شهرســازی(، محمدعلی  راه  پیشنهادی 
زلفی گل )وزیر پیشــنهادی علوم، تحقیقات 
و فناوری(، محمدمهدی اســماعیلی )وزیر 
پیشنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی(، احمد 
وحیدی )وزیر پیشنهادی کشور(، جواد اوجی 
)وزیر پیشنهادی نفت(، علی اکبر محرابیان 
)وزیر پیشنهادی نیرو( و سیدحمید سجادی 
)وزیــر پیشــنهادی ورزش و جوانــان( در 

دولت های نهم یا دهم فعالیت داشته اند.
علنی شدن لیست کابینه قبل از اعلام وصول ��

اما یکــی از نکات جالب ماجــرای معرفی 
وزرای پیشــنهادی در روز چهارشنبه نحوه 
اعلام لیســت بود؛ در میانه جلســه علنی 
مجلس لیست پیشــنهادی به هیات رئیسه 
واصل شد ولی بنا به گفته برخی نمایندگان، 
علی نیکزاد رئیس جلسه و از نمایندگانی که 
گفته می شد در کابینه حضور خواهد داشت، 
ســعی داشت از اعلام وصول لیست و حتی 
رسانه ای شــدنش جلوگیری کند.اما برخی 
نمایندگان که لیست را دیده بودند اقدام به 
انتشار اســامی کردند. با این وجود علیرضا 
سلیمی عضو هیات رئیســه در گفت وگو با 
»مهر« گفته بود که احتمال دارد تا شنبه که 
لیست اعلام وصول شود و رسمیت پیدا کند، 
تغییراتی در آن به وجود بیاید. ولی نظام الدین 
موسوی ســخنگوی هیات رئیسه در بخش 
خبری ۱۴ و وب ســایت ریاست جمهوری 
تقریبا بــه طور همزمان اســامی حاضر در 
لیست پیشــنهادی کابینه را اعلام کردند تا 
احتمالا از گزنــد لابی ها و تعییرات در امان 

بماند.
انتظار فراجناحی بودن محقق نشد ��

اما از زمان اعلام پیروزی ابراهیم رئیسی به 
عنوان رئیس جمهوری ســیزدهم تا همین 
روزهای اخیر که بازار گمانه ها درباره کابینه 
رئیسی شلوغ و داغ بود، برخی تاکید داشتند 
رئیسی شعار فراجناحی و مستقل بودن خود 
را با بهره گیری از برخی وزرای دولت های 
قبل و مشخصا دولت روحانی نشان خواهد 
داد. از امیرحاتمی وزیر دفاع و اسلامی وزیر 
راه دولت دوازدهم به عنوان افرادی یاد می 
شد که در پاستور ماندگار شوند. لیست اعلام 
شده اما نشان داد دولت رئیسی هم به مشابه 
اســلافش علاقه ای به حضور دولتمردان 
سابق ندارد. برخی چون سلیمی نمین که از 
این اتفاق گلایه دارند معتقدند که رئیســی 
تحت فشــار مجبور به عقب نشینی از این 
تصمیم خود شــده است.به هر شکل کابینه 
رئیسی احتمالا با کمترین ریزشی مورد قبول 
مجلسیان قرار بگیرد ولی آنچه بیش از همه 
به چشــم آمده، کم وزن بودن سابقه اجرایی 
و تجربه بسیاری از وزرای پیشنهادی است؛ 
برای قضاوت، باید دید عملکرد آنها چگونه 

است.

کابینه پیشنهادی ابراهیم رئیسی اعلام شد

دست خالی رقبا از کابینه سیزدهم

تلاش در جهت دیپلماسی یا 
پلیس خوب-پلیس بد؟

به دنبال اظهارات جنگ طلبانه بنی گانتز، وزیر 
دفاع اســرائیل، علیه ایران، وزارت امور خارجه 
ایالات متحده از متحدان این کشــور خواست 
برای متوقف کردن برنامه هسته ای ایران تنها به 

دیپلماسی تکیه کنند، نه اقدام نظامی یا تهدید.
گانتــز ۵ اوت گفت: »جهان باید فوراً با ایران 
برخورد کند؛ منطقه باید با ایران برخورد کند؛ 
و اسرائیل نیز باید نقش خود را در این شرایط 
انجام دهد.« او افــزود: »اکنون زمان اعمال 
اســت؛ کلمات کافی نیســتند. زمان اعمال 
دیپلماتیک، اقتصادی و حتی نظامی فرا رسیده 
اســت. در غیر این صــورت، حملات )ایران( 

ادامه خواهد یافت.«
مقامات اســرائیلی با تلاش هــای جو بایدن، 
رئیس جمهوری آمریــکا، برای احیای توافق 
هسته ای ایران موســوم به برنامه جامع اقدام 
مشــترک )برجام( مخالف هستند و معتقدند 
نمی توان اعتماد کرد کــه در صورت حاصل 
شــدن توافق، ایران به آن عمل کند. اسرائیل 
و ایالات متحده پیشــتر از اقدامات مخفیانه 
و حملات نظامی برای جلوگیــری از برنامه 
هسته ای ایران استفاده کرده اند. دولت بایدن 
اعتقاد دارد که دیپلماســی تنها سپر بلندمدت 
در برابر ایران هســته ای است، اما جمهوری 
خواهــان آمریکایی و اســرائیلی ها عمدتاً به 

اقدامات مستقیم تر گرایش دارند.
حملات اخیر به کشتی های تجاری مرتبط با 
اسرائیل در خلیج فارس تنش های موجود در 
منطقه را تشدید کرده است )اسرائیل، ایران را 
به دست داشتن در حملات متهم کرده است(.

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در پاسخ 
به اظهارات گانتز، به نیوزویک گفت که ایالات 
متحده در حال همکاری نزدیک با متحدان و 
شرکا برای بررسی مراحل بعدی و مشورت با 
دولت های داخل منطقــه و فراتر از آن برای 
پاسخ مناسب است. او افزود: »امنیت اسرائیل و 
همه دیگر شرکا و متحدان برای ما یک مساله 
بسیار جدی است.« او درباره مذاکرات برجام 
در وین گفت: »ما همچنان در تماس نزدیک 
با همتایان اسرائیلی خود هستیم و آنها را قبل 
و بعد از هر دور از مذاکرات به روز می کنیم. در 
این مذاکرات نیز با آنها مشورت کرده ایم. ما با 
شفافیت زیادی رفتار کردیم، زیرا می دانستیم 
ایالات متحده و اسرائیل منافع مشترکی دارند: 
اینکه ایران هرگز به سلاح هسته ای دست پیدا 
نکند. ما معتقدیم که دیپلماســی با هماهنگی 
متحدان و شرکای منطقه ای، بهترین راه برای 

رسیدن به آن هدف است.«
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا با اشاره 
به حمله هواپیمای بدون سرنشین در آب های 
عمال در ماه ژوئیه که به کشــته شــدن یک 
انگلیســی و یک رومانیایی منجر شد، افزود: 
»ایالات متحده عمیقاً نگران اســت و همانند 
شرکا و متحدان، حمله به کشتی مرسر استریت 
را به شــدت محکوم می کنــد.« فرماندهی 
مرکزی ایالات متحده ایران را مســئول این 
حمله دانســته است. ســخنگوی وزارت امور 

خارجه آمریکا افزود: »هیچ توجیهی برای این 
حمله و پیــروی از الگوی رفتارهای تهاجمی 
وجود ندارد. این اقدامات آزادی کشتیرانی در 
این آبراه مهم، کشتیرانی و تجارت بین المللی 
و جان کســانی را که در کشــتی ها هستند، 
تهدید می کند. ما از اقدامات نظامی غیرقانونی 
هیچ کشوری علیه کشتی های تجاری حمایت 

نمی کنیم.«
مقامات اسرائیلی مخالفت خود را با مذاکرات 
احیای برجام در وین پنهان نکرده اند. بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر پیشــین، در ماه آوریل 
گفت: »معامله با ایران که ما را به نابودی تهدید 
می کند، برای ما الزام آور نخواهد بود.« نفتالی 
بنت، نخســت وزیر فعلی، هم در ماه ژوئن با 
بیان اینکه اسرائیل »آزادی عمل کامل خود« 
را در قبال ایران حفظ خواهد کرد، هشدار داد: 
»از سرگیری توافق هسته ای با ایران اشتباهی 
است که به یکی از خشونت بارترین دولت های 
جهان مشــروعیت می بخشــد.« نتانیاهو در 
مدتی که نخســت وزیر اسرائیل بود، همواره 
مخالفت شــدید خود را با برجــام و هر گونه 
تعامل واشنگتن با تهران اعلام کرد. بسیاری 
از گزارش ها و تحلیل ها حاکی از آن است که 
با پایان دوره نخست وزیری نتانیاهو، جانشین 
او از انتقادات آشــکار اســرائیل از استراتژی 
ایالات متحده در قبال ایران خواهد کاســت 
و در مقابل، ســعی خواهد کرد مخالفت های 
خود با آمریکا و اروپا را در پشت صحنه با آنها 
مطرح کند.اظهارات شدیدالحن و تهدیدهای 
مقامات اســرائیل و ایران علیــه یکدیگر در 
ســال های اخیر یک ریتم مداوم داشته است. 
دو طرف حملاتی علیه یکدیگر انجام داده اند. 

اســرائیل بارهــا مواضع ایران در ســوریه را 
هدف گرفتــه و در عملیات پنهانی علیه افراد 
و تاسیسات هسته ای ایران اقدام کرده است. 
دو طرف علیــه یکدیگر حملات ســایبری 
انجام داده اند. متحدان شــبه نظامی ایران در 
لبنان، سوریه و فلسطین تهدیدی جدی برای 
اسرائیل به شمار می روند.مقامات دیپلماتیک 
و نظامی ایران هفته گذشته هشدار دادند که 
این کشور برای پاسخ دادن به هرگونه تجاوز 
اسرائیلی یا آمریکایی آماده است.افزایش اخیر 
تنش ها در یک زمان حســاس برای ایران رخ 
می دهــد. ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری 
محافظه کار ایران، به تازگی روی کار آمده و 
هنوز کابینه خود را تشکیل نداده است. رئیسی 
در ماه ژوئن گفت که اجازه نمی دهد مذاکرات 
صرفاً بــه خاطر مذاکرات باشــد: »مذاکرات 
نبایــد به تعویق بیافتد، بلکه هر جلســه باید 
نتیجه داشته باشــد.« رئیسی همچنین گفت 
که حتی اگر آمریکا تحریم های اعمال شــده 
توســط دونالد ترامپ، رئیس جمهوری سابق، 
پس از خروج از برجام در ســال ۲۰۱۸ را لغو 
کند، با بایدن دیدار نخواهد کرد.منتقدان برجام 
می گویند که این توافق بســیار محدود است 
چون به برنامه موشــک های بالستیک ایران 
و فعالیت های منطقه ای این کشور نپرداخته. 
بایدن گفته اســت که می خواهد برجام پایه و 
اساس یک توافق طولانی تر و قوی تر با ایران 
در این زمینه ها باشد، اما مقامات ایرانی بارها 
این پیشنهاد را رد کرده اند. رئیسی در ماه ژوئن 
گفت که برنامه موشک های بالستیک تهران 

»قابل مذاکره« نیست.
منبع: نیوزویک   

دیوید برنان
تحلیلگر سیاسی

صابر گلعنبری
کارشناس ارشد بین الملل

مسعود نوری
کارشناس ارشد حقوق هسته ای
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3
اقتصاد

خبرخوان

جهت گیری معکوس بازارها

ارزش دلار و ســکه که در هفتــه منتهی به ۸ مرداد 
پرقدرت در مســیر صعودی قرار گرفته بود، در هفته 

گذشته با اندکی نوسان و رشد مواجه بود.
در مقابل شاخص سهام رشد درخور توجهی را به ثبت 
رساند و افزایش محدود هفته قبل از آن را جبران کرد. 
بیت کوین نیز اگر چه رشد داشت اما بسیار محدودتر 
از هفته قبل از آن بود. بهای نفت نیز به دلیل شــیوع 

نوع دلتای ویروس کرونا با کاهش مواجه شد.
قیمت دلار و سکه که در تیر ماه روند تقریبا ثابتی را 
از خود نشان داده بودند در هفته اول مرداد رشد قابل 
توجهی را به ثبت رسانده و به ترتیب ۴.۱ و ۵.۹ درصد 
افزایش یافتند. افزایش قیمت جهانی طلا در رشــد 
پرقدرت بهای سکه موثر بود. در هفته منتهی به ۱۵ 
مرداد دلار بالای مرز ۲۵ هزار و ۵۰۰ تومان در نوسان 
بود ولی نتوانست به مرز ۲۵ هزار و ۸۰۰ تومانی دست 
یابد. برخی تحلیلگران پیش بینی کردند که چنانچه 
دلار این مرز مقاومتی را رد کند، احتمال رشد بالای 

۲۶ هزار تومان را نیز دارد.
اخبار و موضع گیری کشــورها در خصوص مذاکرات 
برجام، انتظارات افزایشی در بازار را به همراه داشت. 
بــا توجه به توقف مذاکرات و پیش بینی معامله گران 
از عدم انعطاف طرفیــن مذاکره برای توافق، فعالیت 
نوسان گیران افزایش یافته اســت. رشد قیمت دلار 
باعث شــد تا تقاضای سکه افزایش یافته و در اولین 
روز معاملاتی هفته ســکه به ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان برسد. البته ادامه رشد قیمت اونس جهانی طلا 
باعث اطمینان بیشــتر خریــداران گردید. تنش های 
منطقه ای مانند حمله به کشــتی اسرائیلی و درگیری 
های طالبان در افغانستان نیز در افزایش قیمت دلار 
موثر بوده است. هر چند در هفته گذشته دلار و سکه 
روند نوســانی داشتند اما در مجموع رشد اندکی را به 
ثبت رســاندند. علاوه بر عوامل ذکر شده که بر رشد 
قیمت ها اثرگذار می باشد، شروع به کار دولت جدید 
و احتمال عرضه سنگین ارز، در جهت مخالف امکان 

کاهش قیمت ها را به دنبال دارد.
در هفته منتهی ۱۵ مرداد شــاخص سهام رشد قابل 
قبول ۶.۸ درصدی را به ثبت رســاند و پس از ۷ ماه 
مجددا به بــالای مرز ۱ میلیــون و ۴۰۰ هزار واحد 
صعود کرد. رشد ســهام شرکت های صادرات محور 
به دلیل تثبت قیمت دلار بالای مرز ۲۵ هزار و ۵۰۰ 
تومان بیشــترین تاثیر را بر شاخص کل داشته است. 
برخی معامله گران بر ایــن باورند که احتمال توافق 
برای احیای برجام اندک است و همین امر انتظارات 
تورمی و افزایش قیمت دلار را به دنبال داشــته و در 
نتیجه باعث رشد ســهام صادرات محور خواهد شد. 
در کل تا مشــخص نشدن کابینه دولت جدید و خط 
و مشی سیاســی و اقتصادی آن در عمل نمی توان 
پیش بینی دقیقی انجام داد و بازار همچنان در انتظار 
به سر خواهد برد.در هفته منتهی به ۶ آگوست بهای 
انــواع نفت روند نزولی را طی کرد. عامل این کاهش 
قیمــت افزایش قابل توجه تولید نفت اوپک در ژوئیه 
به بالاترین میــزان از آوریل ۲۰۲۰ بوده اســت. به 
علاوه گسترش ویروس کرونای نوع دلتا در سرتاسر 
جهان، باعث ایجــاد نگرانی از کاهش تقاضای نفت 
توسط چین و آمریکا و در نتیجه افت قیمت نفت شد. 
همچنین بنا به اعــلام اداره اطلاعات انرژی آمریکا 
ذخایر نفت خام این کشــور هفته گذشــته به میزان 
۳.۶ میلیون بشکه افزایش یافته که این مسئله نیز بر 

کاهش قیمت نفت خام دامن زده است.
در هفته منتهی به ۶ آگوســت شاخص دلار آمریکا 
اندکی رشد نمود و قیمت اونس جهانی طلا نتوانست 
از مــرز ۱۸۳۰ دلار عبور کرده و مجددا وارد مســیر 
کاهشی شــد. با توجه به شیوع گسترده کرونای نوع 
دلتا، انتظارات تورمی در بسیاری از کشورها، حمایت 
بانک هــای مرکزی و نگرانی ها از تشــدید بحران 
اقتصاد جهانی، پیش بینی هــا از قیمت اونس جهانی 

طلا فزاینده خواهد بود.
بیت کوین که پس از مدت ها اصلاح قیمت در هفته 
منتهــی به ۳۰ ژوئیه رشــد ۲۲.۳ درصدی را به ثبت 
رسانده بود، در هفته گذشته در مجموع با ۳.۵ درصد 
رشــد، به نزدیکی ۴۱ هزار دلار رســید. اعلام خبر 
اجازه دسترسی مشــتریان بانک جی پی مورگان به 
صندوق بیت کوین در ایجاد فضای امیدوار کننده در 
بازار اثرگذار بود. در مقابل درخواســت رئیس سازمان 
بورس آمریکا از کنگره برای اجرای تنظیمات قانونی 
مقابل ارزهای دیجیتال عاملی بازدارنده در رشد بیشتر 
این رمز ارز بوده اســت. در صورت وضع محدودیت 
های عملی از سوی آمریکا و چین، ارزش بیت کوین 
به شــدت کاهش خواهد یافت. در هفته منتهی به ۶ 
آگوست تمامی فلزات پایه اصلاح قیمت داشته و این 
روند رفت و برگشتی قیمت ها در هفته های متوالی 
به چشم خورده است. ابهام در شرایط اقتصاد جهانی 
نیز منجر به ریزش قیمت فلزات پایه گردیده است. با 
توجه به گســترش نوع دلتای ویروس کرونا، احتمال 

کاهش قیمت فلزات پایه همچنان وجود دارد.

رویداد

۶۷ درصد واردات با ارز جنجالی ۴۲۰۰ 
تومانی صورت گرفته است

رانت  ترجیحی

از مجمــوع ۱۲.۵ میلیون تنی واردات صورت گرفته در 
ابتدای ســال جاری بالغ بــر ۶۷ درصد آن با ارز ۴۲۰۰ 
تومان بوده اســت؛ نرخی که به دلیــل رانت و تبعات 
ناشی از آن در این حجم از واردات بسیار مورد نقد بوده 
ولی بلاتکلیف است. وضعیت واردات ایران در چهارماه 
ابتدایی سال جاری نشان می دهد که از کل ۵۰ میلیون 
تن تجارت خارجی ایران، ۱۲.۵ میلیون تن کالا به ارزش 
۱۴ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار به واردات اختصاص دارد.

بررسی جزئیات بیشتر حاکی از آن است که از مجموع 
واردات صــورت گرفته، ۹.۴ میلیون تن یعنی حدود ۷۵ 
درصد آن کالاهای اساســی در ۲۵ گروه است و از این 
میزان ۸.۴ میلیون تن آن با ارز ترجیحی )۴۲۰۰ تومان( 
وارد شده است که ذرت، جو، کنجاله سویا، روغن خام، 
گندم، دانه های روغنی و همچنیــن دارو، تجهیزات و 
ملزومات پزشکی را در بر می گیرد.این در حالی است که 
تأمین ارز ۴۲۰۰ برای ترخیص کالاهای اساسی همواره 
از چالش هــای واردات ایــن بخــش و افزایش دپو در 
گمرک و بنادر بوده و با وجود مصوباتی در این رابطه از 
جمله ترخیص ۹۰ درصدی بدون کد رهگیری ارز بانک، 
بازهم دپوی حجم بیش از ۵.۵ میلیون تنی اقلام اساسی 
در گمرک و بنادر قابل تأمل است.اما جریان پرحاشیه ارز 
ترجیحی به سال ۱۳۹۷ که دولت سیاست ارزی خود را 
تغییر و ارز ۴۲۰۰ وارد چرخه تجاری و ارزی ایران شد بر 
می گردد که در ابتدا تمامی کالاهای وارداتی با این نرخ 
تأمین ارز می شــد اما در فاصله کوتاه با توجه به رانت و 
فسادی که در نرخ ۴۲۰۰ و حجم واردات وجود داشت، 
میزان واردات محدود و ارز ۴۲۰۰ تومان به تدریج فقط 
به کالاهای اساسی اختصاص یافت.به مروز زمان همان 
۲۵ قلم کالای اساســی که با ارز ترجیحی وارد می شد 
محدودتر شــده و اکنون مدتهاست فقط شش قلم به 
همراه دارو، تجهیزات و ملزومات پزشــکی با ارز ۴۲۰۰ 
وارد می شــود ولی در رابطه با همین میزان از واردات با 
نــرخ ۴۲۰۰ نیز با توجه به فاصله ای که با نرخ بازار آزاد 
و ســامانه نیما که در حال حاضر حدود ۲۵ هزار تومان 
است وجود دارد و رانت سنگینی ایجاد می کند، همواره 
انتقاداتی مطرح بوده و این تاکید وجود دارد که کالاهای 
اساسی مردم در نهایت با این ارز به دستشان نمی رسد.

بارها حذف ارز ۴۲۰۰ مطرح شده است و حتی در بودجه 
سال جاری مجلس البته بدون برنامه مشخص و کارآمد، 
بر آن تاکید داشت ولی دولت به هر دلیلی از جمله تورم 
ناشــی از حذف، نپذیرفت.این روزها بار دیگر موضوع 
حــذف ارز ۴۲۰۰ مورد توجه قرار دارد و زمزمه های آن 
شنیده می شود، ولی اینکه دولت سیزدهم چه تصمیمی 
در ابتــدای حضور خود در این رابطــه اخذ کند باید در 

انتظار تشکیل کابینه و مواضع آنها بود.

 فرار مالیاتی ۱۰ میلیون پوز

رییس کمیســیون اقتصــادی مجلس گفــت: میزان 
مطالبــات معوق مالیاتی کشــور در مجموع ۲۷۰ هزار 
میلیارد تومان است.محمدرضا پور ابراهیمی با اشاره به 
آخرین وضیت وصوول مالیات در کشور گفت: در بحث 
اجرای قانون مطالبه جدی ما از دولت ســیزدهم و تیم 
اقتصادی دولت فقط اجرای قانون اســت. نمونه اش را 
عرض می کنم؛ ما قانونــی داریم تحت عنوان »قانون 
سامانه مودیان پایانه فروشگاهی« که در آن قانون تاکید 
شد کل جریان نقدینگی در کشور از طریق دستگاههای 
پوز باید نظارت بشــود.وی در خصوص وضعیت فعلی 
اجرای قانون مذکــور گفت: ۴۰ درصد از این مجموعه 
اطلاعــات لازم که نزدیک به حدود ۱۰ میلیون پوز در 
کشــور است، فاقد هرگونه اطلاعات هستند، این ها اگر 
به شــبکه متصل شوند امکان نظارت بر آنها برای اخذ 
مالیات فراهم می شــود.اخیراً یک گزارشی را از سازمان 
مالیاتی گرفتیم که در مجموع ۲۷۰ هزار میلیارد تومان 
میزان مطالبات معوق مالیاتی کشور است. ما اگر معادل 
۵۰ درصد این را هم بتوانیم وصول بکنیم که جزوی از 
مطالبات قانونی دولت اســت، می تواند در جهت جبران 
کســری بودجه دولت که الان با آن مواجه است کمک 
موثری کرده و مانع از بروز آثار جانبی کســری بودجه 
شود.ســهم مالیات از تولید ناخالص داخلی کشور )جی 
دی پی( باید بر اســاس برنامه ششم توسعه ۱۰ درصد 

می بوده اما الان رسیده به حدود ۵,۵ درصد. 

 مردادهــای گیــلان آکنــده از عطــرِ 
خوشــه های قــد کشــیده برنج اســت. 
خوشه هایی که نشان از دستان زحمتکش 
و مرارت نقش بســته بــر قامت خمیده 
شــالی کاران دارد. شالی کارانی که چندی 
پیش نگاهشان به آسمان بود تا بر تشنگی 
زمین هایشان ببارد، حالا دلواپس ابرهایی 
هستند که شــاید ببارند و کمر ساقه های 

برنج را خم کنند.
و اما این تنها دل نگرانی کشاورزان نیست. 
آن ها به دستمزد کارگران روزمزد مزرعه، 
بــه قیمتی کــه برنجشــان را می توانند 
بفروشند، عملکرد واسطه ها و هزینه های 
می اندیشند.  خویش  زندگی  سرســام آور 
اهالی گیلان خوب می دانند که دلواپسی با 
کار و زندگی شالی کاران چنان درهم تنیده 
شده که انگار هرگز نمی توان امید داشت 
که از آن رها شــوند.واقعیت این است که 
برنج و برنج کاری ازجمله موضوعات مهم 
در استان گیلان محسوب می شود. گیلان 
استانی است که با حدود ۲۳۸ هزار هکتار 
شــالی کاری، دارای رتبه دوم تولید برنج 
کشور است و بزرگ ترین تولیدکننده ارقام 
بومی و باکیفیت برنج در ایران به شــمار 
می آید.بنابراین توجه به اقتصاد کشاورزی 
و معیشت کشــاورزان در شــرایطی که 
از یک ســو با گســترش خشک سالی در 
کشــور و از سوی دیگر با اثرات تحریم و 
همه گیری بیماری کرونا مواجه هســتیم 
باید بیــش از هر زمان دیگری موردتوجه 

مسئولان ذی ربط قرار گیرد.
کشیده  �� قد  برنج های  قامت  بر  باران  وقتی 

می بارد
بارش باران در فصل رســیدن محصول و 
برداشــت برنج، کشاورزان را با مشکلات 
ناشــی از خوابیدن ساقه های برنج مواجه 
می کند. بارش های اوایل مرداد ماه امسال 
نیز برخی کشاورزان استان را دچار مشکل 

کرد.
۲۵ درصد از شــالیزارهای گیلان معادل 
حدود ۶۰ هزار هکتــار براثر بارش باران 

دچار ورس یا خوابیدگی شده است
معــاون بهبــود تولیدات گیاهــی جهاد 
کشاورزی گیلان روز هفتم مرداد با اشاره 
به بارش شدید باران و وزش باد در استان 
گیلان، اظهار کرد: بر اســاس گزارش ها 
دریافت شــده ۲۵ درصد از شــالیزارهای 
گیلان معادل حدود ۶۰ هزار هکتار براثر 
بارش باران دچار ورس یا خوابیدگی شده 

است.
»سید علی موســوی« با بیان اینکه البته 
خوابیدگی شــالیزارها بــه محصول برنج 
خســارت وارد نکرده است، افزود: باید به 
این نکته اشاره شود که خوابیدگی برداشت 

مکانیزه محصول را غیرممکن می سازد.
وی ادامــه داد: با توجه بــه خوابیدگی و 

ورس شالیزارها برداشت ها باید به صورت 
دستی انجام شود که این موضوع موجب 

افزایش هزینه ها خواهد شد.
هزینه تبدیل شلتوک به برنج ��

و اما هزینه تبدیل شــلتوک به برنج یکی 
دیگر از موارد مؤثر بــر هزینه های تولید 
برنج محســوب می شــود. معاون صنایع 
تبدیلی جهاد کشاورزی گیلان نرخ تبدیل 
هر کیلو شــلتوک به برنج را ۸۵۰ تومان 
اعلام و یادآور شده است که اگر کشاورز 
تــوان مالی برای پرداخــت این هزینه را 
نداشته باشــد، می تواند به ازای هر ۱۰۰ 
کیلوگرم شلتوک، ۳.۳ کیلوگرم برنج بدهد.

»قاســم جوادزاده« با اشــاره به رتبه بندی 
۴۲۵ کارخانه شــالی کوبی در گیلان، اظهار 
کــرد: ازاین بین ۲۰۰ کارخانه رتبه یک و دو 
را به دست آوردند زیرا طبق ارزیابی ها، برنج 
باکیفیت تری را به دست کشاورزان می رسانند.

شالیکار می کارد و دلال درو می کند ��
وی نرخ تبدیل هر کیلوگرم شــلتوک به 
برنــج در کارخانه های درجــه ۲ را ۹۰۰ 
تومان اعلام کرد و افزود: در این راســتا 
ما به ازای هر ۱۰۰ کیلوگرم شلتوک، ۳.۵ 

کیلوگرم برنج است.
جواد زاده همچنین گفت: نرخ تبدیل هر 
کیلو شــلتوک به برنــج در کارخانه های 
درجه یــک هزار تومان و به ازای هر ۱۰۰ 
کیلوگرم شــلتوک حــدود ۳.۷ کیلو برنج 
ســالم به عنوان اجرت در نظر گرفته شده 

است.
مسیر معیوب به بازار رساندن برنج ��

برنج که برداشت می شــود دلالان از راه 
می رسند تا ماحصل دسترنج شالی کاران را 
بخرند و نگه دارند تا به وقتش باقیمت بالا 
از شهرستان  بانوی شالی کاری  بفروشند. 
انزلی در گفتگو با خبرنگار مهر دراین باره 
اظهار کرد: زحمت و هزینه های کشــت 

برنج بسیار است.
وی با بیان اینکه امســال بارش باران و 
خوابیدگی برنج و آفت کرم ســاقه خوار 
باعث ایجاد معضل برای کشاورزان شده 
اســت، افزود: از طرف دیگــر با توجه به 
هزینه کارگر بــرای درو، زمان خوابیدن 

ساقه های برنج بیشتر می شود.
این بانوی شــالی کار ادامه داد: هم اکنون 

نرخ دســتمزد برای کارگری که آشناست 
و قرار اســت برای محصولــی که دچار 
ورس نشده، کمکمان کند روزانه ۳۰۰ تا 
۳۵۰ هزار تومان، اســت، البته این سوای 
هزینه های رفت وآمد، ناهار، عصرانه و … 

است که برای کارگران فراهم می کنیم.
وی در ادامــه با بیان اینکــه هم اکنون 
قیمت برنج در بازار کیلویی ۳۵ تا ۴۰ هزار 
تومان اســت اما واسطه ها از ما نهایتاً هر 
کیلو شــلتوک را کیلویی ۱۳ هزار تومان 
می خرند، اضافــه کرد: آن ها هنگام خرید 
شــلتوک از مــا عیب هایــی را روی آن 
می گذارند و تلاش می کننــد تا باقیمت 
کمتر محصولمان را خریداری کنند اما خود 
آن ها شــلتوک را نگه می دارند تا نزدیک 
زمستان یا عید نوروز به برنج تبدیل کنند 
و باقیمت بالا بفروشند.این بانوی کشاورز 
در پاســخ به این ســؤال که چرا خودتان 
محصول را روانه بازار نمی کنید، گفت: ما 
ناچاریم به واسطه ها بفروشیم چون در غیر 
این صورت باید پس از تبدیل شلتوک به 
برنج، آن را مستقیم به مغازه دار ارائه دهیم، 
درصورتی کــه مغازه دار هم برای کســب 
منفعت بیشتر ســعی می کند تا با قیمت 

پایین تری محصول را خریداری کند.
ضرورت قیمت گذاری عادلانه و متناسب با  ��

هزینه های تولید برنج
بهره مندی مناســب کشــاورزان از ثمره 
زحمتشان نیازمند برنامه ریزی و مدیریت 
مطلوب اســت. »محمود هوشــیار فرد« 
پژوهشــگر و عضــو هیئت علمی مرکز 
تحقیقات کشــاورزی گیلان در گفتگو با 
خبرنگار مهر اظهار کرد: شــالی کاران و 
مصرف کننــدگان در طول این ســال ها، 
همواره در معرض ریســک نوسان قیمت 

نهاده ها و هزینه های تولید قرارگرفته اند.
وی با بیان اینکه قیمت محصول برنج در 
مقایسه با ســایر محصولات نوسان های 
بیشتر و شــدیدتری دارد، افزود: متأسفانه 
فرمول قیمت گذاری برنج از سوی دولت 
معمولًا باقیمت های محاسبه شــده برای 
این محصول متفاوت است. تجربه نشان 
داده که وجود قیمت تضمینی در شرایطی 
که بالاتر از قیمت سر مزرعه باشد منجر 
به کاهــش نوســان درون فصل قیمت 

محصــول برنج می شــود. البته در تعیین 
قیمــت تضمینی علاوه بــر هزینه تولید 
بایستی ســود متعارف تولیدکننده لحاظ 
شود. وی با بیان اینکه نرخ خرید تضمینی 
توســط شــورای اقتصاد به وزارت جهاد 
کشاورزی اعلام می شود، افزود: متأسفانه 
طی این سال ها، قیمت گذاری انجام شده، 
عادلانه و متناسب با هزینه های تولید نبوده 
و به همین دلیل معمولًا کشاورز دسترنج 
خــود را با قیمت بالاتری به کارخانه دار یا 
تاجر می فروشد. هوشــیارفرد با اشاره به 
اینکه وزیر جهاد کشاورزی رئیس شورای 
قیمت گذاری محصولات کشاورزی است 
و باید تصمیم گیرنده نهایی باشــد، اضافه 
کرد: به نظر می رســد خرید توافقی برنج 
در مقایسه با خرید تضمینی تأثیر بیشتری 
بر کاهش ضرر و زیان های دولتی و ثبات 
نســبی قیمت برنج داشــته باشد. در این 
زمینه پیشــنهاد می شود قیمت محصول 
برنج با در نظر گرفتن نرخ تورم ســالیانه، 
نرخ افزایش بها در سال پایه و نیز قیمت 

سربه سر در سال پایه تعیین شود.
به دنبال گران  �� کاهش قدرت خرید مردم 

شدن قیمت برنج
هوشیار فرد با اشاره به اینکه قیمت برنج 
هاشمی در سال گذشــته نسبت به سال 
قبل تــر افزایش ۱.۵ برابری داشــته ولی 
بااین وجــود چون هزینه تولید در ســال 
گذشته بالا رفت این افزایش قیمت برای 
شــالی کاران راضی کننده نبود، افزود: در 
سال گذشته محصول باکیفیت و مرغوب 

زیاد نبود.
بر شالیزارها/ دلواپسی  �� مستدام دلالان  سایه 

شالیکاران تمامی ندارد!
وی با بیان اینکه امســال شالی کاران به 
دلیل عدم دسترســی به موقع به آب برای 
آماده ســازی زمین و تهیه خزانه نشــاء با 
تأخیــر یک ماهه اقدام به کشــت کردند، 
اضافه کــرد: قیمت انواع کود و ســموم 
شیمیایی پرمصرف نسبت به سال گذشته 
به میزان ۴ تا ۸ برابر و دســتمزد کارگرها 
برای نشاء کاری، وجین و نیز درو با دست 

تا دو برابر افزایش پیداکرده است.
پژوهشــگر و عضــو هیئت علمی مرکز 
تحقیقات کشــاورزی گیــلان در ادامه با 
اشــاره به اینکه کارت خریــد نهاده های 
کشــاورزی که در قالب تسهیلات با سود 
۱۲ درصد در اختیار شالی کاران قرار داده 
شــد خود به تنهایی بــر هزینه های تولید 
می افزاید، تصریح کرد: بعلاوه گفته شــده 
تسهیلات داده شده باید یکجا بازپرداخت 
شــود. وی اظهار کــرد: ورس ۳۵ تا ۴۰ 
درصدی مزارع برنج به دلیل بارندگی های 
نابهنگام و شــدید تیر و مرداد و احتمال 
اینکه دوره برداشــت حداکثری محصول 
برنج همانند سال گذشــته با بارش های 
سنگین تابستانه مصادف شود، قطعاً روی 
هزینه های تمام شــده و کیفیت محصول 

برنج اثر خواهد گذاشت.

سایه سنگین دلالان بر سر شالیزارهای شمال سنگینی می کند

چرخه معیوب عرضه برنج در کشور
مریم ساحلی

کارشناس ارشد حقوق هسته ای

جمال رازقی
رئیس اتاق بازرگانی شیراز

افت قیمت نفت به دنبال محدودیت های کرونایی چین 

قدرت گرفتن دلار از عوامل سقوط بازار

به دنبال افزایش موارد ابتلا به نوع دلتای ویروس کرونا 
به ویژه در چین، و همچنین افزایش ارزش دلار آمریکا، 
قیمت نفت روز دوشــنبه سقوط قابل توجهی را تجربه 

کرد.
به گزارش رویترز، به دنبال افزایش ارزش دلار آمریکا 
و نگرانی ها از این مســئله کــه محدودیت های جدید 
ناشــی از بیماری همه گیر در آسیا، به ویژه چین، روند 
بهبود تقاضای جهانی را عقب بیاندازد، قیمت نفت روز 
دوشنبه بیش از ۲ درصد کاهش یافت و ضررهای هفته 
گذشته خود را افزایش داد.معاملات آتی نفت خام برنت 
پس از سقوط ۶ درصدی در هفته گذشته که بزرگترین 
ضرر هفتگی آن در چهار ماه گذشــته بود، امروز ۱,۵۲ 
دلار معادل ۲,۲ درصــد کاهش یافت و به ۶۹ دلار و 
۱۷ سنت در هر بشــکه رسید.همچنین معاملات آتی 
نفت خام وســت تگزاس اینترمیدیت آمریکا به دنبال 
تجربه افت هفتگی حدود ۷ درصد که بیشترین سقوط 
آن در طــول ۹ ماه اخیر بوده، با ۱,۶۴ دلار معادل ۲,۴ 
درصد کاهش، به قیمت ۶۶ دلار و ۶۴ ســنت در هر 
بشکه مورد معامله قرار گرفت.گوردون رمزی، تحلیلگر 
RBC در یادداشتی اظهار کرد: "نگرانی ها در خصوص 
احتمال از بین رفتن تقاضــای جهانی نفت با افزایش 

سرعت شــیوع نوع دلتای ویروس کرونا دوباره ظاهر 
شده است."تحلیلگران ANZ به محدودیت های جدید 
در چین، دومین مصرف کننده بزرگ نفت در جهان، به 
عنوان عامل اصلی برای تاریک شدن چشم انداز رشد 
تقاضا اشاره کردند.این محدودیت ها شامل لغو پروازها، 
هشدارهای ۴۶ شهر در برابر مسافرت ها، و محدودیت 
در خدمات حمل و نقل عمومی و تاکسی رانی در ۱۴۴ 
مورد از بدترین مناطق بوده اســت. روز دوشنبه، چین 
۱۲۵ مورد جدید ابتلا به کوویــد-۱۹ را گزارش کرد، 
در حالی که روز گذشته ۹۶ نفر بود. در مالزی و تایلند 
نیز همچنان رکــورد روزانه ابتلای بالای ۲۰ هزار نفر 
ثبت می شــود.علاوه بر این وضعیت، آمار منتشر شده 
در پایان هفته نشــان داد که رشد صادرات چین در ماه 

جولای، بــه دنبال افزایش موارد ابتلا به کووید-۱۹ و 
وقوع ســیل، بیش از حد انتظار کاهش یافت، در حالی 
که رشد واردات نیز کمتر از میزان پیش بینی شده بود.

جفری هالی، تحلیلگر ارشد بازار در OANDA اذعان 
داشــت: "هر دو قرارداد نفت خام، با توجه به وضعیت 
چین، در معرض اخبار بدتــری در زمینه ویروس قرار 
دارد. بازارها نســبت به داده هــای تجاری آخر هفته و 
همچنین وضعیت بهبود اقتصاد چین حســاس خواهد 
بود."داده های منتشــر شده در روز شنبه نشان داد که 
واردات نفت خام چیــن در ماه جولای اندکی کاهش 
یافت و به ۹,۷۱ میلیون بشــکه در روز رسید که برای 
چهارمین ماه متوالی زیر ۱۰ میلیون بشکه نفت در روز 
وارد می کند. همچنین میزان آن بسیار کمتر از بالاترین 
حد آن در ژوئن ۲۰۲۰، یعنی ۱۲,۹۴ میلیون بشکه در 
روز، زمانی که قیمت نفت ارزان بود، اســت.از طرفی، 
صعود دلار آمریکا در برابر یورو، به بالاترین سطح خود 
در طول چهار ماه اخیر نیز قیمت نفت را تحت تأثیر قرار 
داد. پس از اینکه گزارش مشاغل آمریکا در روز جمعه 
افزایش بیش از حد انتظار را نشان داد، گمانه زنی ها در 
این خصوص که احتمالًا فدرال رزرو با سرعت بیشتری 
سیاست های پولی خود را محدود کند، برانگیخت.لازم 
به ذکر است که تقویت دلار آمریکا باعث گران شدن 

قیمت نفت برای دارندگان سایر ارزها می شود.

مهسا نجاتی
روزنامه نگار
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بازتاب

مدیریت ناکارآمد وضعیت کرونا را در کشور 
بحرانی کرده است

ایران در برزخ کرونا

 وضعیــت کرونا در ایران در وخیم ترین حالت خود بســر 
می برد. افزایش ابتلا و بســتری و از همه مهمتر مرگ و 
میر روزانه با ادامه همین شرایط به گفته مقامات رسمی به 

زودی اعداد بالاتری را هم تجربه خواهد کرد. 
متاســفانه مدیریــت ناکارامــد و ضعیف نیــز از ابتدای 
ورود کشــور به فاز درگیری با این بیمــاری ماه به ماه به 
ســردرگمی مردم انجامید و خستگی روحی مردم نیز کم 
کــم میزان رعایت پروتکل ها را به زیر ۵۰ درصد رســاند 
و  البته فرهنگ نادرســت »خودمداری« ما ایرانیان نیز به 
کمک کرونا آمد و اعلام تعطیــلات هم دردی را نکرد و 
به مسافرت بیشتر انجامید تا جایی که در اعلام تعطیلات 
بیشــتر تردیدهای جدی پدید آورد. مدیریت کرونا تا اینجا 
ترکیبی از سهل انگاری، سردرگمی و تصمیمات متناقض، 
آن هم دیرهنگام، بوده اســت.  با این حال یک فرصت و 
در واقع تنها فرصت هنوز باقی اســتفاده از واکسن داخلی 
و افزایش واردات واکســن خارجی به خصوص از چین و 
روسیه است. هر چند که در استفاده از این فرصت نیز تاخیر 
صورت گرفته اما اگر اهتمام بیشــتری در مدیریت جدید 
اجرایی کشــور به مدیریت این بیماری صورت بگیرد می 
توان با سرعت مناسبی از وخامت اوضاع کاست و امیدوار 
به عبور از این برزخ بود . جدا از کم کاری ها در امر واردات 
واکســن یا بدقولی های طرف های قرارداد، واکسن تولید 
داخل که وارد فاز تولید انبوه شــده باید هر چه زودتر وارد 
چرخه تزریق شــود و بدون تمهیدات دست و پاگیر نوبت 

دهی به مردم تزریق شود. 
به گفته مینو محرز سرپرســت تیم تحقیقاتی واکسن کوو 
ایــران برکت در هفته اول مردادماه، یک میلیون دز از این 
واکســن به وزارت بهداشــت تحویل داده شده و از هفته 
دوم نیز میزان تولید و تحویل این واکســن بســیار بالاتر 
خواهد بود. البته او این را هم گفته که تزریق این واکســن 
خارج از حوزه وزارت بهداشت انجام نمی شود. سخنگوی 
ســازمان غذا و دارو، کیانوش جهانپور، نیز روز ۱۳ مرداد از  
تولید  ۵میلیون دز واکســن برکت خبرداد که یک میلیون 
و ۸۵۰ هزار آن به وزارت بهداشت تحویل داده شده که تا 
همین روز ۸۶۰ هزار تزریق عمومی صورت گرفته.   اکنون 
که هفته دوم مرداد را هم پشــت ســر گذاشته ایم باید به 
مســوولان امر در تولید یا تزریق واکسن برکت یادآور شد 
که باید در تولید و تزریق سریع این واکسن مدیریت قوی 
تری اعمال شــود. چنین انتظاری به عنوان یک خواست 
عمومــی و حیاتی در ضرب الاجــل یک هفته ای رییس 
جمهور جدید نیز مورد اشــاره قرار گرفته که امید است هر 

چه زودتر تحقق یابد. 

کرونا امان نمی دهد؛ 
سویه "دلتا پلاس" هم آمد

این جهش هــا ادامه دار خواهند بود، حتی ممکن اســت 
حروف الفبــای یونانی برای این جهش ها تمام شــود و 
برای نامگذاری آن ها به حروف دیگری متوســل شویم. 
در حالی که هنوز جامعه جهانی درگیر مبارزه با سویه دلتا 
ویروس کروناســت و در بسیاری از کشورها موج جدیدی 
از شیوع این سویه ویروس در حال چرخش است، در شهر 
سانفرانسیسکو ایالت کالیفرنیا آمریکا سویه جدیدی از نوع 
"دلتا پلاس" ویروس کرونا کشــف شده که دانشمندان 
احتمال می دهند مسری تر از ســویه دلتا باشد. به نقل از 
آسوشــیتدپرس، کارشناســان آمریکایی احتمال می دهند 
ســویه جدید" دلتا پــلاس" که ۶۴ مورد آن در شــهر 
سانفرانسیسکو شناسایی شده از سویه دلتا موسوم به سویه 
هندی، مسری تر باشد. ویروس کرونا از زمان همه گیری 
جهانی در ۱۸ ماه گذشته به طور مداوم در حال جهش های 
ژنتیکی اســت و در هر جهش قدرت سرایت و در مواردی 
بیماری زایــی آن در حال افزایش اســت. گمان می رود 
ســویه "دلتا پلاس" راحت تر از سویه های پیشین در ریه 
مبتلایان تکثیر می شود؛ اما هنوز درباره مسری تر بودن یا 
بیماری زایی بیشــتر آن اطمینانی وجود ندارد. دکتر "پیتر 
چین-هونگ" متخصص بیماری های عفونی در دانشگاه 
کالیفرنیا در شهر سانفرانسیسکو آمریکا در رابطه با سویه 
"دلتا پلاس" گفته:" ما معتقدیم این سویه حداقل به اندازه 
سویه دلتا مسری و بیماری زاست؛ اما از اینکه بدتر از سویه 
دلتا باشد هنوز مطمئن نیستیم. او در تشریح "بدتر" گفته: 
"وقتی می گویم بدتر منظورم سه چیز است: آیا مسری تر 
اســت؟ آیا در برابر واکســن مقاوم تر است؟ و سوم اینکه 
آیا شما را شــدیدتر درگیر بیماری می کند؟" دانشمندان، 
واکسیناسیون سراسری علیه ویروس کرونا و مقاوم شدن 
بدن افراد در برابر سویه های پیشین ویروس کرونا را یکی 
از عوامل جهش های این ویروس طی ماه های گذشــته 
می دانند. دکتر "ایــوان مالدونادو" متخصص ســازمان 
بهداشت جهانی و بخش عفونی دانشکده پزشکی دانشگاه 
اســتنفورد آمریکا در این باره معتقد اســت:" جهش های 
مختلف از هر ویروســی قابل انتظاراســت... و دلتا پلاس 
پایان داستان جهش های کرونا نیست. تا زمانی که تعداد 
بیشــتری از ما واکسینه نشــویم، این جهش ها ادامه دار 
خواهند بود، حتی ممکن است حروف الفبای یونانی برای 
این جهش ها تمام شود و برای نامگذاری آن ها به حروف 

دیگری متوسل شویم." 

بازتاب

عضو شورای عالی کار تشریح کرد؛

شکاف بیش از ۶ میلیون تومانی در 
هزینه های معیشت

عضو شــورای عالی کار با اشــاره به شکاف بیش از ۶ 
میلیون تومانی در هزینه های معیشت کارگران نسبت به 
درآمدهای آن ها، اعلام کرد که بلافاصله پس از تشکیل 
کابینه دولت سیزدهم، گروه کارگری، درخواست ترمیم 
قدرت خرید کارگران از طریــق بازنگری در مزد و در 

همین حال راهکارهای غیرنقدی را مطرح می کند.
علــی خدایی )عضو شــورای عالــی کار( در گفتگو با 
خبرنگار ایلنا، پیرامون کاهش قدرت خرید کارگران در 
شرایطی که طبق آخرین محاسبات کمیته مزدی کانون 
عالی شوراهای اســلامی کار هزینه های سبد معیشت 
کارگران به بیشــتر از ۱۰ میلیون تومان رسیده است، 
گفت: »معیشت کارگران در تورم افسارگسیخته از دست 
رفته اســت. با تورم بی سابقه ای که در تمام ردیف های 
زندگی اتفاق افُتاده، عملًا تأثیر افزایش مزد کارگران در 
همان دو ماه ابتدایی ســال از بین رفت. بنابراین نیازی 
به اینکــه بگوییم در ماه های خــرداد، تیر و مرداد چه 
بر سر معیشت کارگران آمده، وجود ندارد!«وی با بیان 
اینکه شاید ۳۹ درصد افزایش اسمی دستمزد کارگران 
در سال ۱۴۰۰ قابل قبول باشد اما میزان افزایش ریالی 
به چشــم نمی آیــد، گفت: »در این بیــش از ۴ ماهی 
که از ســال ۱۴۰۰ گذشته اســت، قحطی بر معیشت 
کارگران حاکم شده اســت؛ بطوری که می توان گفت 
کــه کمیت کارگران لنگ می زند و تمام کارگران دچار 
مشکل شده اند. اعتقاد دارم که حتماً دولت سیزدهم از 
همان روز پس از تعیین وضعیت کابینه، باید ساماندهی 
وضعیت مزدی کارگران را در دستور کار قرار دهد؛ بویژه 
اینکه حوزه های مسئولیت های دولت سیزدهم، در ادامه 
راه دولت دوازدهم قرار گرفته است و چه بخواهیم و چه 
نخواهیم دولت جدید با آگاهی از وضعیت موجود برای 

اصلاح امور داوطلب شده است.«
رها شدن مکانیزم های خلق تورم ��

خدایی با بیان اینکه دولت جدید به خوبی از رها شدن 
مکانیزم های خلق تورم مطلع اســت، گفت: »کارگران 
و بازنشســتگان در تهیه قوت غالب خود هم با سختی 
مواجه هستند؛ چه رسد به هزینه های سنگین بهداشت 
و درمــان، که این روزها با شــیوع کرونــا به صورت 
ناجوانمردانه ای در حال افزایش هستند. در این وضعیت 
تأمین هزینه های خوراکی و آشــامیدنی ها امری است، 
علیحده و بســیاری از اقلام این گروه به دلیل سنگین 
شــدن سهم بهداشت و درمان از سبد مصرف خانوارها 
خارج شــده اند؛ از جمله می توان به کاهش چشــمگیر 
مصرف مواد پروتئینی و لبنی اشاره کرد.« عضو شورای 
عالی کار با اشــاره به مطرح شدن مسائلی مانند توزیع 
کارت خرید کالاهای لبنی میان فرودســتان یا توزیع 
بــن الکترونیک خریــد کالا، افزود: »اگــر من کارگر 
و شمای رســانه، در عرصه عمومی مسائلی را مطرح 
می کنیم برای پیشگیری از تبعات آینده سوز بعدی است 
اما ظاهراً مســئولان و متولیان رســیدگی به وضعیت 
معیشــتی و رفاهی مردم به جای حل مشکلات مردم، 
هر ازچندگاهی به مرور خواسته های آن ها می پردازند. 
آن ها تنها می خواهند نامشــان از سرخط خبرها پایین 
نیاید به همین دلیل همصــدا با جامعه از وضع موجود 
انتقاد می کنند؛ در حالی که باید پاســخگوی انفعالشان 

باشند.«
راهکارهای جبرانی در سطح رسانه ها باقی مانده اند ��

به گفته نائب رئیس کانون عالی شــوراهای اســلامی 
کار همه ارقام اقتصادی نشانگر سقوط قابل ملاحضه 
کفه قدرت خرید کارگران شــاغل و بازنشسته هستند؛ 
بویژه اینکه بین درآمــد ۴ میلیون تومانی کارگران در 
سال جاری با رقم واقعی سبد معیشت، که بیشتر از ۱۰ 
میلیون تومان رسیده، بیش از ۶ میلیون تومان شکاف 
وجود دارد. وی گفت: »امروز خیلی واضح هزینه معیشت 
بر جیب کارگر غلبه کرده اســت اما مقام های مسئول 
جزء تشریک مســاعی در سطح رســانه ها و جلسات 
دانشگاهی، خروجی دیگری ندارند. در این میان، برای 
جبران عقب آفتادگی درآمدی که به سبب رها گذاشتن 
فنر تورم، در شــیب صعودی قرار گرفته، الزامی وجود 
ندارد که در طول ســال ۱۴۰۰، حتماً افزایش دستمزد 
داشته باشــیم؛ بلکه می توان با راهکارهای غیرنقدی 
زخم هــای قدرت خرید را ترمیم کــرد اما حتماً ترمیم 
قدرت خرید به صورت افزایش مجدد دستمزد در سال 

۱۴۰۰ و یا راهکاری غیرنقدی، ضروری است.«

عضو شــورای شــهر تهران در واکنش به 
اینکه اعضای شــورای ششــم به عهد خود 
وفادار نبودند و شهردار را برخلاف وعده های 
داده شــده به پرســنل شــهرداری انتخاب 
کردند، گفت: درســت اســت، اما شورا یک 
نهاد دموکراســی است و رأی اکثریت تعیین 
کننده اســت. اگر آقای زاکانی موفق شوند 
نظر اکثریت آرا را جلب کنند، شهردار تهران 
هســتند و این انتخاب قانونــی قابل احترام 
اســت. امیدواریم خواسته پرسنل شهرداری 
تهران مدنظر ایشــان قرار گیــرد. انتخاب 
شهردار تهران در حالی به مرحله نهایی شدن 
رسیده است که نداشــتن سابقه مدیریتی و 
اجرائی زاکانی و شــناخته شدنش به عنوان 
یک چهره سیاسی با انتقادات فراوانی روبرو 
اســت. این در حالی است که اعضای کنونی 
شورای شهر تهران در زمان تبلیغات انتخابات 
شوراهای شــهر با تاکید بر انتخاب مدیران 
غیرسیاسی برای اداره شهر، سیاسی کاری در 
شــوراهای پنجم را مورد نقد قرار داده بودند. 
مهدی چمــران گفته بود »اعتقاد من بر این 
است که افراد شــورا درست است که دارای 
دیدگاه های سیاسی هستند، اما شورای شهر 
جای سیاســت بازی نیست. اداره و مدیریت 
شــهر کاری کاملًا تخصصی اســت و نباید 
سیاسی شود. هر زمانی که شورا سیاسی شود 
به مشــکل می خورد.« در همین راستا نیز با 
برگزاری چندین جلسه برای انتخاب شهردار 
و اخــذ برنامه از چندین کاندیدا اعلام کردند 
که شــهردار علاوه بر داشتن تخصص باید 
فردی جهادگر باشــد که شــهر را شناخته و 
ســابقه اداره آن را داشته باشد. حال انتخاب 
چهره ای سیاســی از سوی شورای شهری ها 
اظهارنظرهــای پیش از انتخابــات را با زیر 
سؤال برده است.امانی: امیدوارم عدم ورود به 
مسائل سیاسی توسط شهردار تهران رعایت 
شود.»ناصر امانی« عضو شورای شهر تهران 
در واکنش به انتخاب چهره ای سیاسی برای 
اداره شــهر تهران اظهار کــرد: امیدوارم بعد 
از تکیــه زدن زاکانی بر صندلی شــهرداری 
مســائلی را که قبلًا دوســتان از جمله آقای 
ســروری و چمران پیش از انتخابات مطرح 
کردند مبنی بر اینکه شهر باید فارغ از جهت 
گیری سیاسی اداره شود، مدنظر قرار گیرد و 
شهرداری به شکل تخصصی و فنی اداره شود 
و عدم ورود به مســائل سیاسی رعایت شود 
و یک دوره کاری خوب را در پیش داشــته 
باشیم. او تاکید کرد: شهردار منتخب شورای 
شــهر تهران مورد حمایت همه اعضا خواهد 
بود، امیدوارم شهردار منتخب هم از سیاست 

زدگی و ورود به مسائل سیاسی پرهیز کند.
کار سیاسی زاکانی به کار اجرایی تبدیل می شود ��

عضو شورای شــهر تهران در پاسخ به این 
سؤال که با توجه به اینکه آقای زاکانی چهره 

سیاسی هستند، آیا قرار است اعضای شورا از 
ایشان تعهدی بگیرند که شهر با رویکردی 
سیاسی اداره نشــود؟ اظهار کرد: اگر ایشان 
وارد شــهرداری بشوند و بیشــتر با مسائل 
شــهرداری ارتباط کاری مســتقیم بگیرند، 
حس خواهنــد کرد شــهرداری محل کار، 
خدمت و نوکری مردم است. مطمئن هستیم 
که گذشته عمده کار ایشان که سیاسی بوده 
به کار اجرائی تبدیل می شــود و شهر تهران 
بــا بهره برداری از بدنه مدیریت شــهری و 
کارمندان خدوم آن قابل توســعه و بازگشت 

به روزهای خوب است.
ارائه راهکار به زاکانی برای کاستن از نگرانی  ��

پرسنل شهرداری
او در واکنــش به اینکه در بدنه شــهرداری 
معتقدند اعضای شــورای ششــم به عهد 
خود وفــادار نبودند و شــهردار را برخلاف 
وعده های داده شــده به پرسنل شهرداری 
انتخاب کردنــد، در حالی که تقاضای آن ها 
انتخاب شــهردار دیگری بود، گفت: درست 
است، اما شــورا یک نهاد دموکراسی است 
و رأی اکثریت تعیین کننده است. اگر آقای 
زاکانی موفق شوند نظر اکثریت آرا را جلب 
کنند، شــهردار تهران هستند و این انتخاب 
قانونی قابل احترام است. امیدواریم خواسته 
پرسنل شهرداری تهران مدنظر ایشان قرار 
گیــرد. امانی افزود: مطمئنــم آقای زاکانی 
گوش شــنوایی برای شــنیدن بــه درددل 
پرسنل شهرداری دارند و امیدواریم با پرسنل 
صحبت کنند و ما نیــز کمک می کنیم که 
این خواسته پرسنل شــهرداری را به نوعی 
مدیریت کنند که نگرانی آنان برطرف شود.

نژادبهرام: شورای ششم چه پاسخی برای کارنامه  ��
سیاسی زاکانی دارد؟

»زهرا نژادبهرام« عضو دوره پنجم شــورای 
شــهر تهران در واکنش به انتخاب شهردار 
تهران و انتقاداتی که به شــورای پنجمی ها 
مبنی بر سیاســی کاری اصلاح طلب ها در 
دوره گذشته مدیریت شهری وارد بود گفت: 
حرف های او بر اســاس گمانه زنی اســت، 
چرا که رأی گیری رســمی انتخاب شهردار 

انجام نشــده و رأی گیری استمزاجی بوده 
است. براساس رأی استمزاجی اعضای شورا 
به کاندیداهای شهرداری دو اشکال اساسی 
به این انتخاب وارد است. اشکال اول اینکه 
براســاس مصوبه وزارت کشور، تحصیلات 
شهردار مشخص شده است. شهردار منتخب 
پزشــک هســتند و در چارچوب تحصیلی 
مشخص شــده قرار نمی گیرند که شورای 
ششــم حتماً باید به آن توجه کند. از طرفی 
بایــد توجه کنند کــه آیا ســابقه اجرائی از 
شــهردار منتخب وجود دارد یا خیر. او ادامه 
داد: ایشان بیشترین وقت خود را در مجلس 
گذراندند که جای قانون گذاری اســت و نه 
جای اقدامات اجرائی. در حالی که شهرداری 
یک پست اجرائی است. این دو اشکال جدی 
اســت که این انتخاب را زیر سؤال می برد 
و تاکنون پاســخگویی در این زمینه صورت 
نگرفته است. شورای ششــم درباره این دو 

اشکال چه پاسخی دارد که بگوید؟
انتخاب شهردار با ادعای اداره غیرسیاسی شهر  ��

همسو نیست
نژادبهــرام در ادامه با اشــاره به وعده های 
انتخاباتی اعضای شورای ششم گفت: نکته 
دوم درباره وعده هایی است که شورای ششم 
قبــل از انتخابات داده بــود، مبنی بر اینکه 
سعی می کنیم شــهر را سیاسی اداره نکنیم 
و به طور مداوم شــورای پنجم را متهم به 
سیاســی کاری می کرد در حالی که شهردار 
ما سابقه سال ها حضور در دبیرخانه شورای 
عالــی معماری و شهرســازی را داشــت و 
ســال ها معاون وزیر راه و شهرســازی بود 
و تحصیلات شهرســازی داشت و به حوزه 
شــهر کاملًا تسلط داشت. عضو دوره پنجم 
شورای شهر تهران اضافه کرد: آقای افشانی 
نیز به کار اجرائی انجــام داده بود. در مورد 
آقای نجفی شاید تا حدی قابل تأمل بود، اما 
ســابقه مدیریتی داشتند و در عرصه اجرائی 
کشور حضور داشتند. او با تاکید بر اینکه شورا 
یکی از نهادهای سیاسی-مدنی است که در 
امتداد مجلس شورای اسلامی قرار می گیرد 

و جزو بخش های سیاســی اســت، افزود: 
اما نزدیک ترین بخش بــه نهادهای مدنی 
محسوب می شود، چرا که به شدت در ارتباط 
نزدیک با شــهروندان اســت. این دوستان 
مدعی بودند که نمی خواهیم این شــیوه را 
به کار بگیریم و می خواهیم افراد متخصص 
حوزه شــهری را به کار گیریم، اما انتخاب 
آقای زاکانی در این راستا تعریف نمی شود و 
اگر دوستان به انتخاب ایشان رسیده اند، باید 
به این مساله پاسخگو باشند، چرا که چیزی 
را که خودشــان به آن تاکید داشتند را مورد 
توجه قرار نداده اند. نژادبهرام ابراز امیدواری 
کرد که مصالح شــهر بر مصالح افراد غلبه 
کند و نمایندگان شــورای شهر وظیفه خود 
را نسبت به شــهر در چارچوب قانون انجام 
دهند و شــهر را در مســیر بهبود و توسعه 
پیش ببرند. ایمانی جاجرمی: شــوراها کاملًا 
سیاسی هستند و دنبال کردن مسائل شهری 
توسط فعالان اجتماعی شانس چندانی ندارد. 
»حســین ایمانی جاجرمی« جامعه شــناس 
شهری نیز در واکنش به این انتخاب شورای 
ششمی ها برخلاف وعده ها داده شده گفت: 
شــوراها به ویژه در تهران کاملًا سیاســی 
هســتند و برخلاف انتخابــات انجمن های 
شهر در شهرهای مختلف دنیا که انتخابات 
معمولًا به صورت محله ای برگزار می شود، 
اما در اینجا به گونه دیگری اســت و فعالان 
شــهری که به دنبال فضای سبز شهری و 
کاهش فاصله طبقاتی شــمال و جنوب و... 

هستند، اصلًا شانسی ندارند.
انتخاب شهردار غیرسیاسی جای تعجب داشت ��

ایمانــی معتقد اســت که اگر شــهرداری 
غیرسیاســی انتخاب می شــد جای تعجب 
داشت و ادامه داد: اگر غیر از این عمل می شد، 
جای تعجب داشت و ممکن بود نشان دهنده 
تغییر رویکرد و فهم مسائل عمیق شهر باشد. 
بنابر این خیلی طبیعی این انتخاب انجام شد 
و انتظار چنین انتخابی نیز دور از ذهن نبود. 
در حالی که اگر قرار بود چرخ های شهرداری 
خوب بچرخد، یک تکنوکرات بیشــتر برای 
اداره شــهر مناسب بود. هرچند در تهران ما 
شهردار به معنای اصلی نداریم و به این افراد 
مدیر شهر گفته می شــود، چرا که از طرف 
مردم و با رأی مســتقیم شهر انتخاب نشده 
است. این کارشناس حوزه شهری در واکنش 
به اینکه ســابقه سیاسی منتخب شهرداری 
تهران بر سابقه اجرائی او غلبه دارد، در حالی 
که تاکید اعضای شورای شهر انتخاب فردی 
غیرسیاسی و مطلع در اداره شهر بود، گفت: 
قطعاً بخش عمده ای از اعضای شورای شهر 
اطلاع دارنــد که باید فردی را انتخاب کنند 
که دستگاه شــهرداری را بچرخاند اما حتماً 
ملاحظاتی هست و بنابر آن ملاحظات این 

فرد انتخاب شده است.

آیا انتخاب  شهردارِ سیاسی  برای پایتخت مفید است

اداره غیرکارشناسی پایتخت

سیر نزولی جمعیت ایران
۳ سناریوی سازمان ملل از آینده جمعیتی ایران

رئیس کمیته مطالعات و پایش سیاست های جمعیتی دبیرخانه 
شورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه در صورتی که نرخ 
باروری پایین تر از حد جایگزینی تثبیت شــود، با گذشت زمان 
نرخ رشــد جمعیت کمتر می شود، به صفر می رسد و شروع به 
منفی شدن می کند، گفت: باتوجه به اینکه اکنون نرخ باروری 
زیر حد جایگزینی اســت، پیش بینی می شــود در ســال های 
۱۴۱۵ تا ۱۴۲۰ نرخ رشــد جمعیت به صفر برسد و پس از آن 
منفی شود.محمد جواد محمودی در گفت وگو با ایسنا، به ارائه 
وضعیت جمعیت ایران پرداخت و با بیان اینکه در محاسبه نرخ 
رشــد جمعیت، نرخ زاد و ولد از اهمیت خاصی برخوردار است، 
اظهار کرد: از سال ۱۳۸۰ تا سال ۱۳۹۴ در کشور افزایش موالید 
در حال رخ دادن بوده اســت، اما پس از ســال ۱۳۹۴ به علت 
خالی شــدن توان درونی جمعیت، تعداد تولدها با شیب تقریباً 
تندی شروع به کاهش کرده است، به طوریکه در سال ۱۳۹۹ 
تعداد موالید کشــور )یک میلیون و ۱۱۴ هزار تولد( نسبت به 
ســال ۱۳۹۴ )یک میلیون و ۵۷۰ هزار تولد( با کاهش بیش از 
۲۹ درصدی )کاهش بیــش از ۴۵۰ هزار تولد( همراه بوده که 

این روند طی چند دهه اخیر بی سابقه بوده است.
کاهش تعداد موالید به کمترین حد خود در سال ۹۹ ��

وی با اشــاره به اینکه تعداد تولدهای سال ۱۳۹۹ در مقایسه با 
سال ۱۳۹۸ نیز نشــان دهنده کاهش تعداد تولدهای حدود ۸۲ 
هزار نفری اســت، اظهار کرد: میزان موالید از حدود ۲۰ در هر 
هزار نفر جمعیت در سال ۱۳۹۴ با کاهشی محسوس به ۱۳.۳ 
در هــر هزار نفر جمعیت در ســال ۱۳۹۹ به کمترین حد خود 
در طی ۵۰ سال گذشته رســیده است.رئیس کمیته مطالعات 
و پایش سیاســت های جمعیتی دبیرخانه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی معتقد است که باتوجه به کاهش تعداد تولدها در سه 
ماهه اول ســال جاری، پیش بینی می شــود نرخ رشد جمعیت 

کمتر هم شود.
محمودی با بیان اینکه نرخ رشــد طبیعی جمعیت با نرخ رشد 
جمعیت متفاوت اســت، تاکید کرد: در نرخ رشد جمعیت، نرخ 
مهاجرت نیز مورد محاسبه قرار می گیرد، اما در نرخ رشد طبیعی 
جمعیت، نرخ زاد و ولد و نرخ مرگ و میر محاسبه می شود. در 
سال ۱۳۹۸ نرخ رشد طبیعی جمعیت حدود ۰.۹۵ درصد بوده اما 

سال ۹۹ این نرخ به ۰.۷۳ درصد رسیده است.
نرخ رشد طبیعی جمعیت به کمتر از یک درصد رسیده است ��

بنابــر اظهارات رئیس کمیته مطالعات و پایش سیاســت های 
جمعیتــی دبیرخانه شــورای عالی انقــلاب فرهنگی و طبق 
برآوردهای انجام شده بر مبنای نتایج سرشماری، جمعیت ایران 
در پایان ســال ۱۳۹۹ به حدود ۸۴ میلیون نفر رســیده است؛ 
مطابق نتایج سرشماری، نرخ رشــد جمعیت از ۳.۲ درصد در 
ســال ۱۳۶۵ به ۱.۲۹ درصد در سال ۱۳۹۰ و ۱.۲۴ درصد در 
سال ۱۳۹۵ رسیده است. برآوردها نشان می دهد که نرخ رشد 
طبیعی جمعیت در حال حاضر به کمتر از ۱ درصد )۰.۷۳ درصد( 
رسیده است، ضمن آنکه پیش بینی می شود در سال های آینده 
با کاهش بیشتر نرخ رشد جمعیت مواجه باشیم؛ مطلوب نبودن 

این اتفاق ناظر بر این اســت که هر زمان نرخ رشــد جمعیت 
کاهش پیدا کند، درصد جمعیت ســالخورده ها زیاد و افراد در 

معرض کار کم می شوند.
محمــودی در ادامه به تحلیلی از وضعیت نرخ رشــد جمعیت 
در آینده پرداخــت و اظهار کرد: فارغ از شــرایط اقتصادی و 
شیوع کرونا، آنچه نرخ رشد جمعیت در آینده را تعیین می کند، 
به ســاختار ســنی جمعیت و متولدین دهــه ۶۰ و بعد از آن 
بازمی گردد: با گذشــت زمان این افراد به سن ازدواج می رسند 
و ازدواج می کنند و صاحب فرزند می شوند. بنابراین زمانی که 
ازدواج به طور طبیعی کاهش می یابد، به تناســب آن، از میزان 

فرزندآوری هم کاسته می شود.
نگاهی به نرخ باروری از سال ۶۵ تا ۹۹ ��

وی با بیان اینکه پیش بینی نرخ رشــد جمعیت در آینده به نرخ 
باروری بستگی دارد، گفت: نرخ باروری در سال ۱۳۶۵، به ازای 
هر زن ۶.۵ فرزند بوده اســت، اما در سرشــماری سال ۱۳۹۰ 
این رقم به ۱.۷۵ فرزند و در ســال ۱۳۹۵ به ۲.۰۱ فرزند رسید. 
باتوجه به روند سال های گذشته، برآورد می شود نرخ باروری در 

سال ۱۳۹۹، ۱.۶۵ فرزند به ازای هر زن باشد.
پیش بینی های سازمان ملل در خصوص جمعیت ایران تا سال ۱۴۷۹ ��

در این راســتا رئیس کمیته مطالعات و پایش سیاســت های 
جمعیتی دبیرخانه شــورای عالی انقــلاب فرهنگی به نتایج 
پیش بینی های سازمان ملل در سال ۲۰۱۷ استناد کرد و گفت: 
نتایج در مورد تحولات باروری نشــان می دهد که در هر سه 
سناریو )پایین، متوسط و بالا( تا سال ۱۴۲۰ سطح باروری ایران 
به ســطح جانشینی افزایش نخواهد یافت و پیش بینی تعداد و 
نرخ رشد جمعیت ایران )هزار نفر( براساس سه سناریو سازمان 
ملل بازنگری شــده در سال ۲۰۱۷ در هر سه سناریو کاهشی 

خواهد بود.
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اقتصاد

خبرخوان

اقبال بانک  های بزرگ جهان به 
سرمایه  گذاری در رمزارز 

 درآمد چشمگیر پلتفرم  های مبتنی 
بر بلاک  چین عامل وسوسه بانک  ها

بیــش از یک دوم ۱۰۰ بانک برتــر جهان از نظر 
دارایی تحت مدیریت، در حال حاضر سرمایه گذاران 
شــرکت ها و پروژه های مبتنی بر فناوری رمزارز و 

بلاک چین هستند.
به گــزارش کوین تلگراف، بانک های بزرگ جهان 
در حال افزایش مشــارکت خود در شــرکت های 
نوظهور رمزارز و بلاک چین، از طریق تامین مالی 
در مراحل اولیه و پایانی پروژه ها و کســب و کارها 

در این صنعت هستند.
 ،Blockdata بر اساس تحقیقات انجام شده توسط
۵۵مــورد از ۱۰۰ بانک برتــر از نظر دارایی تحت 
مدیریــت )AUM( به نوعی در معــرض فناوری 
جدید قرار دارند. گفته می شــود این مشــارکت، 
سرمایه گذاری های مستقیم و غیرمستقیم در رمزارز 
و شــرکت های فناوری غیرمتمرکز را توسط خود 
بانک ها یا شرکت های زیرمجموعه آنها تحت تاثیر 

قرار می دهد.
بر اســاس این تحقیق، Barclays، سیتی گروپ 
و گلدمــن ســاکس در میان فعال تریــن حامیان 
شــرکت های رمزارز و بلاک چین قــرار گرفته اند، 
 BNP Paribas و همچنیــن جی پی مــورگان و
به عنوان ســرمایه گذاران ســریالی در این فضای 

نوظهور شناخته شده اند.
بر اســاس گزارش ارائه شده توسط KPMG، این 
سرمایه گذاری ها بخشی از یک روند بزرگتر برای 
حمایت از استارتاپ های بلاک چین بوده و از طرفی 
لازم به ذکر اســت که ارقــام تامین مالی در حال 

حاضر دو برابر میزان آن در سال ۲۰۲۰ است.
این تحقیقات همچنین نشان می دهد که نگهداری 
رمزارزها به عنوان یــک نقطه تمرکز اصلی برای 
بانک هایی اســت که در جســت و جوی فضای 
رمزارز هســتند. در واقع، یک چهارم از ۱۰۰ بانک 
برتــر از نظــر دارایی تحت مدیریــت، یا در حال 
توســعه راه حل های نگهداری رمزارزها هســتند 
یا از اســتارتاپ هایی که خدمــات نگهداری برای 
دارایی های دیجیتال ارائه می دهند حمایت می کنند.

همانطور که پیش از این توسط کوین تلگراف اشاره 
شــده بود، چندین بانک در ایالات متحده، آسیا و 
اروپا، بــه منظور ورود به صنعت رمزارزها، در حال 

ایجاد پلتفرم های نگهداری رمزارز هستند.
Blockdata، افزایش مشارکت بانک ها در رمزارزها 
و بلاکچین ها را به ســه عامل اصلی نســبت داد: 
سود چشمگیر استارتاپ های رمزارز، پیشرفت های 
نظارتی، و افزایش تقاضا در میان مشتریان بانک ها 

برای خرید دارایی های دیجیتال.
یان ژائو، رییــس NYDIG در ماه می اظهار کرد 
که درآمد پلتفرم های عظیم مبادلات رمزارزها مانند 
کوین بیس، باعث می شــود که بانک ها مجددا به 

سمت مشارکت در این صنعت روی آورند.
این پتانســیل درآمد عظیم با وجود تیم های بسیار 
کوچکتری اســت که برای این شرکت های بزرگ 

رمزارز کار می کنند.
کوین بیــس، با ۵۸.۰۹میلیــارد دلار، تقریبا نصف 
ارزش گلدمن ســاکس، ســیزدهمین بانک بزرگ 
جهــان را به خود اختصاص داده، در حالی که تنها 
به اندازه ۴درصد از نیروی کار این بانک را در اختیار 

دارد.

خبرخوان

افزایش قیمت گوشت
 تا ۵۰ درصد

ایسنا: در ســال جاری قیمت گوشت تا بیش از ۵۰ درصد 
افزایش داشته اســت، در حالی که با توجه به تولید داخل، 

واردات قابل توجهی در رابطه با آن صورت نمی گیرد.
قیمت گوشــت قرمز در چند ماه گذشــته نوسان داشته و 
در رابطــه آن دلایل متفاوتی مطرح اســت، این محصول 
مصرفی مردم در آمارهای رســمی تا بیــش از ۱۵۰ هزار 
تومان هــم قیمت خــورده است.بررســی وضعیت قیمت 
گوشــت قرمز در آمار مرکز آمار ایران نشــان می دهد که 
هر کیلو گوشــت گوسفند که در تیرماه سال گذشته به طور 
متوســط ۱۰۰ هزار تومان بوده در خردادماه سال جاری به 
حدود ۱۳۵ هزار تومان رســیده و در تیرماه تا بیش از ۱۵۰ 
هزار تومان هم فروش رفته اســت. متوسط قیمت گوشت 
گوســفند در ماه گذشته ۱۳۴ هزار تومان بوده که نسبت به 
تیرمــاه ۰.۶ درصد کاهش دارد، ولی در مقایســه با تیرماه 
سال گذشــته ۳۳.۱ درصد رشد داشته اســت. در رابطه با 
قیمت گوشــت گاو یا گوســاله نیز در تیرماه سال قبل هر 
کیلو به طور متوسط ۸۵ هزار و ۴۰۰ تومان قیمت داشته که 
به ۱۲۷ هزار تومان در خردادماه امسال می رسد. در تیرماه 
ســال جاری نیز تا حدود ۱۴۷ هزار تومان هم فروش رفته 
اما متوســط قیمت آن نزدیک بــه ۱۳۰ هزار تومان اعلام 
شده است. بر این اساس، گوشت گاو یا گوساله در مقایسه 
با خردادماه ۱.۸ درصد و نســبت به تیرماه پارســال ۵۱.۳ 

درصد گران شده است. 

 »انتخاب تیم اقتصادی دولت رییسی، اقتصاد 
آزاد خواهد بود یا دولتی یا ســمت و ســوی 
دیگری غیر از این خواهد داشت؟« این سوالی 
است که این روزها ذهن محافل اقتصادی را 

درگیر کرده است.
کارشناســان معتقدند در میان سیســتم های 
اقتصادی تعریف شده در دنیا، یکی از بهترین و 
ایده آل ترین سیستم ها را می توان نظام اقتصاد 
بازار یا اقتصاد آزاد دانســت. نظامی که در آن 
تمامــی تصمیمات اقتصادی توســط فعالان 
بازارهای مختلف اتخاذ می شود و از تعامل بین 
افراد و بنگاه های اقتصــادی در جامعه نحوه 
تخصیــص کالاها و منابــع در اقتصاد تعیین 
می شــود. در این نظام افــراد در مورد نحوه 
و مصرف کالاهای مختلف  ســرمایه گذاری 
تصمیم گیری می کننــد و در واقع این مردم 
هستند که کلید تمامی فعالیت های اقتصادی و 

موفقیت های اقتصادی هستند.
برخی از کارشناســان معتقدند سمت و سوی 
تیم اقتصادی دولت ســیزدهم، اقتصاد دولتی 
خواهد بود و برخی نیز، عنوان می کنند نام هایی 
که شــنیده می شوند، اقتصاد بازار آزاد را قبول 
دارند. این در حالی است که صاحب نظرانی نیز 
به قدرت گرفتن شبه دولتی ها هشدار می دهند.

اقتصاد غیرآزاد قدرت می گیرد؟
در این خصوص، ابوالفضل روغنی گلپایگانی، 
رییس کمیســیون صنایع اتاق بازرگانی ایران 
در پاسخ به این پرسش که فکر می کنید تفکر 
اقتصادی دولت آقای رییســی به کدام سمت 
اســت؟ اقتصاد دولتی یــا آزاد؟ به خبرآنلاین 
می گوید: آنچه که من می شنوم، بیشتر تفکر 
اقتصاد غیرآزاد مطرح می شود، یعنی شبه دولتی. 
من اعتقاد دارم که ما تقریباً به سمت اقتصاد 

شبه دولتی داریم حرکت می کنیم.
رییس کمیســیون صنایع اتاق بازرگانی ایران 

توضیح می دهد: اولًا این که ما اقتصاد را خیلی 
دیگر نمی توانیم دولتی کنیــم، چون قوانین 
اجازه این که ما بخواهیم دولت را بزرگ کنیم، 
به ما نمی دهد. امــا این که اقتصاد بازار آزاد را 
داشته باشــیم، من خیلی این تفکر را در تیم 

آقای رییسی نمی بینم.
روغنی گلپایگانــی با اشــاره بــه خطر وجود 
شــبه دولتی ها در اقتصاد، عنــوان می کند: ما 
باید بپذیریم کــه اقتصاد دولتی در دنیا جواب 
نداده اســت. یک سری از صنایع و تصمیمات 
باید در اختیار دولت باشد، مثلًا همه دولت ها 
یک ایرلاین دولتــی دارند، اما نه به مفهومی 
که ما در اقتصاد کشور شاهد هستیم. در حال 
حاضر ۷۰ درصد اقتصاد کشــور شبه دولتی و 
تقریباً دولتی اســت و ۳۰ درصد آزاد است. اما 
این در دنیا برعکس اســت. یعنی ۸۵ درصد 
اقتصاد در اختیار بخش خصوصی و ۱۵ درصد 
جزو مراکز حساس و امنیتی است که نمی شود 

واگذار کرد.
وی می افزاید: در حــال حاضر نظارت بخش 
نفــت باید در اختیار دولت باشــد، اما تولید و 
توزیــع نفت باید در اختیــار بخش خصوصی 
باشد؛ کاری که دنیا تجربه کرده است. اقتصاد 

متورم و دیوان ســالار کشــور ما همین الان 
یک اقتصاد دولتی اســت و راه برون رفت هم 
این اســت که فرصت هــا را در اختیار بخش 
خصوصی قرار دهیم و دولت نظارت داشــته 
باشد.رییس کمیســیون صنایع اتاق بازرگانی 
ایران در پاســخ به این پرسش که کدام تفکر 
اقتصادی مطلوب شرایط کنونی اقتصاد کشور 
اســت؟ عنوان می کند: اقتصاد آزاد و شــفاف 
بهترین گزینه اســت. قوانین جاری کشــور 
نیــز این موضوع را تاکیــد می کند.پیش بینی 
کارشناســان از مسیر حرکت اقتصاد در دولت 
سیزدهم/اقتصاد آزاد قدرت می گیرد یا دولتی؟

آب از سرمان گذشته است
مجیدرضا حریری، رییس اتاق بازرگانی ایران 
و چین نیز در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
می گوید: ما آب از ســرمان گذشته که به این 
فکر کنیم به ســمت اقتصــاد آزاد می رویم یا 
دولتی.وی می افزایــد: در دولت آقای روحانی 
همه فکر می کردند سیاست ها به سمت اقتصاد 
بــازار می رود، اما در عمل مداخله دولت کمتر 
از دولت هایــی نبود که بــه نهادگرایی اعتقاد 

داشتند. پس با این عینک نباید نگاه کنیم.
رییــس اتاق بازرگانی ایــران و چین تصریح 

می کند: مهم نیست که مشرب اقتصادی شان 
بازار است یا نهاد، مهم این است که رفتارشان 
منجر به کاهش تورم و ایجاد رفاه برای مردم 

شود.
حریری عنوان می کند: اهمیت ندارد چه کسی 
و با چه طرز فکری تصمیم می گیرد. هر طرز 
فکری که روی کار می آید، از نظر سیاســی 
ناچار اســت که هر کاری می کند، نتیجه اش 

کاهش تورم باشد.
اقتصادی دستوری تشدید می شود؟ ��

در این میان، حسین سلاح ورزی، نایب رئیس 
اتاق بازرگانی ایران با اشــاره به این که افراد 
مطرح برای کابینه اقتصادی دولت ســیزدهم 
به اقتصاد دســتوری و برنامه ریزی شده اعتقاد 
تام دارند، می گویــد: افراد مطرح برای کابینه 
اقتصادی دولت آقای رئیسی جهت گیری های 

ضد بین المللی و ضد اقتصاد جهانی دارند.
او می افزایــد: معتقــدم ایــن پرســش که 
دولت آقای رئیســی گرایش بــه کدام تفکر 
یا مکتــب اقتصــادی دارد را کســی نتواند 
به صورت مشــخص پاسخ دهد. حتی شخص 
رییس جمهور دولت ســیزدهم هــم به نظر 
نمی تواند جوابی برای این سؤال داشته باشد.

سلاح ورزی تصریح می کند: واقعیت این است 
که ما در بحث حکمرانــی اقتصادی این قدر 
درگیر بدیهیات و موضوعات اولیه هستیم که 
اصلًا پاسخ به این سؤال خیلی درجه اهمیت 
بالایی ندارد. وی عنوان می کند: اساساً در حال 
حاضر میان مدیران اقتصادی مطرح کشور و 
نه حتی در میان کابینه اقتصادی مطرح آقای 
رئیسی جراحان حاذقی را نداریم که بیاید و بر 
ســر این که نیم میلی متر کمتر یا بیشتر بافت 
ناسالم اقتصاد ایران را ببرند باهم بحث وجدل 
کنند. شرایط اقتصاد ایران به گونه ای است که 
انگار یک پرستار بیمار دیابتی تابه حال روزی 
پنج وعده به بیمار خود نان خامه ای می داده اند. 
وی پیش بینی کرد اقتصاد ایران بســته تر از 

گذشته شود.

رویکرد دولت سیزدهم در اداره کشور چگونه خواهد بود 

اقتصاد آزاد یا دولتی

تأســیس موسســه غیر تجــاری اطلس اندیشــه رســتگاران 
درتاریخ 1400/05/17 به شــماره ثبت 51996 به شناســه ملی 
14010200153 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه 
آن به شــرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی می گــردد. نام: اطلس 
اندیشه رستگاران موسسه غیر تجاری موضوع فعالیت: مؤسسه با 
هدف کمک به تأمین و رفع تنگناها و کمبود فضاهای آموزشی تشکیل 
شــده و اهم فعالیت های آن به قرار زیر خواهد بود: الف( تأسیس و 
راه اندازی و اداره مدارس غیر دولتی در مقاطع مختلف تحصیلی اعم 
از دوره آمادگی و دبستان، راهنمایی تحصیلی، متوسطه، هنرستان و 
واحدهای آموزشی )آموزش از راه دور( برای سنین و جنسیت مختلف 
با رعایت نظام جدید آموزشــی کشور. ب( دایر نمودن کلاس های 
تقویتی و آمادگی کنکــور و ایجاد آموزشــگاههای علمی و آزاد و 
تأسیس مراکز و آموزشگاههای آموزشی، آموزش زبان های خارجی، 
مراکز ای تی آموزشــی و مدارس مجــازی و کلاس های کامپیوتر. 
ج( ارائه خدمات فرهنگی، آموزشــی و پرورشــی و ایجاد مراکز و 
اماکن ورزشــی، تفریحی، مشاوره، هنری و تشــکیل و برگزاری 
نمایشگاه در زمینه فعالیت های فوق برنامه. د( عضویت و مشارکت 
در تعاونی های آموزشــی و فرهنگی غیردولتــی. ه( اجاره و خرید و 
ساخت و ســاز فضاهای مناسب جهت انجام فعالیت های آموزشی 
و پرورشی با رعایت اســتانداردهای متداول پس از تأیید سازمان 

نوسازی و توسعه و تجهیز مدارس کشور و تهیه و تدارک امکانات و 
تجهیزات ضروری و مورد نیاز واحدهای آموزشی و پرورشی از قبیل 
وسایل کمک آموزشی و تکنولوژی آموزشی و وسایل آزمایشگاهی 
و غیــره. و( انجام کلیه فعالیت ها و ارائه خدمــات در زمینه اعتلا و 
تعمیم آموزش و پرورش کشور با تصویب و تأیید وزارت آموزش و 
پرورش و پس از تشــریفات و مراحل قانونی. انعقاد قرارداد با کلیه 
اشــخاص حقیقی و حقوقی، اخذ وام و تسهیلات به صورت ارزی و 
ریالی از کلیه بانک ها و مؤسسات مالی و اعتباری دولتی و خصوصی، 
شــرکت در کلیه مناقصات و مزایدات دولتــی و بخش خصوصی، 
اعطای نمایندگی و نیز اخذ نمایندگی کلیه شرکت های معتبر داخلی 
و خارجی )در صورت ضرورت قانونی انجام موضوعات فعالیت پس 
از اخذ مجوزهــای لازم(. در صورت ضرورت پس از اخذ مجوزهای 
لازم. مدت فعالیت: از تاریخ ثبت به مــدت نامحدود مرکز اصلی: 
استان تهران، شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، محله 
چهارراه خانقاه، خیابان شهید حمید نورمحمدی، کوچه شهیدیوسف 
حاج محمد جوادی، پلاک 6، طبقه همکف کدپستی 1147844411 
سرمایه شخصیت حقوقی 100,000,000 ریال نقدی میزان سهم 
الشرکه هر یک از شرکا آقای علی اصغر محمدی دوست به شماره 
ملی 0061286680 دارنده 10000000 ریال سهم الشرکه آقای 
سیدمحمدحسن مشکوتی به شــماره ملی 4722390347 دارنده 

90000000 ریال سهم الشرکه مدیران آقای علی اصغر محمدی 
دوســت به شــماره ملی 0061286680 و به سمت رئیس هیئت 
مدیره به مدت نامحدود آقای سیدمحمدحسن مشکوتی به شماره 
ملی 4722390347 و به ســمت مدیرعامل به مدت نامحدود و به 
ســمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق 
امضا: کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهد آور موسسه از قبیل چک، 
ســفته، بروات، قراردادها عقود اســلامی و همچنین کلیه نامه های 
عادی و اداری با امضاء مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره منفردا همراه 
با مهر موسسه معتبر می باشد. ثبت موضوع فعالیت مذکور، به منزله 

اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1175268(

 آگهی تغییرات شــرکت خدمات فنی معدنی کوه انداز با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت 92410 و شناسه ملی 10101367285 به 
استناد صورتجلســه هیئت مدیره مورخ 1400/04/13 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد: محل شرکت به استان تهران، شهرستان تهران، 
بخش مرکزی، شهر تهران، محله نارمک، میدان شانزدهم، خیابان 
شهید ثانی، پلاک 77، پاساژ موبایل شرق تهران، طبقه سوم، واحد 

شمالی به کدپستی 1647799517 تغییر یافت. 

ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 
غیرتجاری تهران )1175269(

 آگهی تغییرات شرکت نیرو رامشیر خوزستان سهامی خاص )در حال 
تصفیه( به شماره ثبت 388031 و شناسه ملی 10320386913 
به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 
1400/01/18 تصمیمات ذیل اتخاذ شد: آقای محمدجواد اقدامیان 
به کدملی 0056292864 به ســمت مدیر تصفیه به مدت دو سال 

انتخاب گردید.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1175270(

 آگهی تغییرات شــرکت تولیدی ویستا بست شرکت با مسئولیت 
محدود به شــماره ثبت 202132 و شناسه ملی 10102438514 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 1400/02/01 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد: اعضای هیئت مدیره کلیــه اختیارات خود مندرج 
در ماده 15 اساســنامه را حسب ماده 19 به مدیرعامل محمدجواد 

اقدامیان تفویض نمودند. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات 

غیرتجاری تهران )1175271(

 پشت پرده شوک قیمتی در بازار سیمان
 آیا سیمان ارزان می شود؟

مریم فکری
روزنامه نگار

 این روزها بازار سیمان به عنوان یکی از مصالح ساختمانی 
پرمصرف به شدت دچار تلاطم قیمتی شده است. ماجرا از 
جایی آغاز شد که مشــکلات قطعی برق در سراسر ایران 
دولت را وادار کرد که تصمیمات دســتوری خود را در مورد 
صنایع انرژی بر از جمله صنعت ســیمان و فولاد کشــور 
اعمال کند تا اندکی بتواند شرایط بحرانی قطعی های برق 
خانگی را کنترل کند. با این حال این تصمیم دولت ناگهان 
در رشد نجومی قیمت سیمان در بازار اثر خود را نشان داد.

خاموشی های گسترده اخیر برق موجب شد تا شرکت های 
بــرق منطقه ای برای عبور از ایــن بحران طی ابلاغیه ای 
به شــرکت های تولیدی فولادی و ســیمانی اعلام کنند 
که از امــروز تنها می توانند از ۱۰ درصد از دیماند مصرفی 
خود اســتفاده کنند. درواقع دیماند مقدار قدرتی اســت که 
شــرکت های تولیدکننده از اداره بــرق خریداری می کنند 
و براساس تجهیزات نصب شــده حداکثر این مقدار توان 

الکتریکی به مصرف کننده ارائه می شود.
سیاست تهدید و امتیازگیری تولیدکنندگان سیمانی ��

اخباری مبنی بر توقف تولید در برخی کارخانه های سیمانی 

نیز منتشر شــد. یکی از آن ها کارخانه سیمان گلستان بود 
کــه با نزدیک به ۵۰۰ کارگر اعــلام تعطیلی کرد و دیگر 
کارخانه ها نیز به صورت تعطیــل یا نیمه تعطیل درآمدند. 
رسانه در پی هم از احتمال بیکار شدن کارگران کارخانه های 
سیمان کشور و کارگران ســاختمانی خبر می دادند. عملًا 
طی این دوره کلیدواژه »بیکاری کارگران« تبدیل به اهرم 
فشاری شــده بود تا کارفرمایان ســیمانی بتوانند مجدداً 
مجوزها و امتیازاتی برای ادامه فعالیتشان از دولت بگیرند.

از ابتدا نیز به نظر نمی رســید قرار بر تعدیل های گســترده 
باشــد چرا که دولت قول داده بود این مسئله را ظرف ۲ تا 
۳ حل کند؛ اما بیش از هر چیز کارفرمایان سیمانی نگران 
کاهش ســود خود بودند. دبیر انجمــن کارفرمایان صنعت 
ســیمان در همان زمان طی مصاحبه ای اعلام کرد: شاید 
از ۷۷ کارخانه ای که در کشــور اســت، ۱۰ یا ۱۲ واحد به 
صورت کژدار فعالیت می کنند، اما مابقی غیرفعال شده اند. 
ضرر و زیان این تعطیلی دو هفته ای به صنعت ســیمان را 
می توان حدود ۳۰۰ میلیارد تومان برآورد کرد.کارخانه های 
ســیمانی در حالی انتقــاد می کردند کــه در زمان اعلام 
محدودیت های شرکت ها در استفاده از برق به آن ها وعده 
داده شــده بود که بعــد از تعطیلی ۲ تا ۳ هفته ای به آن ها 
تسهیلاتی در اســتفاده از برق نیز اعطا شود؛ و بسیاری از 

آن ها می توانســتند از فرصت استفاده کرده و در این مدت 
به اورهال بپردازند.

گرانی شدید در بازار سیمان ��
با اینحال چیزی نگذشــت که قیمت ســیمان دچار گرانی 
شدیدی شــد. قیمت یک کیسه ســیمان در اواخر تیرماه 
تــا ۱۲۰ هزار تومان نیز رســید. این در حالی اســت که 
چیزی از گرانی قیمت ســیمان در فروردین ماه نگذشــته 
بود. در ابتدای ســال دبیر انجمن تولیدکنندگان سیمان از 
افزایش ۴۰ درصدی قیمت ســیمان خبر داده و گفته بود: 
»قیمت یک کیســه ۵۰ کیلویی بدون ارزش افزوده برای 
تولیدکننــدگان ۲۸ هزار تومان تمام می شــود.« البته در 
همان زمان نیز گزارشــات مردمی مبنی بر قیمت های ۵۰ 
هزار تومانی هر کیسه ســیمان در بازار نیز شنیده می شد.

در نهایت دولت در مقابل فشــارها و احتمالًا حل برخی از 
مشــکلاتش در خصوص تأمین برق کشور، مجوز استفاده 
از برق را مجــدداً برای کارخانه های ســیمانی صادر کرد 
و اســدالله کشــاورز، معاون امور معــادن و صنایع معدنی 
وزیر صمت نیز درباره تأثیر این تصمیم بر قیمت ســیمان 
گفت: »سیمان در بازار کیسه ای ۴۰ هزار تومان شد.« این 
درحالی است که طبق گزارشــات مردمی با وجود کاهش 
قیمت سیمان، رقم اعلامی از سوی کشاورز صحت نداشته 

است.
مهندسی بازار از طریق شوک درمانی ��

بازار ســیمان از زمستان سال گذشــته ۴ بار دچار افزایش 
قیمت شده است. صعود بیش از حد قیمت مشابه آنچه در 
تیر ماه شــاهد آن بودیم، عملًا برای تولیدکنندگان سیمان 
موهبتــی بود تا آن ها بتوانند هم طی دوره ای با قیمت بالا 
محصولات موجود در انبارها را بفروشند و هم با مهندسی 
روانی بازار پس از شــوک، قیمت ها روی رقم بالاتری به 
نســبت پیش از شــوک ببندند. این روش عمدتاً در گرانی 
بسیاری از کالاها مورد استفاده قرار می گیرد. ضمناً آن ها از 
این طریق امکان گرفتن امتیازات بیشــتر از دولت از جمله 
اعطای تسهیلات در اســتفاده از برق مصرفی خود را نیز 
دریافت خواهند کرد؛ بنابراین اگرچه اخباری مبنی بر ضرر 
کارخانه های سیمانی منتشر می شود، اما پشت پرده شوک 

قیمتی امتیازات ویژه ای برای تولید کنندگان نهفته است.
بــرای فهم هرچه بیشــتر موضوع باید یادآور شــد که در 
دی ماه ســال ۹۹ به عبارت دیگــر بعد از اولین گرانی که 
در زمســتان سال گذشــته رخ می داد، قیمت سیمان درب 
کارخانه حدود ۱۷ هزار تومان و در بیرون از کارخانه تا ۳۰ 
هزار تومان به فروش می رسید که قیمت بالایی به حساب 

می آمد. از آن روز تا الان تنها شش ماه گذشته است.

مریم وحیدیان
روزنامه نگار

مهسا نجاتی
کارشناس ارشد حقوق هسته ای
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حمل و نقل

بازتاب

    افزایش ساعت کار متروی تهران 
در دهه نخست محرم

نایب رییس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومه از افزایش قطارهای فوق العاده مترو 
در دهه اول محرم خبر داد. به گزارش مدیریت ارتباطات 
و امور بین الملل شــرکت بهره برداری متروی تهران و 
حومــه علی عبداله پور افزود: ســاعت حرکت قطارهای 
متروی تهران و حومه به دلیل ایام محرم افزایش یافت و 
سرویس دهی در خطوط هفتگانه مترو نیم ساعت افزایش 
یافته اســت.  وی تصریح کرد: جهت تسهیل در رفت و 
آمد عزاداران حسینی ســاعت سرویس دهی در خطوط 
هفتگانه متروی تهران و حومه از ساعت ..:۲۲ به ۲۲:۳۰ 
افزایش یافته است.عبداله پور  افزود: قطارهای فوق العاده 
در همه خطــوط هفتگانه مترو ویژه شــب های محرم 
اختصاص داده شده است و عزاداران حسینی می توانند از 
آن بهره مند شوند.مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی 
تهران و حومه خاطرنشان کرد: سرفاصله حرکت قطارها 

در هیچ کدام از خطوط تغییری نخواهد داشت.

   بازدید عضو شورای اسلامی شهر تهران 
ازپايانه فتح آباد و شرکت واگن سازی تهران

    افزايش ظرفيت بهره برداري از مترو 
بايد مورد توجه قرار گيرد

حجت الاسلام مهندس آقامیری عضو شورای اسلامی 
شهر تهران، از پایانه فتح آباد و شرکت واگن سازی تهران 

بازدید کرد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــرکت 
بهره برداري متروي تهران و حومه امروز چهارشنبه بیستم 
مردادماه ۱۴۰۰ حجت الاســلام مهندس آقامیری عضو 
شــوراي اسلامي شــهر تهران به همراه علي امام نایب 
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت راه آهن شهري 
تهران و حومه)مترو(، علی عبداله پور نایب رئیس هیات 
مدیره و مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و 
حومه، گلشني مدیرعامل شــرکت واگن سازی تهران با 
حضور در پایانه فتح آباد و واگن ســازي تهران از نزدیک 
در جریان آخرین اقدامات صورت گرفته در این مجموعه 
ها قرار گرفتند.در ابتداي این جلسه خلاصه اي از وضعیت 
خط یک و پایانه فتح آباد را ارئه داد شد. عبداله پور با اشاره 
به اینکه مجموعه پایانه فتح آباد بزرگترین سوله تعمیرات 
متــرو و ســاختمان پارکینگ قطــار را دارد گفت: براي 
تعمیرات اساســي تر کار به واگن سازي محول مي شود.

وي تصریح کرد در پایانه فتح آباد ساختمان آموزش داریم 
که در دورهاي قبل در مرکز آموزش علمي کاربردي بود. 
همچنین سیمولاتور)دستگاه شبیه ساز( آموزش راهبری 
که با هدف کاهش زمان کســب تجربــه، آموزش اولیه، 
افزایش مهارت ها با هزینــه کم و بهره برداری مطلوب 
برای حذف فضای واقعی است در این پایانه وجود دارد و 
قبل از اینکه راهبــران قطار کار خود را آغاز کنند در این 
مرکز مي توانند راهبري کنند.در ادامه مدیرعامل شرکت 
راه آهن شــهري تهران و حومه)مترو( نیز توضیحاتي در 
خصوص متروی پرند ارائه داد و گفت: از شــوراي ششم 
مردم درخواست ساخت متروی پرند را دارند و جز مطالبات 
مردمي مطرح اســت. در گذشته سه راه شاهد تا فرودگاه 
امام خمیني )ره( به بهره برداري رسید اما عملا با هدوي 
۹۵ دقیقه این خط خیلي مورد توجه قرار ندارد و تا وقتي 
هم که به پرند نرسد مورد استقبال قرار نخواهد گرفت.امام 
با اشاره به اینکه شهرهاي حومه اي در سال هاي اخیر با 
توجه به افزایش هزینه هاي زندگي و مسکن در تهران با 
جمعیت زیادي روبرو شده است افزود: با راه اندازي متروی 
پرند و کاهش ســرفاصله حرکتی در این مسیر تقاضای 
اساسی برای سفر ایجاد می شود. همچنین به حمل ونقل 
کلان شهر تهران و رفع آلودگی و کاهش تعداد ترددهای 

جاده ای نیز کمک می کند.
 وي همچنین به نقش و اهمیت پایانه ها در شبکه مترو 
اشــاره کرد و گفت: در سال هاي گذشته براي ساخت 
مترو در دوره هاي مختلف زحمات زیادي کشــده شده 
اســت اما در ده سال گذشته بهره برداري ساخت پایانه 
ها همچون گذشته کار نشد و پایانه فتح آباد بزرگترین 
پایانه درشبکه مترو است در حالي که در خط سه با ۳۴ 
کیلومتر طول فاقد پایانه هســتیم و قطارها شب ها در 
ایستگاه ها پارک مي شــوند و در خط چهار نیز پایانه 
شــهید کلاهدوز فقط پارکینک قطارهاست و امکانات 
دیگري ندارد.مدیرعامل شرکت راه آهن شهري تهران 
و حومه)مترو( گفت: از شــوراي شهر جدید بخصوص 
کمیسیون حمل و نقل درخواست داریم حمایت بیش از 
گذشته داشته باشند تا پایانه هاي خطوط را تکمیل کنیم 
چرا که با این کار امکان کاهش سرفاصله حرکت قطارها 

نیز محیا مي شود.

گزارش

افزایش تعداد خودروهای ناقص در خطوط تولید

نبود نقدینگی بلای جان 
خودروسازان

با وجــود آنکه در برنامه ریزی ســالانه برای تولید 
خــودرو در ایران، هدف گذاری بیش از یک میلیون 
دستگاهی پیش بینی شده اما به نظر می رسد تداوم 
وضعیت فعلی حتی تکرار ارقام تولیدی ســال های 

گذشته را نیز ناممکن خواهد کرد.
بــا امضای حکم تنفیذ ابراهیم رییســی از ســوی 
مقام معظــم رهبری برگزاری مراســم تحلیف در 
روز پنج شــنبه ۱۴ مرداد، رییس جمهوری منتخب 
در انتخابات ۲۸ خرداد امســال کار خود را در نیمه 
تابستان ســال ۱۴۰۰ رسماً آغاز کرد و حالا باتوجه 
به شرایط نامساعد اقتصادی باید عمده تمرکز خود 
را بر حل معضلات و مســائل اقتصادی کشور قرار 
دهد. حســن روحانی در حالی دولت را در سال ۹۲ 
تحویل گرفت که ایران تحت تحریم های هسته ای 
شــورای امنیت ســازمان ملل قرار داشــت، رشد 
اقتصادی پایین آمده بود و نرخ تورم به بالاتر از ۳۰ 
درصد رســیده بود. روحانی شعار ۱۰۰ روزه ابتدایی 
دولت خود را بر حل اختلافات بین المللی و برطرف 
کردن تحریم های هســته ای با محوریت مذاکرات 
دیپلماتیک متمرکز کرد، شعاری که لااقل در چهار 
ساله نخست دولت بخش مهمی از آن محقق شد. 
کنار رفتن تحریم های هسته ای، افزایش قابل توجه 
ســرعت رشــد اقتصادی و تک رقمی شدن تورم 
بخشــی از عملکرد دولت یازدهم را تشکیل می داد 
که باعث شد مردم بار دیگر به روحانی برای تشکیل 
دولت دوازهم اعتماد کننــد. روی کار آمدن ترامپ 
و خروج آمریــکا از برجام در ابتدای ســال ۹۷ اما 
تمام این تصورات را بر هم ریخت و با از ســرگیری 
تحریم ها، نه تنها دســتاوردهای قبلی از بین رفتند 
که حتی در سال ۱۴۰۰، بســیاری از شاخص های 
اقتصادی نســبت به سال ۹۲ وضعیتی بحرانی تر را 

نشان می دهند.
در چنین شرایطی تیم اقتصادی دولت سیزدهم باید 
کار خود را آغاز کند. تیمی که در حوزه صنعت و به 
طور خاص بخش خودرو با چند پرسش مهم مواجه 
خواهد بود. در صورت تداوم تحریم ها، خودروسازان 
ایرانی همچنان باید بر استفاده از ظرفیت های داخلی 
تمرکز کننــد و حتی در صورت ادامــه حمایت ها، 
احتمالًا تداوم شــرایط فعلی بــرای صنعت خودرو 
ممکن نیســت. آمارها نشــان می دهند که بدهی 
خودروســازان ایرانی از مرز ۴۰ هزار میلیارد تومان 
گذشــته و کمبود جدی نقدینگی، ماه به ماه به عدد 
این بدهی ها می افزاید. از سوی دیگر قیمت گذاری 
دستوری شورای رقابت از سوی فضایی بزرگ برای 
دلالان صنعت خودرو به وجود آورده و از سوی دیگر، 
خودروســازان را با زیان انباشــته ای بسیار گسترده 
مواجه کرده اســت. از ســوی دیگر قطعه ســازان 
داخلی نیز تحت تأثیر طلب های وصول نشــده خود 
و محدودیت هایی که تحریم ها و مشــکل در تأمین 
مواد اولیه به وجود آورده به ستوه آمده اند و می گویند 
در صورتی که دولت جدید راهی جدی برای عبور از 
مشکلات پیدا نکند، صنعت خودرو ایران چاره ای جز 
کاهش فعالیت و کنار گذاشتن اهداف کلان نخواهد 
داشــت. در سه ســالی که از دور جدید تحریم های 
آمریــکا علیه اقتصاد ایران می گــذرد، عملًا امکان 
همکاری با بسیاری از کشورها و شرکت های بزرگ 
خودروســازی از تولیدکنندگان ایرانی گرفته شــده 
و بخش مهمی از تولیــدات بر ظرفیت های داخلی 
متمرکز شــده است. هرچند با افزایش درصد داخلی 
ســازی قطعات محصولات ایرانی، ایران خودرو و 
سایپا توانســتند در طول این سال ها، خطوط تولید 
خود را حفظ کنند و لااقل بخشی از تقاضای موجود 
برای خودروهای جدید در بازار داخلی را پاسخ دهند 
اما به نظر می رسد تداوم این اقدام در سال جاری با 
اما و اگرهای جدی مواجه خواهد بود. پس از بحران 
تأمین قطعات برای خودروهای جدید در ســال ۹۸، 
آمارها نشان می دهد که این معضل بار دیگر در سال 
۱۴۰۰ شدت گرفته اســت. براوردهای اعلامی در 
سامانه کدال نشان می دهد که در بهار ۱۴۰۰، تعداد 
خودروهای ناقص تولید شــده در خودروسازی های 
بزرگ ایران رشدی ۵۸ درصدی را به ثبت رسانده و 

به عدد ۱۲۵ هزار دستگاه رسیده است.

با توسعه تکنولوژی های نوین  درحالی که 
صنعــت حمل ونقــل ریلی مــی رود تا با 
دیجیتالی شــدن و ایجاد ارتباطات مبتنی 
بر فن آوری های جدید کارآمدتر و به روزتر 
شود، نکاتی نیز به عنوان چالش قابل تأمل 
اســت، که از آن جمله می توان به فزونی 
یافتن نفــوذ گران، هکرهــای مخرب و 

حملات سایبری جدید اشاره نمود.
دکتــر دیوید باروز، کارشــناس امنیت در 
فضای مجازی بــه بیان برخی مخاطرات 
فراروی تأمیــن امنیت در فضای مجازی 
صنعت حمل ونقل ریلی می پردازد و شیوه 
مؤثر مواجهه با آن ها را تشــریح می کند. 
وی با ذکر مطالعات صورت گرفته در این 
حوزه چنین می نــگارد که در ادامه تحریر 
می گردد. با افزایــش تعداد فن آوری های 
جدید در صنعت حمل ونقل ریلی، ضریب 
بروز و رخ داد حوادث سایبری نیز به همان 

نسبت افزایش می یابد.
روند حرکت به ســوی دیجیتالی شــدن 
صنعــت  بــرای  را  فراوانــی  مزایــای 
حمل ونقل ریلی به ارمغان آورده اســت. 
ارتقای قابلیــت اطمینان و افزایش قدرت 
پیش بینی کنندگی وقایع آتی، بهره گیری 
از سامانه های علائم و کنترل پیشرفته و 
نیز اســتفاده از نوآوری های جدید؛ تجربه 
سفر را برای مسافران راحت تر و مطلوب تر 

ساخته است.
این فن آوری ها می توانند از طریق مدیریت 
بهینه شــبکه ریلی، عملکرد و نظام ارائه 
خدمات را بهتر سازند. بااین حال توسعه و 
به کارگیری فن آوری های نوین در صنعت 
حمل ونقل ریلی خالی از چالش نیست. زیرا 
آسیب های سایبری همواره فن آوری های 
جدید فضای مجــازی را تهدید می نماید. 

سنســورها، محرک ها و تجهیزات مبتنی 
بــر فن آوری در طیف وســیعی از مناطق 
جغرافیای توزیع می شــود و لذا این عدم 
تمرکز به نوعی خود سبب می شود تأمین 
ایمنی تســهیلات کامپیوتری در شــبکه 
ریلی قدری دشوارتر شود. ازاین رو مشاهده 
می شــود کــه تهدیدها در ســامانه های 
کنترلی مبتنــی بر فن آوری های دیجیتال 

به طورجدی تر نمایان می شود.
در سند جامع استراتژی های ریلی UIC که 
در سال ۲۰۱۷ منتشرشده بود؛ به برخی از 
به عنوان مثال  بود  اشاره شده  تهدیدها  این 
گروه صنعتــی RDG وجــود زمینه ها و 
احتمــالات بالقوه حملات ســایبری در 
صنعت حمل ونقل ریلی و آثار آن را تبیین 
نموده بود که به طور بالقوه می تواند امنیت 
را جــداً در این صنعت تحت شــعاع قرار 
دهد. محققان این گروه صنعتی تهدیدها 
را فهرست نموده بودند که برخی از آن به 

شرح زیر بیان می شود:
 تهدید امنیت فضای سایبری برای عامل 
انسانی صنعت ریلی )کارکنان(، مسافران یا 
شهروندان که می تواند آن ها را در معرض 

آسیب های مالی و یا غیره قرار دهد.
 بروز اختلال در ارائــه خدمات ریلی به 

مشتریان
 زیان هــای مالــی و اقتصــادی برای 

ذی نفعان صنعت حمل ونقل ریلی
 خطر از دست رفتن اطلاعات تجاری و یا 
داده های حساس و حیاتی در صنعت ریلی

 مخاطرات ناشــی از اقدامات تروریستی 
در فضای مجازی صنعت حمل ونقل ریلی

 مخاطــرات ناشــی از عــدم رعایــت 
دســتورالعمل ها و پروتکل های امنیتی و 

غیره...
با نگاهی به سایر مطالعات صورت گرفته 
در این حوزه می توان دریافت که پیامدهای 
جدی حملات ســایبری و تأثیــر آن بر 
بخش های مختلــف این صنعت حکایت 
از آن دارد کــه لازم اســت این موضوع 
توسط مدیران و بهره برداران به طورجدی 
مدنظــر قرار گیــرد. از ســوی دیگر در 
بخش ریل، شــرکت های صنعتی با ابعاد 
کارکردی و اندازه های مختلف مشــغول 
به فعالیت هســتند و این بدان معناســت 
که شــرکت های بزرگ صنعتی در حوزه 
ریلی برای مواجهه بــا مخاطرات فضای 
مجازی از منابع بیشتری برخوردار هستند 
اما بااین حال در این شــرکت ها نیز مسئله 
امنیت در فضای مجازی با حساســیت و 

اهمیت بالاتری پیگیری می شود.
نکتــه مهمی که در ایــن مقوله قابل ذکر 
اســت و غالباً مطالعات نیــز آن را تأیید 
نموده اند لزوم آگاهی کارکنان از مســائل 
امنیتی مرتبط با فضای مجازی حمل ونقل 
ریلی اســت زیرا عــدم آگاهی کارکنان و 
آسیب پذیری ناشی از آن در برابر مهندسی 
اجتماعی ریسک مهمی محسوب می شود.

 دکتر کریستین شِلهوبر، مدیریت، اقدامات 
و آســیب های وارده بــه امنیت شــبکه 
فن آوری اطلاعات در شبکه ریلی آلمان را 
برای مقابله با باج افزار Wannacry در ماه 
مه سال ۲۰۱۷ در مقاله ای تشریح نموده و 
اذعان کرده است که یک کرم نرم افزاری 
شــبکه ریلی را متأثر نموده و با مکانیسم 
توانسته  اطلاعات محرمانه  از  رمزگشایی 
بود به اطلاعات حیاتی از طریق تهاجم به 
سیستم عامل ویندوز شبکه دست یافته و در 
قبال دریافت بیت کوین، دسترسی کاربران 

مجاز به اطلاعات موردنیاز را بازنماید.
وی ادامــه داد کــه این حادثــه به دلیل 
ماهیت بســیار پیچیده، ضربات مهلک و 
قابل ملاحظه ای را به صنعت ریلی آلمان 
وارد نمود. ولی بااین حال با توجه به وجود 
بســترهای مناسب، کل سیســتم دچار 
اختلال کلی نشــد که نشــان از آن دارد 
عکس العمل سریع و دقیق می تواند بسیار 

مؤثر باشد.
شبکه ریلی سه لایه ای آلمان

حمل ونقل ریلی آلمان در فضای سایبری 
دارای یک شــبکه ســه لایه ای است که 
نفوذگــر Wannacry تنها توانســت به 
سطح ســه آن نفوذ نماید و سایر سطوح 
نظیر ســطح یک که شــامل سامانه های 
کنترل و ســیگنالینگ است از این تهاجم 
مصــون ماندند. بااین حال سیاســت های 
رســانه ای و مطالبه گری های اجتماعی 
مرتبط با آن در کشور سبب شد که مقوله 
امنیت ســایبری با حساسیت بیشتری در 

صنعت حمل ونقل ریلی دنبال شود.
دکتر شــلهوبر در کنفرانــس کلان داده 
)بیگ دیتا( و اینترنت اشــیاء در مونیخ که 
ماه مه ســال جاری برگزارشده بود ضمن 
تبیین لایه هــای دفاعی متعدد در صنعت 
حمل ونقل ریلی آلمان اظهار داشــته بود 
که این سیستم همواره باید آماده مواجهه 
با تهاجمــات جدید نفوذ گران و هکرها را 

داشته باشد.
وی چنیــن ادامه می دهد کــه لایه های 
تدافعی متعدد تعبیه شــده در شبکه ریلی 
آلمان که از آن جمله می توان به فرهنگ و 
سوابق داده ها بر اساس اصول سازمان دهی 
بانک اطلاعاتی نیز اشاره نمود و یا وجود 
فایروال ها و به کارگیری شیوه مقابله بانفوذ 
گــران و نحوه تنظیــم و پیکره بندی آن 
بر اســاس لایه هــای TCP/IP و رعایت 
موارد  ازجمله  امــن  ارتباطی  قراردادهای 
مهمی است که رعایت شده است. بنابراین 

چنیــن به نظر می رســد کــه در صنعت 
حمل ونقل ریلــی آلمان با توجه تمهیدات 
فنی لحاظ شــده بخش ســیگنالینگ از 
امنیت نســبتاً بالایی برخوردار اســت که 
نفوذ به آن را تقریباً ناممکن نموده است. 
از طرفی لحاظ کــردن آن به عنوان یک 
سامانه مستقل و ایزوله ضریب ایمنی آن 

را در مقابل تهدیدات افزایش داده است.
بااین حــال چنانچــه از منظر یک مهاجم 
سیســتم را ببینیم احتمــالًا در نقش یک 
هکر قانونی بتوان نقاط ضعف سیســتم 
را به دســت آورد. نفوذگــر در پی یافتن 
ضعیف ترین پیوندهــا و حفره های امنیتی 
در سیســتم اســت، بنابراین غالباً سامانه 
سیگنالینگ در کانون توجه هکرها نیست؛ 
بلکه غالباً پرت هــای رایانه ای در محیط 
و فضاهای مجازی  اطلاعــات  فن آوری 
که هم از منظر دانشــی نسبتاً عمومی تر 
هستند و هم می توانند در مرکز تهاجمات 
قرار بگیرند دارای ضریب آســیب پذیری 

بیشتری هستند.
وی ســخنان خود را چنین ادامه می دهد 
که هنگام مطالعه درباره آسیب پذیری یکی 
از زیرسیستم های صنعت حمل ونقل ریلی 
آلمان، گاهی پرت های دستی سامانه های 
کامپیوتری اســت که تنظیمات صحیحی 
ندارند و می توانند منشــأ بروز مشکلات 
متعددی برای امنیت ســایبری باشــند. 
ازاین رو لازم اســت تمهیدات لازم برای 
انسداد و ارتقای ایمنی این درگاه ها در نظر 

گرفته شود.
دکتر شــلهوبر ادامه می دهــد که هکرها 
هیچ گاه برای شــروع کار خــود باهدف 
قراردادن سیستم های اصلی معمولًا فرایند 
نفوذ را آغاز نمی کننــد بلکه آن ها در پی 
یافتن حفره های ریز و شکاف های کوچک 
هستند که می توانند از آن طریق به مقاصد 
خود دست یابند. و چنین توضیح می دهد 
که نفوذ گران معمولًا کار پویش و جستجو 
را از زیرســاخت های موجود آغاز نموده و 
پس از یافتن مســتندات کافی و یا نقاط 
ضعف مناســب می توانند به خواسته های 
خود رســیده و نفوذ به سیســتم را شروع 
می کنند ازایــن رو لازم اســت از طریق 
شیوه های مقبول نظیر هک قانونی انسداد 
مجاری نفوذ به شــبکه های رایانه ای در 

صنعت حمل ونقل ریلی مدنظر قرار گیرد.
البته چنین نیست که همیشه در فرایندها 
ایراد وجود داشــته باشــد بلکــه گاهی 
نگرش هــای غلط منشــأ بروز مشــکل 
می شود که لازم اســت از طریق آموزش 
و ایجاد آگاهــی آن را تغییر داد. نمونه ای 
از آن را می توان به بازرســی های ایمنی از 
یک بهره بردار خارج از صنعت ریلی آلمان، 
اشاره نمود که دیده شده رمز سرورها را در 
اختیار افراد متعــدد قرارداده اند و برای آن 
قاعده و شیوه مشخصی تنظیم نشده بود که 
درنتیجه احتمال نفوذ به شبکه را افزایش 
می داد.از طــرف دیگر نیز امنیت فیزیکی 
نقاط حســاس نیز لازم اســت موردتوجه 
قــرار گیرد ازاین رو لازم اســت با در نظر 
گرفتن همه جوانب از راه حل های جدید و 
یا سامانه های یکپارچه بهره گرفت. نکته 
دیگری که معمولًا نادیده گرفته می شود 
عدم تنظیم اولیه نرم افزارها و پیکره بندی 
سخت افزارها است که می تواند زمینه نفوذ 

را برای مهاجمان فراهم نماید.
ازاین رو لازم اســت از طریق به روزرسانی 
زیرساخت ها، راه اندازی های ایمن شبکه ها 
متناســب با نیاز صنعت و انجام اقدامات 
پیشــگیرانه، ضریب امنیت شبکه را ارتقا 
داد. درحالی که داشــتن امنیــت در برابر 
حملات پیچیده، متکثر و متنوع نفوذ گران 
از الزامات شــبکه ریلی اســت بااین حال 

نقش آموزش و سیاست گذاری های امنیتی 
در شــبکه ریلی را نیز نباید نادیده گرفت. 
به عنوان مثال شــما ممکن است به عنوان 
یک بهره بردار در ســامانه های کنترل و 
علائم چندین لایه تدافعی برای مقابله با 
نفوذگران داشــته باشید. اما به طورمعمول 
هکرها چنانچــه بتوانند این لایه ها را دور 
بزنند با مســئله دیگری در امنیت مواجه 
می شــویم که حتماً لازم اســت برای آن 

اصولی را تعریف و مدنظر قرارداد.
برخــی از مخاطــرات اساســی می تواند 
شــامل ذخیره گذرواژه هــا در فایل های 
اشتراکی باشد که توسط ســایر افراد نیز 
بنابراین چنانچه  قابل دسترســی اســت. 
بتوان به عنوان یک اصل مهم به روزرسانی 
گذرواژه ها را به عنوان یک ضرورت مدنظر 
قرارداد ضریب امنیت تا حد زیادی افزایش 

می یابد.
گاهی ممکن است چنین به نظر برسد که 
سنسورهای نصب شــده در شبکه مقاصد 
نهایی نفوذ گران باشــد اما در شبکه ریلی 
غالباً چنین نیست زیرا هکرها به راه های 
جدید و مبتکرانه برای ورود به شبکه ریلی 
 Darhtra هستند. شرکت امنیت سایبری
در شبکه ریلی بریتانیا مواردی را به دست 
آورده بود که در آن نفوذ گران کوشــیده 
بودند بانک های اطلاعاتی صنعت ریلی را 

هدف تهاجم خود قرار دهند.
از ســوی دیگر گاهی ایــراد در معماری 
امنیت اطلاعات و ساختارها است که سبب 
می شــود داده های مربوط به سنسورهای 
دریافت داده ها به سهولت در دسترس قرار 
گیرد و این در حالی اســت که خود شبکه 
ایمن بوده و پروتکل های ارتباطی امن در 

آن کاملًا رعایت شده است.
در کنفرانس اینترنت اشیاء و کلان داده ها 
دکتر عیســی مولینا مدیر توسعه تجارت 
شــرکت Waterfall می گویــد معماری 

متعددی وجود دارد که از آن طریق می توان 
داده های به دست آمده از سنسور را در یک 
منطقه امن و غیرقابل نفوذ نگهداری نمود. 
یکی از راه حل های پیشنهادی استفاده از 
روش DMZ اســت که به عنوان یک بافر 
میان وب سایت و یا شبکه قرارگرفته و بر 
جریان امن تبادل داده ها در شبکه نظارت 
می کند. البته هرچنــد این روش می تواند 
برای سیستم های دارای امنیت پایین مفید 
باشد اما همواره ســطح بالایی از امنیت 
برای شبکه های ریلی بزرگ موردنیاز است 
که گاهی به شــیوه های بهتــری نیز نیاز 
است.یکی از امن ترین شیوه ها بهره گیری 
از پرت هــای یک طرفه اســت که مانعی 
برای ورود تمامی بســته های غیرمجاز و 
حملات خارجی از طریق پرت های شبکه 
است. استفاده از شیوه های مجازی سازی 
می توانــد از دسترســی های ناخواســته 
ممانعت به عمل آورد. تلاش های زیادی 
برای بهبود شــبکه های ریلی اروپایی در 
ســال های اخیر صورت گرفته است که از 
آن جمله می توان بــه ایجاد مرکز امنیت 
و تجزیه وتحلیل اطلاعــات و نیز آژانس 
امنیت ســایبری اتحادیه اروپا اشاره کرد 
که مقوله امن ســازی بسترهای صنعت 

حمل ونقل ریلی را به جد دنبال می نماید.
تشــکیل کارگروه های امنیت ســایبری 
برای رسیدگی به مشکلات امنیتی شبکه 
ریلی، کار را برای بهره برداران حمل ونقل 
ریلی اتحادیه اروپا بســیار سهل تر نموده 
است. بسیاری از بهره بردارها از این مجرا 
می تواننــد ضمن بهره گیــری از بهترین 
تجــارب امنیــت ســایبری از مزایای به 

اشتراک گذاری دانش نیز بهره مند شوند.

نگاهی به شیوه های مقابله با تهدیدهای فضای مجازی در صنعت حمل ونقل ریلی 

مخاطرات فراروی تأمین امنیت در فضای مجازی
محیا سادات بهره دار

سردبیر

رونــد حرکــت به ســوی دیجیتالــی شــدن 
مزایای فراوانی را برای صنعت حمل ونقل 
ریلــی بــه ارمغــان آورده اســت. ارتقــای 
قــدرت  افزایــش  و  اطمینــان  قابلیــت 
پیش بینی کنندگی وقایع آتی، بهره گیری 
از سامانه های علائم و کنترل پیشرفته و 
نیز استفاده از نوآوری های جدید؛ تجربه 
و  راحت تــر  مســافران  بــرای  را  ســفر 

مطلوب تر ساخته است.

حمل ونقــل ریلــی آلمــان در فضــای 
سایبری دارای یک شبکه سه لایه ای 
اســت که نفوذگر Wannacry تنها 
توانست به سطح سه آن نفوذ نماید 
و ســایر ســطوح نظیــر ســطح یــک کــه 
و  کنتــرل  ســامانه های  شــامل 
ســیگنالینگ اســت از ایــن تهاجــم 

مصون ماندند.
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انرژی

رویداد

چالش نفت عربستان در برابر کرونا 
و رقیبان ارزان

اقدام عربستان سعودی در افزایش قیمت فروش نفت به 
آسیا ممکن است نتیجه نامطلوبی به همراه داشته باشد زیرا 
شیوع کرونای دلتا به تقاضای چین آسیب زده و همزمان 
آمریکا و روســیه با قیمت رقابتی تری نفت به این منطقه 
عرضه می کنند.آرامکوی سعودی قیمت فروش گریدهای 
نفتی مدیوم و ســنگین به آسیا برای سپتامبر را به میزان 
۲۰ تا ۳۰ ســنت در هر بشــکه افزایش داد و به بالاترین 
میزان در چهار ماه گذشته رساند. اگرچه این قیمت اختلاف 
چندانی با قیمــت پایه دوبی که مبنــای قیمت گذاری 
آرامکوست، ندارد اما تقاضا برای گریدهای نفتی مدیوم و 
سنگین ترش ممکن است ضعیف شود زیرا چین با شیوع 
نوع شدیداً مسری کرونای دلتا دست و پنجه نرم می کند. 
از ســوی دیگر گریدهای نفتی آمریکایی مانند مارس که 
کیفیت مدیوم مشابهی دارند، ماه گذشته با نرخ پایینتری 
عرضه شدند. همزمان معامله گران می گویند نفت اورال 
روسیه ارزانتر شده است. قیمت پریمیوم نفت برنت نسبت 
به نفت دوبی روز جمعه سه دلار و ۵۱ سنت در مقایسه با 
چهار دلار و ۳۶ سنت در ماه پیش بود.این وضعیت ممکن 
است پالایشگاههای آسیایی را ترغیب کند میزان کمتری 
نفت از آرامکو خریداری کنند. همچنین بازار محموله های 
تک که وضعیت چندان پرفروغی در ژوییه نداشت، ممکن 
اســت راکد بماند. محموله های بعضی از گریدهای نفتی 
مدیوم و سنگین ترش خاورمیانه ای نسبت به قیمت فروش 
رســمی آنها تخفیف پیدا کرده اند.بازار همچنان با عرضه 
محموله های فــوری در پی تصویب برنامه افزایش تولید 
اوپک و متحدانش روبرو شــده است. گروه اوپک پلاس 
که در رأس آن عربســتان سعودی و روسیه قرار دارند ماه 
میلادی گذشته با افزایش تولید ماهانه تا پایان سال ۲۰۲۱ 
موافقت کردند.بر اساس گزارش بلومبرگ، شرکت ملی نفت 
چین پیش بینی می کند که جدیدترین موج شــیوع کرونا 
ممکن است پنج درصد از تقاضای چین برای نفت در کوتاه 
مدت کم کند. دولت های محلی بعضی از شهرها را قرنطینه 

کرده اند و ترافیک در نقاط آلوده کاهش پیدا کرده است.

عراق بودجه ۲۰۲۲ را روی چه قیمت 
نفتی بست؟

فارس:  بلومبرگ نوشــت: وزیر اقتصاد عراق اعلام کرد 
که این کشــور دوباره برای دریافت وام از صندوق بین 
المللی پول دســت به کار شده اســت.علی علوی، وزیر 
اقتصاد عراق، اعلام کرد که این کشــور دوباره مذاکرات 
بــرای دریافت وام از صندوق بین المللی پول را از ســر 
گرفته اســت. پیش تر این مذاکرات نیمه کاره رها شده 
بود. سال گذشته بود که عراق و صندوق بین المللی پول 
به خاطر شرایط پیش آمده ناشی از شیوع ویروس کرونا 
که به سقوط قیمت نفت در بازار جهانی منجر شده بود، 
مذاکرات خود را آغاز کرده بودنــد، اما با افزایش دوباره 
قیمت نفت در بازار جهانی، این مذاکرات نیمه کاره رها 
شــد.عراق اما دوباره دست به دامان صندوق بین المللی 
پول برای دریافت وام شــده تا بخشی از کسری بودجه 
خود را جبران کند.علوی در پاسخ به خبرنگاران در بغداد 
گفت: بعید می دانم تا پیش از پایان سال جاری، با صندوق 
بین المللی پول در این زمینه به توافق برسیم.در روز ۱۰ 
اکتبر عراق شاهد برگزاری انتخابات خواهد بود و دولت 
و پارلمان این کشور شاهد تغییرات گسترده خواهند بود.

علوی افزود: از طرف دیگر به نظر می رســد تا پیش از 
پایان دولت کنونی در عراق شــاهد امضای قرارداد نفتی 
بین بغداد و شــرکت توتال انرژیز باشیم که البته نهایی 
شدن آن به دولت بعدی خواهد رسید.روز ۲۵ جولای بود 
که کابینه عراق واگذاری یک میدان گازی در این کشور 
را به شرکت توتال انرژیز تصویب کرده بود. این شرکت 
فرانسوی می خواهد روزانه ۶۰۰ میلیون فوت مکعب گاز 
را از میدان رتاوی برداشــت کند.عراقی ها بودجه ســال 
۲۰۲۲ خود را برمبنای نفت ۵۰ دلار در هر بشکه بسته اند.

سقوط بهای نفت با تلاش هند و چین 
برای قیمت شکنی در بازار

ایرنا: قیمت نفت در هفته گذشته به دنبال پیوستن هند 
به چین برای آزادســازی ذخیره سازی های نفت خام با 
هدف کاهش قیمت نفت، حدود هفت درصد پایین آمد.

هفته گذشته هند اعلام کرد که در کنار چین، ذخیره نفت 
خــام خود را آزاد می کند تا به کاهش قیمت نفت کمک 
کند.هند در نظر دارد نیمی از ذخیره سازی های راهبردی 
نفت خــام خود را برای جذب مشــارکت خصوصی در 
توسعه ظرفیت تأسیسات ذخیره ســازی راهبردی خود 
بفروشد.فروش نفت از ذخیره سازی ها می تواند به عنوان 
اقدامی از سوی یکی از واردکنندگان ناراضی از افزایش 
قیمت های نفت با هدف پایین آوردن قیمت این کالای 
راهبردی برای پالایشــگران این کشور تلقی شود. هند 
هم اکنون حدود ۳۶ میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه نفت خام 
در ذخیره سازی های راهبردی خود دارد.هند شدیدترین 
منتقد پیمان کاهش عرضه اوپک پلاس در سال جاری 
بوده و معتقد است از کاهش مصنوعی تولید نفت برای 

افزایش قیمت حمایت نمی کند.

خبرخوان

رکوردهای جدید مصرف برق 
در روزهای آینده

ســخنگوی صنعت برق کشــور گفت: امروز نیاز مصرف برق 
به ۶۵ هزار و ۱۰۷ مگاوات رســید و با توجــه به افزایش دما 
پیش بینی می شود که این میزان مجدداً مرز ۶۶ هزار مگاوات را 
پشت سربگذارد.مصطفی رجبی مشهدی با اشاره به اینکه امروز 
روند نیاز مصرف برق به ۶۵ هزار و ۱۰۷ مگاوات رسیده، گفت: 
پیش بینی می شــود با توجه به افزایش دمای هوا در روزهای 
آینده این میزان مجدداً مرز ۶۶ هزار مگاوات را پشت سر بگذارد 
و رکوردهای جدیدی را ثبت کند. مدیرعامل شــرکت مدیریت 
شبکه برق ایران و سخنگوی صنعت برق با تاکید بر اینکه گذر 
از این شرایط نیازمند همکاری همه مشترکان است، خاطرنشان 
کرد: ســعی می کنیم با همکاری صنایــع عمده و بزرگ برای 
کاهش مصرف، این هفته را نیز بدون خاموشــی پشــت سر 
بگذاریم. وی ادامه داد: با این حال کمک مردم بسیار مؤثر است 
و با کمک مردم می توانیم این هفته را که هفته گرمی اســت، 
بدون مشکل و قطعی برق در بخش خانگی سپری کنیم. رجبی 
مشهدی پیش بینی کرد: روند کاهش دمای هوا از اواخر هفته 
جاری آغاز و تراز تولید و مصرف برق متعادل شود. سخنگوی 
صنعت برق کشــور همچنین در خصوص انتشار اخباری مبنی 
بر ارتباط کمبود ســرم در داروخانه ها و قطعی برق گفت: این 
اخبار از پایه بی اســاس است و باید تاکید کنم که صنعت برق 
تا حد امکان برق واحدهای تولیدی اقلام بهداشتی و ضروری 

بیمارستان ها را قطع نکرده است.

کسری بودجه امسال کویت 
رکورد زد

کسری بودجه کویت امسال تحت تأثیر افت قیمت نفت خام و 
تاثیرات منفی پاندمی کرونا بر اقتصاد این کشور با جهشی بزرگ 
به بالاترین سطح در تاریخ این کشور رسید.کسری بودجه کویت 
امسال تحت تأثیر افت قیمت نفت خام و تأثیرات منفی پاندمی 
کرونا بر اقتصاد این کشــور با جهشی بزرگ به بالاترین سطح 
تاریخ این کشــور رسید.طبق اعلام وزارت مالی، کسری بودجه 
کویت در ســال مالی ۲۰۲۰-۲۰۲۱ با جهش آسمان خراش وار 
۱۷۵ درصدی نسبت به سال گذشته به ۱۰.۸ میلیارد دینار )۳۶ 
میلیارد دلار( رسیده اســت.این کشور عضو اوپک به شدت به 
درآمد نفتی وابســته است و با کاهش قیمت نفت خام در سال 
گذشته و پرداخت مقادیر بالای حقوق و سوبسید به شهروندان 

خود با مشکل تأمین بودجه روبرو شده است.

تهرانی ها چقدر آب مصرف 
می کنند؟

از ابتدای سال تاکنون بیش از ۴۳۵ میلیون مترمکعب آب شرب 
در شــهر تهران مصرف شده، این رقم گویای این مطلب است 
که مصرف آب شرب در تهران، هیچ روزی کمتر از سه میلیون 
مترمکعب نبوده است.امسال را می توان سال تاریخی کم بارش 
کشــور نامگذاری کرد چراکه میزان بارش ها در طول ۵۰ سال 
گذشته بی سابقه بوده اســت، در تهران نیز شاهد کاهش ۳۷ 
درصدی بارندگی ها بودیم موضوعی که مشــکلات زیادی را 
برای کشــور و حتی پایتخت در راســتای تأمین آب به وجود 
آورد. آنطور که مسوولان اعلام کردند ذخیر برفی تهران تقریباً 
صفر بوده و در شــرق اســتان تهران پایین بودن ذخیره برفی 
موجب آســیب پذیر شدن ســدهای ماملو و لتیان شده است، 
حجم ذخایر سدهای تهران در سال گذشته حدود یک میلیارد و 
۱۰۰ میلیون متر مکعب بوده اما اکنون این عدد به ۸۰۰ میلیون 
مترمکعب کاهش یافته اســت یعنی نسبت به سال قبل حدود 
۳۰۰ میلیون متر مکعب کســری آب شرب سدهای تهران را 
داریم. ضمن اینکه امســال به دلیل گرمای زودرس و افزایش 
دمــا میزان مصرف مردم نیز افزایــش یافته، دو عامل کرونا و 
گرما باعث شــده که میزان مصرف در اســتان تهران به ویژه 
شهر تهران افزایش یابد، در حال حاضر حدود سه میلیون ۵۰۰ 
هزار مترمکعب مصرف آب شــرب شهر تهران است.آنطور که 
بختیاری مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران به 
ایســنا گفته میزان مصرف نسبت به سال قبل در حد دو تا سه 
درصد افزایش یافته و یکی از نقاط امیدواری ما این اســت که 
بیش از این میزان افزایش مصرف نداشــته باشــیم. البته باید 
گفت که از اســفند ســال ۱۳۹۸ به دلیل شیوع بیماری کرونا 
افزایش مصرف شهر تهران سیر صعودی بالایی پیدا کرد، قبل 
از شــیوع این ویروس عمدتاً در اول خرداد این میزان مصرف 
وجود داشت اما از ابتدای سال ۱۳۹۸ تا کنون هیچ روزی میزان 
مصرف کمتر از ســه میلیون نبوده و به طور کلی حدود ۱۰ تا 
۱۵ درصد مصرف آب شــرب در تهران به دلیل ویروس کرونا 

افزایش یافته است.

بازار نفت در هفته گذشــته عمدتاً تحت 
تأثیر جو منفی قرار داشــت و در نهایت با 
ضــرر هفتگی معاملات خــود را به پایان 
رســاند. مهم ترین عامل ســقوط بازار در 
روزهای اخیــر، افزایش موارد ابتلا به نوع 
دلتای ویروس کرونا بود که باعث نگرانی 

از وضعیت تقاضای سوخت شد.
بــازار نفــت در هفته قبل نیــز روزهای 
پرماجرایی را پشت ســر گذاشت و مانند 
گذشته نوســاناتی تجربه کرد. بازار تحت 
تأثیر عوامل نگران کننده ای که در ادامه به 
آنها اشــاره خواهد شد، هفته را با ضرر به 

پایان رساند.
در خصوص بررســی عوامل تاثیرگذار بر 
افــت قیمت نفت لازم به ذکر اســت که 
در ابتدای هفته آمار ارائه شــده نشان داد 
رشــد فعالیت کارخانه ای چیــن، دومین 
مصرف کننــده بزرگ نفــت در جهان به 
شــدت کاهش یافته که باعث نگرانی در 
این کشــور  اقتصادی  خصوص وضعیت 
شــد، و از طرفی افزایش عرضه از سمت 
تولیدکنندگان گروه اوپک پلاس در نهایت 

باعث شکل گیری روند نزولی شد.
رشــد فعالیت کارخانه هــای چین در ماه 
جولای پس از آن افت کرد که تقاضا برای 
نخســتین بار در بیش از یک سال در این 
کشور کاهش یافت. از آنجا که چین پیشرو 
بهبود اقتصادی در آســیا بوده، در صورت 
عمیق تر شدن عقب نشینی آن، نگرانی ها 
در خصوص چشم انداز رشد اقتصاد جهانی 

به شدت کاهش خواهد یافت.
از طرفی، همچنین مشخص شد که تولید 
نفت از سوی کشــورهای صادرکننده آن 
)اوپک پلاس( در ماه جولای به بالاترین 
حد خود از آوریل ۲۰۲۰ رســیده که این 

موضوع در افت قیمت ها بی تأثیر نبود.
از ســوی دیگر، نگرانی هــا در خصوص 
گســترش نوع دلتای ویــروس کرونا در 

ایالات متحده و چیــن، مصرف کنندگان 
برتــر نفت، قیمت ها را تحت فشــار قرار 
داد. در چین، شــیوع نوع دلتا از ساحل به 
شــهرهای داخلی باعث شده که مقامات 
بیماری  ایــن  بــرای کنترل گســترش 
اقدامات ســختگیرانه تری اعمال کنند.در 
این خصــوص یکی از کارشناســان بازار 
اظهار کــرد: ایالات متحــده و چین، دو 
مصرف کننــده بزرگ نفــت در جهان، با 
شیوع ســریع نوع بسیار مسری دلتا دست 
و پنجه نرم می کننــد که تحلیلگران را از 
محدودیت تقاضای ســوخت به این دلیل 

نگران کرده است.
از این رو، ژاپن در نظر دارد محدودیت های 
اضطراری را در مناطق بیشتری گسترش 
دهد در حالی که چین، دومین مصرف کننده 
بزرگ نفت در جهان، محدودیت هایی را در 
برخی شــهرها وضع و پروازها را لغو کرده 
که باعث تهدید تقاضای ســوخت شــده 

است.
همچنین، بر اســاس گزارش های منتشر 
شــده، در ایــالات متحــده، بزرگ ترین 
مصرف کننده نفــت در جهان، موارد ابتلا 
به کوویــد-۱۹ به بالاتریــن حد خود در 

شــش ماه گذشته رسیده اســت.یکی از 
متخصصان بــازار نیز در خصوص معضل 
نوع دلتای ویروس کرونا خاطرنشان کرد: 
قیمتی که درحال حاضر مشاهده  عملکرد 
می کنیــم، در واقع تابعی از تصویر اقتصاد 
کلان است. شــیوع نوع دلتا واقعاً در حال 
اثرگذاری است و شما شاهد ریسک گریزی 
نه تنها در بازار نفت، بلکه در بســیاری از 

بازارها هستید.
از طرفی، پس از اینکه گزارش رشد ماهانه 
مشاغل ایالات متحده افزایش بیش از حد 
انتظار را نشان داد، ارزش دلار نیز تقویت 
شــد و از این رو قیمت معاملات آتی نفت 

خام تحت فشار قرار گرفت.
همچنین در ســاعات پایانی روز جمعه از 
آنجا کــه داده های موجــودی نفت خام 
آمریکا افزایــش غیرمنتظره را برای هفته 
گذشته نشان داد، بازار همچنان تحت تأثیر 
قرار گرفت و روند صعودی قیمت نفت نیز 
با بهبود عرضه نفت ایالات متحده محدود 
شد.با وجود اینکه عوامل تاثیرگذار بر افت 
قیمت نفت در هفته گذشــته کم نبود، اما 
برخی وقایع مانع ســقوط بیشتر قیمت ها 
شــد. از مهم ترین عوامل می توان به بالا 

گرفتن تنش های خاورمیانه اشــاره کرد. 
ایالات متحده و بریتانیا روز یکشنبه ایران 
را برای حمله به یک نفتکش اســراییلی 
در روز پنجشــنبه متهم و ادعا کردند که 
این موضوع منجر به کشــته شــدن یک 

بریتانیایی و رومانیایی شده است.
همچنین، ســه منبع امنیــت دریایی روز 
سه شــنبه ادعا کردند کــه نیروهای مورد 
حمایت ایران، یــک نفتکش را در امارات 
متحده عربی توقیف کرده، اما این اخبار از 

سوی ایران تکذیب شد.
از طرفی، جنگنده های اسراییلی در واکنش 
به دو موشک شلیک شده از خاک لبنان، 
و همچنین در پی تشــدید خصومت های 
فرامــرزی در میــان افزایــش تنش ها با 
ایران، اوایل روز پنجشنبه به مواضع پرتاب 
موشک در لبنان حمله کرد. همچنین بنی 
گانتز، وزیر دفاع اسراییل طی مصاحبه ای 
اعلام کرد که آمادگــی حمله به ایران را 

دارد.
این تنش ها در حالی ایجاد شده که به نظر 
می رسد مذاکرات هســته ای بین ایران و 
قدرت های غربی که قرار است تحریم های 
نفتی ایران را کاهش دهد، متوقف شــده 

است.
در ایــن خصــوص یکی از کارشناســان 
اظهار کرد: با افزایش تنش ها بین ایران و 
قدرت های جهانی بر سر حمله هواپیمای 
بدون سرنشــین در هفته گذشته، به نظر 
می رســد مذاکرات در خصــوص توافق 
هسته ای طولانی خواهد بود و بعید به نظر 
می رسد که باعث کاهش تحریم های نفتی 

ایران در زودهنگام شود.
ابراهیم رییســی، رییس جمهور ایران، روز 
سه شنبه اظهار کرد که دولت وی گام هایی 
در جهت لغــو تحریم های ظالمانه ایالات 
متحــده بــر روی بخش هــای انرژی و 

بانکداری خود برخواهد داشت.

مروری بر وضعیت بازار نفت در هفته گذشته 

 ضربه سهمگین دلتا بر پیکر بازار

گَردِ تاریکی بر صنایع
دلالان بازار سیمان را تحت سلطه خود  گرفتند

کمبود و نایابی کالاهای مختلف دیگر امری بدیهی برای مردم 
کشورمان شده است. ســیمان در دسته کالاهای استراتژیکی 
اســت که با وجود تولید در کشور در ادوار مختلف چالش های 
جدی در اقتصاد به وجود آورده است. نزدیک به یک ماه است 
ســیمان قله های مرتفع قیمت را طی کــرده و گرد تاریکی بر 

صنایع مرتبط با خود پاشیده است.
تابلوی آبی رنگ بزرگ، مسیر تهران به همدان با فلش بزرگ 
ســفید رنگی یکی از بزرگترین کارخانه های تولید ســیمان را 
نشــانه گرفته است. تابلو مسافران را به سمت سیمان هگمتان 
هدایت می کنــد. نزدیک کوهی بلند کارخانه ای عظیم قد علم 
کرده اســت. این کارخانه که علاوه بر تأمین سیمان مورد نیاز 
استان همدان، استان های همجوار خود مانند زنجان قزوین را 
پوشــش می دهد این روزها در کار مردمان بومی منطقه مانده 
است. صف های طولانی مردم برای دریافت یک پاکت سیمان 
و توزیع کنندگانی که فقط دســت روی دست گذاشته اند خبر از 

حال ناخوش این صنعت در تمامی کشور می دهد.
سیمان برای نور چشمی ها

راننــدگان در صف های طولانــی و بلند در انتظــار بارگیری 
محصولات کارخانه هســتند؛ اما گویی بی رمقی بازار به جان 
سیستم توزیع هم رخنه کرده است. رانندگان هم کم کار شده اند.

مصطفی زمانی مقدم، دبیر انجمن صنفی رانندگان شهرستان 
درگزین و رزن فعال در پایانه ســیمان هگمتان مدعی شــد: 
»مشکلاتی که در حوزه توزیع سیمان مانند بسیاری از صنایع 
دیگر ریشــه در رانت دارد. در سیستم فروش یک مشتری های 
خاصی وجود دارد که کارخانه به صورت ثابت با آنها ارتباط دارد. 
عمده سیمان این کارخانه به نور چشمی هایی که مشتری ثابت 
هستند و می توانند ارقام کلان و قابل توجهی برای خرید سیمان 

هزینه کنند، می رسد.
در بسیاری از مواقع همین نورچشمی ها یکجا هزینه را پرداخت 
کرده و پول را به حســاب کارخانه واریــز می کنند. پس از آن 
ســیمان با قیمت مناســب و در حجم بالا برای آنها ارســال 
می شــود.«به گفته وی »نورچشمی های بازار فقط افراد خاص 
نیستند، شرکت هایی هم هستند که رقم قابل توجهی از تولیدات 
کارخانه را پیش خرید کرده و با قیمت مناسب دریافت می کنند. 
کارخانه در مواقع بحران مالی و کســری بودجه از این افراد و 
شــرکت ها تأمین بودجه می کنند و در مقابل آن زمان هایی که 
آژیر بحران در بازار کشــیده می شود این گروه به صورت ویژه 
سیمان دریافت می کنند. کارخانه به دلیل نمک گیر بودن به این 

گروه نمی تواند سهمیه آنها را کم کند.«
زمانی مقدم که خود ســابقه فعالیت در سیســتم توزیع سیمان 
را دارد در تشــریح نحوه توزیع ســیمان در چنــد مدت اخیر 

می گوید»اگــر فردی خرده فروش مانند یک مصالح فروش به 
ســیمان نیاز داشته باشد باید به شرکت های بزرگی که سیمان 
را بــه صورت ویژه از کارخانه خریــداری کرده اند زنگ بزند و 
از آنها بخرد. شــرکت های بزرگ به صورت ویژه روزانه بین ۸ 
تا ۱۰ ماشــین سنگین سیمان آزاد شــده درب کارخانه موجود 
دارند. در نتیجه می توانند یک ماشین سیمان را به خرده فروش، 
بفروشند؛ اما اگر یک خرده فروش بخواهد از کارخانه خرید کند 
باید یک هفته قبل پول به حســاب کارخانه واریز کند در نوبت 
یک هفته تا یک ماهه بماند تا یک ماشین سیمان دریافت کند. 
در نتیجه خرده فروشان از عمده فروشان خرید می کنند. همین 
موضوع باعث ســود چند برابری عمده فروشان می شود. چون 
عمده فروشان محصول را از کارخانه به یک قیمت می خرند، در 
زمان فروش سود، مالیات و ... را محاسبه می کنند. در نتیجه هر 
پاکت ســیمان ۲۳ هزار تومانی درب کارخانه را ۲۶ هزار تومان 
به خرده فروش، می فروشند. این اتفاق در درب کارخانه می افتد 
و هیــچ هزینه حمل و مالیات و ... برای عمده فروش به وجود 
نمی آید.«وی معتقد است »گفته می شود سیمان در حال حاضر 
کیسه ای ۴۰ هزار تومان است. اگر با این قیمت به فروش برسد، 
نهایتاً ۲۰ درصد ســود خالص برای فروشنده دارد. شرکتی که 
سیمان را به صورت عمده خریده است سود می برد. هزینه حمل 
و نقل بار سنگینی بر دوش سیستم توزیع نمی گذارد. بر اساس 
تعرفه ســازمان حمل و نقل رانندگان اجرت دریافت می کنند. 
باتوجه به گرانی لاســتیک و روغن و ... راننده سود چندانی در 

این مسیر نمی برد.«
وی در پاســخ به این ســؤال که چرا افزایش هزینه های حمل 
و نقل را یکی از دلایل افزایش قیمت ســیمان تلقی می کنند، 
می گوید »بسیاری از شرکت هایی که سیمان را به صورت عمده 
خریداری می کنند در تهران و شــهریار فعالیت دارند. سیمان را 
با یک قیمت مشــخص از کارخانه خریــداری کرده با افزایش 
قیمت ســیمان شرکت نمی توانســت قراردادهای قبلی خود را 
ملقی کند در نتیجه ســعی می کــرد هزینه های حمل و نقل را 
ناچیز کند تا سود فروش بالاتر برود. تمامی تلاش ها برای بالا 
رفتن سودعمده فروشان بود و رانندگان و توزیع کنندگان خرد 
بازنده این بازی بودند. مسله ترانسفر نیست، مسله رانت خوارانی 

است که بازار را قبضه کرده اند.«
امان از بی برقی!

غرب کشــور یکی از مهمترین تولیدکنندگان صنعت ســیمان 
اســت. کارخانه های متعددی در این منطقــه قرار دارند که در 
بســیاری از مواقع محصولات آنها از مرزهــای خارجی عبور 

می کند.
مجتبی اکبری شــهپر، فعال حوزه توزیع ســیمان دررابطه به 
مشــکلات کنونی بازار می گوید »مشکل اصلی تولید است. از 
زمانی که کشور با کمبود برق مواجه شد صنعت سیمان و فولاد 
به قهقرا رفت. کارخانه هایی که ما با آنها در ارتباط بودیم تولید 
خود را متوقف کرده اند و در بازار ســیمانی برای فروش وجود 
ندارد. یک عدم تعادل بین عرضه و تقاضا به وجود آمده است.«

با لبخندی که بر لب دارد، سری تکان می دهد و می گوید »بازار 
سیمان از عدم مدیریت ها رنج می برد. در خبرها قیمت سیمان 
را کیســه ای ۴۰ هزار تومان اعــلام می کنند در حالیکه قیمت 
نزدیک به ۸۰ هزار تومان اســت. در اینجا سازمان تعزیزات چه 

نقشی دارد و چگونه بازار را مدیریت می کند.«
به گفته وی »اگر از گرمای تابستان عبور کنیم و کارخانه ها به 
مدار تولید بازگردند بدون شــک بازار سیمان هم متعادل شده 
و سیمان کیســه ای بین ۳۰ تا ۳۵ هزار تومان خرید و فروش 

می شود. تب بازار با افزایش تولید فروکش می کند.«
کمر خمیده صنعت ساختمان زیر بارگرانی سیمان

سیمان و بتن از جمله پرکاربردترین مصالح ساختمانی است که 
در تمامی سازه ها باید از آن استفاده کرد و بدون وجود سیمان، 

ساخت و ساز معنایی ندارد.
هادی نوری، فعال حوزه صنعت ساختمان معتقد است »در سال 
۹۹ متوسط تولید ماهانه سیمان حدود ۶ میلیون تن بود که در 
تیرماه ۱۴۰۰ این رقم به ۲ و نیم میلیون تن در ماه رسیده است. 
همین کمبود کالا یک تشنگی و تشنج در بازار ایجاد می کند.«

به گفته وی »بســیاری از سازندگان ســاختمان این روزها در 
صف های خرید سیمان به سر می برند همچنین سازندگان خرد 
در برابر گرانی سیمان کمر خم کرده اند. رشد قابل توجه قیمت 
سیمان در دو ماه اخیر هزینه های ساخت را بالا می برد. علاوه 
بر اینکه هزینه ها بالا می رود بسیاری از همکاران ما روند تولید 
را متوقف کرده و دســت روی دست گذاشته اند. همین موضوع 

باعث بیکاری عده کثیری از کارگران فصلی شده است.«
 تبعات اجتماعی- اقتصادی خواب صنعت ساختمان

محمد بختیاری دیگر ســازنده ساختمان که در شهریار و کرج 
فعالیت دارد، می گوید »ساخت و ساز در مناطق حاشیه ای تهران 
به اغما رفته اســت. به دلیل افزایش قیمت ها سازندگان روند 
ساخت و ساز را متوقف کرده اند تا تب بازار فروکش کند با این 
قیمت ها بازهم قیمت تمام شده ساختمان بالا می رود در حالیکه 
خریــدار توان خرید ندارد. در نتیجه ســازنده توقیف را به ضرر 

ترجیح می دهد.«

فهیمه اکبری صحت
روزنامه نگار
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برگ آخر

یادداشتکاریکاتور

 ۳ چالش عمده وزیر جدید صمت

 امروز شــرایط اقتصادی کشــور در وضعیت خاصــی قرار دارد و 
انتظارات از دولت جدید بالاســت، در ایــن میان وزارتخانه ای که 
بیشترین ارتباط را به صورت مستقیم با نیازهای مردم دارد، وزارت 
صمت است.تنوع مسئولیت ها و خواسته ها از این وزارتخانه، کار در 
رأس این وزارتخانه را دشــوارتر می کند.وزارت صمت، هم متولی 
تولید و صنعت کشور است، هم بخش معدن را راهبری می کند و 
هم حوزه تجارت و بازار را ساماندهی می کند.عمده شعار سال که 
توسط مقام معظم رهبری نام گذاری شده نیز در حوزه وزارت صمت 
اســت و به عبارتی اکنون که در شرایط تحریم و جنگ اقتصادی 
قرار داریم، لشــکری که در خط مقدم این جبهه قرار دارد وزارت 
صمت می باشــد.چالش های این وزارت متعدد است، اما برای حل 
مشــکلات چاره ای جز اولویت بندی و برنامه ریزی در سه سطح، 
فوری، کوتاه مدت و بلندمدت نیست.در حوزه تجارت فرصت های 
خوبی در این سال ها خلق شده است اما همچنان نتوانستیم حضور 
مؤثری در بازار قابل توجه منطقه داشته باشیم، هرچند امکان مبادله 
پول به واسطه FATF و تحریم ها یک چالش اساسی در مراوده با 
کشورها در بعُد اقتصادی است، اما روش تهاتر مدلی تجربه شده و 
موفق برای ارتباط اقتصادی در شــرایط تحریمی است که نیاز به 
بررســی و برنامه ریزی دقیق دارد.باید بازارهای منطقه و جهان را 
شــناخت و متناسب با نیازها و توان تولیدی کشور برای آن برنامه 
داشت و لازم است کارگروهی از بخش های مختلف حوزه صنعت و 
معدن با محوریت اتاق بازرگانی در این خصوص تشکیل و حتی در 
شرایط تحریم می تواند منجر به رونق اقتصادی شود، البته کنار همه 
اینها نزدیکی و تعامل وزارت امور خارجه و وزارت صمت می تواند 
بسترساز این مهم باشد.در حوزه صنعت، شاید مهمترین مشکل و 
گلایه، وضعیت مالیات و مطالباتی از سازمان هایی همچون تأمین 
اجتماعی باشــد و البته تعطیلی و رکود واحدهای تولیدی و واردات 
کالاهــای تولیدی در داخل بخشــی از دغدغه فعالان این بخش 
به شمار می آید.ارتباط بانک ها با صنعت، به یک تقابل تبدیل شده 
و بازپرداخت تسهیلات بانک ها با نرخ های بالا خود به مانعی برای 
رونق بدل شده است و تغییرات نرخ ارز ضربه بزرگی به بخش تولید 
کشور وارد ساخته است که تاکنون دولت نتوانسته است راهکاری 
برای جبران ضررهای سنگین ناشی از تحولات سیاسی و نرخ ارز 
برای صنایع تولیدی کشــور پیش بینی کند.بخش معدن کشور در 
سال های تحریمی، از بقیه حوزه های اقتصادی کشور فعال تر بوده 
و عمده نیاز ارزی کشــور توسط این بخش تأمین شده است. بازار 
قابل توجه صادراتی در صنایع معدنی ایجاد شــده است و ظرفیت 
خوبی برای ارتقا وجود دارد.اکتشــافات عمقی و تکمیل زنجیره در 
صنایع معدنی تا انتها، تأمین ماشــین آلات بروز برای معدنکاری از 
چالش های این حوزه به شــمار می رود. روزی سنگ آهن را صادر 
می کردیم، امروز شــمش صادر می کنیم، اما هنوز هم به نوعی با 
شمش فروشی داریم خام فروشی می کنیم، کما اینکه می توان این 
زنجیره را توسعه داد.در صنایع معدنی، چالش های جدید و اساسی 
نیز وجود دارد، موضوع تأمین خوراک، گاز، برق، آب و خطوط ریلی 
از عمده مشــکلات فعلی این صنایع به شمار می آید و برنامه ریزی 
حل این نگرانی ها در آینده نیاز به کار جدی و تصمیم اساسی دارد.

اتخاذ تصمیمات در وزارت صمت تأثیر مستقیمی در بازارهای پولی 
و مالی از جمله بورس و زندگی مردم می گذارد و می طلبد که همه 
مصوبات در بخش های مختلف ایــن وزارت خانه در ابعاد مختلف 
سنجیده شود تا خود به عاملی برای گرانی و ایجاد رانت بدل نشود.

به هر روی، تکیه بر توان داخلی و اعتقاد به بومی ســازی باید در 
صنعت کشور نهادینه شود و مدیران این صنایع باید با چنین بینش 
و نگاهــی در مدیریت ها قرار گیرند تا انتظار تحول جدی در آینده 

را داشته باشیم.

تحلیل روز

 اخیراً که برخی از چهره های مخالف جمهوری اســلامی 
در خارج کشــور به اصغر فرهادی حمله کردند که چرا در 
جشنوارهٔ کن سخنان سیاسی تند و تیز نگفتی، چنانکه همه 
می دانیــم، موجی در توئیتر علیه فرهــادی به راه افتاد که 
حقیقتاً کم سابقه بود. مارکسیست های ایرانی، که از سال ها 
پیش بابت جایزهٔ اســکار فیلم »جدایی نادر از سیمین« از 
فرهادی شــاکی بودند و در واقع بیش از آنکه با فرهادی 
مشکل داشته باشند، با مراســم اسکار مشکل داشتند، به 

سهم خودشان به اصغر فرهادی تاختند.
علاوه بر مارکسیست ها، ســلطنت طلبان هم طبیعتاً نه از 
موفقیت های جهانی اصغر فرهادی خوشحالند و نه سکوت 
سیاســی اش در جشــنوارهٔ کن را خوش داشتند. افراد این 
جریان سیاسی نیز در توئیتر صف طولانی منتقدین فرهادی 

را طولانی تر کردند.
چهره هــای منفرد نیز البته در جمع ایــن منتقدین بودند. 
بدیهی اســت که هر کسی آزاد اســت نظر انتقادی اش را 
دربارهٔ هر هنرمندی بیان کند. اما ناظر بیرونی هم حق دارد 
دربارهٔ سیل انتقادات و خیل منتقدین نیز داوری کند. داوری 
نگارنده دربارهٔ انبوه انتقاداتی که متوجه اصغر فرهادی شد، 
این اســت که ما در داخل و خارج کشــور با جنبشی ضد 
فرهنگ مواجهیم؛ جنبشی که اگر حافظ و سعدی و مولانا 
هم زنده بودند، یقهٔ آن ها را می گرفت که چرا به اندازهٔ کافی 
سیاسی نیســتید و چنان که ما می خواهیم سخن سیاسی 
نمی گویید.این منتقدین عصبانی، برای نقش مهم حافظ و 
سعدی و مولانا در فرهنگ ایران، تره هم خرد نمی کردند؛ 
چراکه مسالهٔ آن ها فقط سیاسی است و اگر کسی با آن ها 
همســو یا حتی همقدم نباشد، باید آمادهٔ شنیدن هر حرفی 
از آن ها باشــد.برای اکثر منتقدین فرهادی هیچ مهم نبود 
کــه اصغر فرهادی بهترین فیلمســاز یا یکــی از بهترین 

فیلمسازان تاریخ سینمای ایران اســت. آن ها از حکومت 
ایران عصبانی اند و از فرهادی انتظار داشتند سخنانی بگوید 

موافق حالشان؛ سخنانی که آبی باشد بر آتش خشمشان.
امــا اگر فرهادی در کــن تندترین حرف هــا را هم علیه 
جمهوری اســلامی بر زبان می راند، آیا نهایتاً تفاوتی ایجاد 
می شد و از حملات کاربران حقیقی و فیک توئیتر در امان 
می ماند؟ بسیار بعید است. اما چرا؟کافی است حملات یکی 
دو روز اخیــر کاربران توئیتر به عبــاس میلانی را در نظر 
بگیریــم. آیا عباس میلانی، که از قضا تریبون های مهمی 
هم در اختیارش است، کم علیه حکومت ایران موضع گیری 
کرده؟ او که مدام در بی بی سی و ایران اینترنشنال و جاهای 
دیگر علیه جمهوری اســلامی حرف می زند. پس چرا این 
روزهــا در توئیتر فارســی به او حملاتی می شــود بدتر از 

حملاتی که به فرهادی می شد؟
چــون عباس میلانی در دفاع از فرنــاز فصیحی، خبرنگار 
ایرانی روزنامهٔ نیویورک تایمز، چیزکی گفته اســت. فرناز 
فصیحی متهم اســت که در نیویــورک تایمز از جمهوری 
اســلامی دفاع می کند. عبــاس میلانی، مثــل برخی از 
خبرنگاران بی بی ســی، احتمالًا در دفاع از اعتبار حرفه ای 
فرناز فصیحی و روزنامه ای که در آن کار می کند، نکاتی را 
بیــان کرده.اینکه محتوای اختلاف طرفین چه بوده، بحث 
دیگری است. مسالهٔ اصلی این است که ما با خشمی سیال 
مواجه هســتیم که هر روز متوجه کســی می شود؛ کسی 
که کم و بیش مشــهور اســت. در همین مدت اخیر، این 
طوفان خشــم ابتدا متوجه اصغر فرهادی شده، سپس الهه 
هیکس را هدف قرار داده، ســپس تر دامن فرناز فصیحی 
و نهایتاً گریبان عباس میلانی را گرفته اســت.نمی خواهم 
بگویم هر چه که این منتقدین خشــمگین علیه این افراد 
گفته اند، خطا بوده. حتماً سخنان حقی هم در میان آن همه 
انتقاد وجود دارد. نکتهٔ اصلی این است که ظاهراً در فضای 
توئیتر، بســیاری از مخالفان جمهوری اسلامی دانسته یا 
ندانسته فحش درمانی می کنند. در واقع ما در توئیتر فارسی 

با اتمسفری سرشار از فحاشی و نفرت پراکنی مواجهیم. در 
چنین فضایی، باب گفت وگو بســته است؛ اگرچه همه در 

حال فریاد زدن هستند!
این فریادهای سرشــار از نفرت هم، بیش از آنکه کارکرد 
سیاسی داشته باشند، کارکرد روانی دارند. یعنی بدحالی را 
خوش حال می کنند و موقتاً آتش خشم او را فرومی نشانند. 
تا فردا کدام بدبختی ســخنی گوید کــه این حضرات را 
ناخوش آید و خودش را در معرض دشــنام و پرخاشگری 
آن ها قرار دهد.به هر حال این هم نوعی روان درمانی است، 
اما آثارش در فرهنگ سیاســی جامعهٔ ایران بسیار مخرب 
اســت. فرض کنیم همین فردا جمهوری اسلامی صحنهٔ 
تاریــخ را ترک کرد و قــدرت در ایران بی صاحب ماند. آیا 
این آقایان و خانم های پراکنــده و عصبانی و نفرت زده و 
ناســازگار، می توانند با هم به توافق برسند که چه کسانی 
باید قانون اساسی جدید را بنویسند و محتوای آن قانون چه 
باید باشد؟ پیداست که چنین احتمالی نزدیک به صفر است.

به هر حال، چنانکه هویداســت، مــا در فضای مجازی با 
جنبشــی مواجهیم که فحاشی و فرومایگیِ فرهنگی جزو 
ویژگی های اساســی اش اســت. این جنبش قطعاً معلول 
شــرایط پدیدآمده در کشور طی دســت کم دو دههٔ اخیر 
است. صدها هزار، بلکه چند میلیون کاربر داخلی و خارجی، 
اعضای این جنبش مجازی اند. این افراد با خشم و نفرتی که 
بروز می دهند، تاثیری منفی بر فرهنگ سیاسی ملت ایران 
بر جای می گذارند و در واقع خودشان، ولو ناخواسته، مانعی 

بر موانع گذار به دموکراسی در ایران کنونی می افزایند.
قطعاً کســانی هم که چنین خشــم و نفرتی در این همه 
کاربر داخلی و خارجی فضای مجــازی تولید کرده اند، در 
فاصله گرفتن فرهنگ سیاسی جامعهٔ ایران از استانداردهای 
لازم برای گذار به دموکراســی، نقش دارند. اما این افراد 
از این حیث نه تنها احســاس تأسف نمی کنند بلکه کاملًا 
هم خرسندند؛ چراکه دعواهای مشتی فحاش سیاست زدهٔ 

بی فرهنگ، قطعاً به دموکراسی منتهی نمی شود.

فحش درمانیِ اپوزیسیون در توئیتر فارسی
جمشید گیل
روزنامه نگار

یادداشت

شیوه غلط  
در حکمرانی اقتصادی

با قوت گرفتن گمانه زنی های گزینه های تیم اقتصادی 
دولت ســیزدهم و تاکید و خط مشــی آنها بر اقتصاد 
مقاومتی و تولید داخل برخی از فعالان اقتصادی ابراز 
ناراحتی کرده و برخی از آن با امیدواری یاد کرده اند.

بسی جای تأســف دارد که با گذشت بیش ۴۰ سال 
از انقلاب هنوز نتوانســتیم برای حکمرانی اقتصادی 
کشور نقشه راه ایجاد کنیم که فعالان اقتصادی نیز از 
سردرگمی در بیایند و بتوانند بر اساس آن برای خود 
و شرکای تجاری خود برنامه ریزی کنند. و بدتر از آن 
که می بینیم هنوز همان چهره های تکراری و مدیران 
خسته دولت های قبل در گزینه های وزارت این دولت 
جای گرفته اند؛ این در حالی اســت که جوانان ممتاز 
انقلابــی و صاحب ایده اقتصادی کم نداریم. در حال 
حاضر دنیا به این واقعیت رسیده که موسم اعتماد به 
جوانان فرارسیده و بسیار می بینم رییس جمهور جوان 
و وزرا جوان و در ایران در حد حرف باقی مانده است.

اگر چه فعــالان اقتصادی و کارآفرینــان دیرگاهی 
اســت که امیدی به اصلاح رویه ها نداشته و گوش 
شــنوایی در این اواخر ندیده اند. تا قبل گفته می شد 
دولت قبل عزمی برا حل مشــکلات ندارد و چند روز 
گذشــته که رییس جمهور قبل فرمودند اگر تحریم ها 
نبــود، اکنون دلار ۵ هزار تومــان بود، باید گفت که 
ایشان درکی از اقتصاد ندارند.اما دولت آینده چاره ای 
جز حل معضلات بنیادی اقتصــادی به خصوص در 
حوزه تجارت خارجی و حل مساله ارز دولتی، گمرک، 
بیمــه، بانک، گمرک و مالیات نــدارد که اغلب این 
اصلاحات درید دولت اســت و نیــازی به مجلس و 
دیگر ارکان نیست.در بخش تجارت خارجی واقعیت 
اعداد و ارقام در ســال ۹۹ و مقایســه آن با سال ۹۸ 
بسیاری از واقعیت ها را مشخص می کند. سال گذشته 
در مجموع ۱۴۵ میلیون و ۷۰۰ هزار تن کالا به ارزش 
۷۳ میلیارد دلار از مبادی کشور صادر و وارد شده که 
در سال ۹۸ این عدد ۱۶۹ میلیون تن و به ارزش ۸۵ 
میلیارد دلار بوده است و سهم صادرات ۱۱۲ میلیون 
تن به ارزش ۲۵۶/۳۴ میلیارد دلار بوده است. این در 
حالی است که در سال ۹۸ سهم صادرات ۱۳۴ تن به 
ارزش ۳/۴۱ میلیارد دلار اعلام شده بود و ۴ میلیون 
و ۴۰۰ هزار تــن کالا بــا ارزش ۳۸ میلیارد و ۴۰۰ 
میلیون دلار به بخش واردات اختصاص داشته است.

تراز تجارت ســال گذشته با تفاوت ۴ میلیارد دلار در 
واردات منفی بوده است و در مجموع ۲۵ تن کاهش 
وزنی داشته اســت. صادرات ما به شریک سیاسی و 
تجاری یعنی کشــور چین ۸ میلیــارد و ۹۰۰ میلیون 
دلار بوده که نســبت به سال قبل افت ۴۰۰ میلیون 
دلاری داشــته اســت.اگرچه دلیل این کاهش را به 
پاندمی کرونا نسبت می دهند که آن نیز سوء مدیریت 
دولت در بخش بهداشت بوده که به اقتصاد ما سرایت 
کرده است. برخی کشورها با مدیریت کرونا در همین 
مدت رشد اقتصادی را تجربه کرده اند.خط مشی تیم 
اقتصادی دولت ســیزدهم اگر هم بر پایه تولید داخل 
باشــد، نباید فراموش کرد رشد تجارت خارجی یکی 
از عوامل رشــد اقتصادی است. اشتباه دولت قبل در 
اخذ سیاست های انقباضی در قبال واردات نباید دوباره 
تکرار شود که باعث کمبود و گرانی و تورم می گردد. 
در قبال صادرکنندگان نیز سیاســت های تشــویقی 
بیشــتر از اقدامات پلیســی جواب می دهد. سربازان 
جبهه اقتصادی خواســتار آرامش در بازار هســتند و 
عدم صدور بخشنامه های مکرر باعث سردرگمی آنها 
می شــود.اقتصاد ایران نیاز به سرمایه گذاری خارجی 
دارد. در وضعیــت کنونی آمار خروج ســرمایه اعداد 
خوبی را به ما نشــان نمی دهد. جذب اعتماد ایرانیان 
مقیم خارج در جهت سرمایه گذاری در داخل ایران و 
به دنبال آن، کسب رضایتمندی سرمایه گذاران داخلی 

راهگشاست.
در پایان امید اســت گزینه های کلیــدی اقتصادی 
دولت ســیزدهم تا زمان معرفی به مجلس به سمت 
تعالی تغییر کند؛ متشــکل از مدیران کارآمد و آشــنا 
با معضلات اقتصاد ایران، ســالم و توانمند که باعث 
رضایتمندی دلســوزان، منتقدین و فعالان اقتصادی 
ایران عزیز شود و پالسی آرامش بخش به جامعه باشد.
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اخیراً، مقاله ای علمی پژوهشــی توســط دانشــمندان 
اســترالیایی منتشر شده است که نشــان می دهد اولین 
سیســتم عصبی توســعه یافته یکپارچــه در بدن ما که 
نوعی مغز محســوب می شود، در روده ها به وجود می آید. 
تحقیقات جدیدی که توسط دانشگاه فلیندرز استرالیا انجام 
شده است، پیچیدگی سیستم عصبی روده ای یا ENS در 
دستگاه گوارش را که به مغز اول ما معروف است، توضیح 
می دهد. این تحقیق ضمن توضیح نحوه رفتار این سیستم 
پیچیده عصبی و مشابهت آن با سایر شبکه های عصبی 
در مغز و نخاع، بر این موضوع که سیستم فوق در فرایند 
تکاملی انسان به عنوان »اولین مغز« مطرح بوده، تأکید 
می کند.محققــان  می گویند: »نتایجی که ما از پژوهش 
خود گرفته ایم، بســیار پیچیده تر از آن چیزی هستند که 

پیش تر انتظار می رفت.

مغز اول شما در شکمتان است!
مطالعه نشــان می دهد مصرف »ماری جوانــا« می تواند باعث 
ناباروری در مردان شــود.به گزارش از تــک اورگ، درحالی که 
ماری جوانا در ایالت های بیشتری از آمریکا مجوز قانونی می گیرد، 
مطالعه جدید محققان دانشــگاه تولین حاوی هشدارهایی برای 
مصرف کنندگان اســت. درواقع مطالعه جدید نشــان می دهد 
مصرف آن ممکن است به باروری مردان آسیب برساند. محققان 
دانشــگاه تولین و دانشگاه واشنگتن، بین حجم کم مایع منی و 
اسپرم های آسیب دیده در مردانی که ماری جوانا مصرف می کنند، 
 Therapy« ارتباطی پیدا کردند. این یافته ها در مجله پزشــکی
Advances in Urology« منتشــر شده اســت. دکتر »عمر 
رحیم«، نویســنده ارشــد این مطالعه و اســتادیار اورولوژی در 
دانشــگاه تولین می گوید: »این یکی از اولین مطالعاتی اســت 
که نشان می دهد کیفیت اسپرم در افراد مصرف کننده کنونی و 

گذشته در مقایسه با افراد سالم کاهش یافته است.

»ماری جوانا«  و ناباروری در مردان
پژوهشــگران آمریکایی، ربات های کوچکی ابداع کرده اند که 

توانایی دارورسانی دارند و شاید روزی جایگزین دارو شوند.
 به نقل از نیوز۸پلاس، شــاید بــه زودی ربات های کوچکی 
موســوم به »MANiAC« برای دارورســانی بــه کار بروند. 
پژوهش  جدید نشــان می دهــد هنگامی که ایــن ربات های 
کوچک با اســتفاده از یک ناحیه مغناطیســی مدیریت شوند، 
می تواننــد به بافت هــای عصبی نخاع راه یابنــد و دارو را به 

مکان های دقیق برسانند.
کنار آمدن با بیماری های سیستم عصبی مرکزی ممکن است 
دشوار باشد. »لامار مایر«)Lamar Mair(، از شرکت آمریکایی 
»Weinberg Medical Physics« گفــت: دارورســانی به 
صورت خوراکی یا وریدی برای هدف قرار دادن ســرطان ها یا 
بیماری های عصبی ممکن است قسمت هایی از بدن و سیستم 

عصبی را تحت تاثیر قرار دهد که به بیماری مربوط نیستند. 

ربات هایی که روزی جای دارو را می گیرند!
تخمین زده می شــود که تا سال ۲۰۳۰ نزدیک به ۵میلیارد نفر 
از ۸.۵ میلیارد نفر جمعیت جهان در محیط های شهری زندگی 
خواهند کرد بنابراین سیاست گذاران باید شهرهایی بسازند که 
در طولانی مدت پایدار باشند و کاهش محدودیت های سرعت 
ممکن اســت راهبرد موثــری در این زمینه باشــد. به نقل از 
ویفروم، کاهش محدودیت های سرعت ممکن است یک راهبرد 
پایدار معمولی به نظر نرســد اما می تواند زندگی را نجات دهد، 
سلامت را بهبود بخشد و به نفع کره  زمین باشد. کاهش جزئی 
سرعت می تواند به طور قابل توجهی کارایی سوخت را افزایش و 
میزان انتشار دی اکسیدکربن )CO۲( را کاهش دهد. بر اساس 
پیش بینی ها بیشتر رشد شهری در مناطق در حال توسعه خواهد 
بود. اروپا همچنان شهرنشــین ترین قاره جهان است و بیش از 
۸۰ درصد جمعیت آن در شــهرها )جایی که استفاده از خودرو 

همچنان در حال افزایش است( زندگی می کنند.

کاهش سرعت، زمین را نجات می دهد
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